
یادداشت مدیر مسئول

قشر دانشجو در تحولات مختلف تاریخ پرفرازونشیب ایران، همواره یکی 
از تأثیرگذارترین اقشار سرنوشت ساز ملت شناخته می شود؛ قشری فعال، 
اندیشه روز و مطالبه گر که تحقق آرمان ملت در شعار و عمل، جز با خواست و 
اراده آنان ممکن نیست. 16 آذرماه، یادآور نقش آفرینی دانشجویان در تشخیص 
مصالح و منافع ملت ایران و هدایت افکار عمومی به مصالح و حقیقت است.

16 آذر در تاریخ کشور »روز دانشجو« نام گذاری شده و علت این نام گذاری شهادت 
سه تن از دانشجویان دانشگاه تهران در اعتراض به دیدار معاون رئیس جمهوری 
آمریکا از ایران و ازسرگیری روابط دیپلماتیک ایران با بریتانیاست. گرامیداشت این 
روز همه ساله فرصتی برای یادآوری نقش و جایگاه این قشر در تعیین مناسبات و 

سرنوشت ملت است.
دانشجویان همواره ازجمله اقشار جریان سازی بودند که بنیان گذار کبیر انقلاب و 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، همواره در دیدارهای مستمر و مداوم خود با این قشر 
بر اهمیت و حساسیت نقش آفرینی ایشان در نقشه علمی، فرهنگی، اجتماعی 
کید داشتند و مسلماً توصیه های ایشان، چراغ راهی برای  و سیاسی کشور تأ

دانشجویان و تشکل های دانشجویی بوده و هست.
رهبر معظم انقلاب اسلامی هرساله در مناسبت ها و ایام مختلف در دیدار با 
دانشجویان، مسئولیت این قشر را مسئولیتی سنگین دانستند که ضمن تحصیل 
علوم مختلف، باید هم خود را ازلحاظ روحی و فکری برای ساختن خود در وهله اول 
و عمران و آبادانی کشور برای فردایی بهتر در وهله بعد آماده کنند و با شناخت فضای 
فرهنگی و سیاسی نظام بین المللی و کشور، در برابر انواع تهاجمات مقاومت کرده و 

همچون سپری دفاعی از منافع ملت و امت اسلام حفاظت کنند.
اندیشه ورزی، مطالبه گری، امیدواری به آینده و پرهیز از انفعال و ناامیدی، تشخیص 
مصالح و منافع حقیقی جامعه و شناخت مسائل کشور و جریانات سیاسی داخل و 
کیدات فراوانی  خارج کشور و مراقبت از نفوذ دشمن در حوزه های مختلف ازجمله تأ

است که رهبر انقلاب دانشجویان را به رعایت آن توصیه فرموده اند.

گاهی، تقویت معرفت دینی و نگه داشت محیط  تلاش برای فتح قله های علم و آ
کیـزه و معنـوی، زنـده نگه داشـتن روحیـه آرمان خواهـی  دانشـگاه بـه صورتـی پا
و آرمان گرایـی، موضع گیـری در خصـوص عملکردهـا و مسـائل اجتماعـی، 
حفـظ موضـع انتقـادی و نقـد مسـتمر و منصفانـه رویدادهـای کشـور و ارتبـاط بـا 
دانشجویان جهان اسلام از دیگر توصیه های رهبر معظم انقلاب به دانشجویان 

اسـت.
کید بر آن بیش ازپیش  میان دانشجویان  آنچه در شرایط کنونی اهمیت توجه و تأ
احساس می شود ضرورت تزریق امید به جامعه از سوی این قشر فعال است، 
گرچه متأثر از برخی کاستی ها و نابسامانی در حوزه اقتصادی کشور  مسئله ای که ا
است، اما به طور مشخص شرایط کشور با همت و تلاش همین دانشجویان به عنوان 
متخصصان آینده کشور قابل اصلاح است و تجربه عملکرد دستگاه ها و بخش های 
مختلف و توفیقات و دستاوردهای فراوان ملت در عرصه های متعدد، نشان دهنده 

حرکت ایران اسلامی در مسیر رشد و توسعه و تعالی و پیشرفت است.
شرکت فولاد مبارکه به عنوان مولود انقلاب اسلامی، یکی از نشانه های پرافتخار 
توفیق ملت ایران و دستاورد عظیم دوران پرافتخار انقلاب، سمبل و نماد روشنی از 
تزریق امید به جامعه ایرانی و رونق تولید و اشتغال و اقتصاد و صنعت میهن است که 
باوجود همه کاستی ها و فشارها و تحریم ها، بر قله عزت و عظمت اراده و توان ایرانیان 
ایستاده و تلاش دارد مسیری ماندگار برای خلق آینده ای بهتر برای ایران اسلامی و 
نشانی روشن از شکوفایی را به نمایش بگذارد و به حول و قوه الهی و تلاش تمامی 

دست اندرکاران، صنعت فولاد در جایگاه شایسته ای قرار دارد.
طبیعی است که بخش عمده افتخارات ملت ایران، مرهون مجاهدت علمی، 
عقیدتی، فرهنگی و اجتماعی دانشجویان و جامعه دانشگاهیان کشور است که در 
محیط دانشگاه با تحقیقات و پژوهش های علمی و دانش بنیان و پس ازآن در فضای 
کسب وکار و محیط کار و خدمت، با به کارگیری دانش، تخصص و تعهد خود در کنار 

تجربه آموخته، راه عزت و آبادانی ایران اسلامی را هموار می کنند.

اندیشه ورزی، مطالبه گری و امیدواری؛ فضیلت جامعه دانشجویی

معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرکات جمهوری اسلامی 
ایران در بازدید از پروژه گمرک اختصاصی فولاد مبارکه:

قرارگرفتن در مسیر سبز و ارائه 
خدمات از جمله تسهیلات مورد 

نظر برای فولاد مبارکه است

: دستیار رئیس جمهوری  و رئیس ستاد ملی روایت پیشرفت کشور

 اراده و همت مردان پولادین 
فولاد مبارکه انقلاب و نظام اسلامی 
را به فراز قله ها رهنمون ساخته است

تبریک وزیر صمت به فولاد مبارکه 
برای اتصال شرکت های دانش بنیان به صنایع بزرگ

مدیرعامل فولاد مبارکه 
در دیدار با اعضای هیئت مدیره انجمن لوله و پروفیل ایران:

شفافیت در توزیع محصولات 
اولویت همیشگی فولاد مبارکه است

با حضور جمعی از شاعران و اساتید و جوانان فرهیخته 
در حوزه شعر انجام شد؛

برگزاری »همایش ادبی حدید« 
در فولاد مبارکه

ح کرد: مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل مطر

پروفایل حرفه ای کارکنان؛ 
مسیری برای شناسایی استعداد
 و شایستگی سرمایه های انسانی

که  تفسیر خوش اخلاقی این است 
کرد، راضی و خشنود باشد  اگر دنیا به انسان رو 

واگر رو نكرد خشمگین و ناراحت نشود

له(:  پيامبر اکرم  )صلی الله علیه و آ

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه 
در نشست صمیمانه با مدیران عامل گروه توکافولاد تأکید کرد:

لزوم تدوین سند راهبردی برنامه ها و توسعه 
شرکت های گروه فولاد مبارکه
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جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله 
در همایش اقتدار بسیجیان فولاد مبارکه:

تفکر بسیجی در فولاد مبارکه
 مایه افتخار است

آیینامضایسندهایهمکاریسهجانبه آیینامضایسندهایهمکاریسهجانبهدر در
میانمعاونتعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانریاستجمهوری،ایمیدرووفولادمبارکهصورتگرفت؛میانمعاونتعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانریاستجمهوری،ایمیدرووفولادمبارکهصورتگرفت؛

فولادمبارکهدرحمایتازدانشبنیانها،حرفرابهعملتبدیلکردفولادمبارکهدرحمایتازدانشبنیانها،حرفرابهعملتبدیلکرد
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نوردکاراندستبهخریدنمیزنند
گیرترمیشود.دراینشرایطمعاملاتمحصولاتدرتمامیرینگهاباکاهشتقاضاوحجممعاملاتمواجهخواهدشد.بانزدیکشدن بازارفولادداخلبانزدیکشدنبهفصلسرماواحتمالاعمالقطعییامحدودیتگازهمهمچناننتوانستنوردکارانراترغیببهخریدکندوهرهفتهرکودسنگینوفرا

روندیصعودیرادرپیشگرفتامااینروندافزایشتقاضابهصورتمقطعیبودهوباتوجهبهشرایطبازارهایجهانیپیشبینیمیشودکهبهطورمجددباکاهشتقاضامواجهشویم. ابتدایماهنوامبر بهفصلسرمایهقیمتجهانیفولاداز

حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده کل قوا با حضور در 
دانشگاه علوم و فنون هوافضای عاشورا، به مدت یک ساعت 
و نیم از آخرین دستاوردهای نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در محل نمایشگاه دائمی این نیرو بازدید 

کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای پس از بازدید از نمایشگاه دستاوردها 
و توانمندی های نیروی هوافضای سپاه در جمع فرماندهان و 
مسئولان دانشگاه علوم و فنون هوافضای عاشورا، بازدید از این 
گی آن را  نمایشگاه را شیرین و مطلوب خواندند و مهم ترین ویژ
نیازسنجی صحیح و تمرکز علمی و تحقیقاتی بر نیازها برشمردند.

ایشان رسیدن به چنین دستاوردهای علمی را ناشی از انگیزه 
کید کردند: هرجا جوان های ما  متکی بر عزم و ایمان دانستند و تأ
با عزم و ایمان وارد شدند، توانسته اند کارهای بزرگی انجام دهند 
و در این نمایشگاه هم نشانه های عزم و ایمان کاملاً مشهود بود.

رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
تحولات فلسطین و استمرار جنایات رژیم صهیونیستی در غزه 
گفتند: قضایای غزه بسیاری از حقایق مکتوم را برای مردم دنیا 
آشکار کرد که یکی از این حقایق، طرفداری سران کشورهای غربی 

از تبعیض نژادی است.
حضرت آیت الله خامنه ای رژیم صهیونیستی را مظهر تبعیض 
نژادی خواندند و گفتند: صهیونیست ها خود را نژاد برتر می دانند 
و بقیه آحاد بشر را نژاد پَست به حساب می آورند و به همین دلیل 
است بدون احساس ناراحتی وجدان، چندین هزار کودک را به 

قتل رسانده اند.
که حضرت آیت الله خامنه ای درباره قضایای  نکته دیگری 
کامی نظامی و عملیاتی رژیم  غزه به آن اشاره کردند، موضوع نا

صهیونیستی بود.
ایشان گفتند: رژیم صهیونیستی به رغم بمباران های گسترده در 
کام بوده است زیرا از ابتدا گفتند که  کنون در حرکت خود نا غزه، تا
هدف ما نابودی حماس و مقاومت و زمین گیر کردن آن ها است 
اما با گذشت بیش از ۴۰ روز و با به کارگیری همه توان نظامی خود، 

هنوز نتوانسته اند این کار را انجام دهند.
کید براینکه ابعاد این نتوانستن  حضرت آیت الله خامنه ای با تأ
فراتر از رژیم صهیونیستی است، گفتند: این نتوانستن به معنای 
کنون همه دنیا  نتوانستنِ آمریکا و کشورهای غربی نیز است و ا
با این حقیقت مواجه شده است که یک رژیم ِ دارای امکانات و 
تجهیزات مفصل و پیشرفته نظامی نتوانسته است بر طرف مقابل 

خود که هیچ یک از این امکانات را ندارد، غلبه کند.

درمحضر ولایت

خـبــــــــــــــــــر

راه پیشرفت، کار علمی نوآورانه و 
متکی بر عزم و ایمان

اقتصاد  توسعه  سه جانبه  همکاری  سندهای 
دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی در 
حاشیه بیستمین نمایشگاه بین المللی متالورژی 
ایران متافو، روز شنبه چهارم آذرماه در حضور وزیر صمت، رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی و دیگر مسئولان 
مربوطه، توسط روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، محمدرضا موثقی نیا، رئیس 
هیئت عامل ایمیدرو و محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد 

مبارکه به امضا رسید.
وزیر صمت در این آیین گفت: وصل شرکت های دانش بنیان به صنایع 

بزرگ با هدف خلق ارزش و حل مسئله در دستور کار است.
کید کرد: امروز تلاش می کنیم صنایع کوچک و  عباس علی آبادی تأ
به ویژه دانش بنیان ها را به صنایع بزرگ وصل کنیم و این امر برای خلق 
دانش و حل مسئله در دستور کار است. امروز باید بیش از گذشته به 
که این ابزار می تواند عنصری برای موفقیت  هوشمندسازی برسیم؛ چرا

در بازارهای جهانی باشد.
صنایعیمانندفولادمبارکهوشرکتملیصنایعمسایران

بایدبازاردنیارادردستبگیرند
کید رهبر معظم  وی با بیان اینکه رهبری هوشمندانه صنایع بزرگ تأ
انقلاب است، تصریح کرد: صنایعی مانند فولاد مبارکه و شرکت ملی صنایع 
مس ایران باید بازار دنیا را در دست بگیرند و در کشور رهبری هوشمندانه 

داشته باشند.
وزیر صمت ابراز کرد: اینکه ما شغل ایجاد کنیم نشان هوشمندی است. 
باید گلوگاه ها را شناسایی و هوشمندانه آن ها را مدیریت و کنترل کنیم؛ 
همچنان که امروز در وزارت صمت نگاه هوشمندانه در دستور کار است.

کید بر اینکه باید آینده را از مسیر عقل برای دیگران بسازیم،  وی با تأ
خاطرنشان کرد: ما به دنبال تولید داخل، اشتغال و... هستیم. 

خ  علی آبادی در جمع خبرنگاران نیز گفت: اتفاق بسیار مهمی که ر
داد این است که شرکت های دانش بنیان و صنایع بزرگ به هم متصل 
شدند و این امری است که خوشبختانه فقط در حد سخنرانی و صحبت 
نماند و امروز شاهد عقد ۲1 قرارداد بودیم که می تواند تحول چشمگیری 
را از مسیر خلق دانش و فناوری رقم بزند و این اتفاق بزرگ را به فولاد 
مبارکه و شرکت ملی صنایع مس ایران که بانی این اتفاق بزرگ شدند 
و شرکت های دانش بنیانی که اعتماد و توجه این دو شرکت بزرگ را در 
مسیر شعار »ما می توانیم« جلب کردند، تبریک می گویم و به نظرم این 

اتفاق مبارکی است.
وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر مشکلات موجود در عرصه های مختلف 
معدن و صنایع معدنی و حوزه خودروسازی خاطرنشان کرد: مهم این 
است که تا امروز ظرفیت های پژوهشی ما در استخدام دیگران بود؛ اما 
گر بتوانیم ظرفیت های  وقت آن رسیده که ما این نقش را ایفا کنیم و ا
عقلانی و پژوهشی دنیا را در مسیر رفع تقاضای داخلی بسیج کنیم و با 
بهره مندی از ظرفیت های داخلی، کاری کنیم که نظام مدیریت دانش 
داخل به سمت تقاضاهای داخل سوق داده شود و در مسیر ساخت 
آینده بهتر متناسب با فرهنگ خودمان فعال شود، به نظر می رسد اقدام 

مهمی انجام داده ایم.
علی آبادی در پاسخ به سؤالی درباره چگونگی ایفای نقش شرکت های 
دانش بنیان در رهبری هوشمندانه مسیر پیشرفت گفت: اساساً این 
کار در حوزه مسئولیت و تخصص اصلی همین شرکت های دانش بنیان 
است. اینکه ذهن همه مسئولان در بالاترین سطوح دولت به استفاده 
از ظرفیت های دانش بنیان معطوف شده است راه را برای شرکت های 
کثری از ظرفیت های علمی و پژوهشی باز  دانش بنیان و استفاده حدا

می کند تا در این میدان بیشتر از هر زمان دیگر به ایفای نقش بپردازند.
وزیر صمت در حاشیه آیین امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد 
دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی به همراه معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری ضمن دیدار با مدیرعامل 
فولاد مبارکه از غرفه هلدینگ فولاد مبارکه و پروژه های شرکت های 
دانش بنیان که با سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه آغاز به کار 

کرده اند بازدید کرد.
 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری 
خبر داد:

حمایت از ۲1 پروژه پیشنهادی فولاد مبارکه در قانون جهش 
تولید اقتصاد دانش بنیان

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در آیین 
امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع 
فلزی و معدنی در خانه فناوری و نوآوری ایران گفت: ۲1 پروژه پیشنهادی 
فولاد مبارکه در قانون جهش تولید اقتصاد دانش بنیان حداقل به میزان 

۴۰۰ میلیارد تومان حمایت خواهد شد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی اظهار کرد: ما در دوره چهارم معاونت علمی 
ریاست جمهوری، دو رویکرد مستقل توسعه فناوری با نگاه کاشتن برای 

آینده و ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان را در دستور کار داریم.
وی گفت با استفاده از این دو بال، اوج گیری در فناوری هایی را که طی 
سی سال گذشته در بخش های واقعی اقتصاد و صنعت کشور، ازجمله 
در ماشین سازی، نفت، معدن، فولاد، کشاورزی و سلامت حاصل شده 

پیگیری خواهیم کرد.
وی گفت: از نمایندگان مجلس به خاطر تصویب قانون راهبردی جهش 
دانش بنیان قدردانی می کنم؛ قانونی که به یقین باقیات صالحاتی برای 
ایشان خواهد بود و امروز بار دیگر شاهد به بار نشستن برکات دیگری از 

تصویب این قانون هستیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با بیان 
اینکه امروز در ۲6 پروژه پیشنهادی فولاد مبارکه اصفهان که همه اجرایی 
می شود، ۲1 پروژه از نظر فناورانه بودن مورد تأیید معاونت فناوری ریاست 
جمهوری قرار گرفته است، ادامه داد: این پروژه ها به ۸6۰ میلیارد تومان 
سرمایه گذاری نیاز دارند که حداقل به میزان ۴۰۰ میلیارد تومان از محل 
منابع قانون جهش در اعتبار مالیاتی مورد حمایت قرار خواهند گرفت 
و امیدواریم سال آینده در همین موقع شاهد بهره برداری از نتایج این 

قراردادها باشیم.

خ خواهد داد و باعث  وی اضافه کرد: جریانی که پس از این اتفاق ر
خوشحالی است این است که صنایع کشور به پیشروان این حوزه ها نگاه 
می کنند. به تعبیر دیگر، فولادی های کشور به فولاد مبارکه نگاه می کنند 
و این نگاه کردن است که جریان مدنظر را به راه می اندازد. ما معتقدیم 
جریان توسعه بازار مهم ترین رکن نگه دارنده بازار است و دولت و معاونت 
فناوری باید برای شرکت ها بازار ایجاد کند. در این حالت است که وقتی 
بازار ایجاد شد و شرکت ها به آرامش رسیدند، می توان از آن ها حمایت 
بیشتری کرد تا به آینده و برنامه های فردای خود نیز فکر کنند. امیدواریم 

این قراردادها سبب خیر و بهروزی برای صنایع و معادن کشور باشند.
 

رئیس هیئت عامل ایمیدرو مطرح کرد:
دیگر نمی توانیم از ابزار و روش های سنتی برای رسیدن به 

اهدافمان استفاده کنیم

محمدرضا موثقی نیا، رئیس هیئت عامل ایمیدرو نیز در آیین امضای 
سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی 
و معدنی گفت: با سیاست های جدید دولت سیزدهم و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و به تبع آن ایمیدرو، تلاش می کنیم طی سال های آینده 
در بخش معدن و صنایع معدنی، توسعه ای نهضت گونه داشته باشیم 
گرچه طی سی تا چهل سال گذشته فعالیت های خوبی  و در این زمینه ا
انجام شده؛ اما همچنان که ملاحظه کرده ایم، مقام معظم رهبری 
کید  کافی بودن تلاش ها و اقدامات در عرصه معدن تأ همچنان بر نا
داشته اند؛ بنابراین تلاش خواهیم کرد تا در همه حلقه های زنجیره از 
کتشاف تا سایر حلقه ها نهضتی ایجاد کنیم. طبیعتاً برای شکل گیری  ا
این نهضت در سال های آتی فعالیت ها و پروژه های نوآورانه و خلاقانه 
که دیگر نمی توانیم برای توسعه، به ابزارها و  بسیار اهمیت دارد؛ چرا
روش های سنتی تکیه کنیم. ازاین رو اسناد و تفاهم نامه های همکاری 
که منعقد شد می تواند حسن مطلعی برای آغاز نهضت مدنظر در حوزه 
معدن و صنایع معدنی باشد و سال های آینده شاهد پیشرفت های 

بیشتری در این عرصه باشیم.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در آیین امضای سندهای 
همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و 

معدنی مطرح کرد:
سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه بر روی ۲۸ شرکت 

دانش بنیان

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه هم در این آیین گفت: ۲۰۰ شرکت 
دانش بنیان و فناورانه در کمیته سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه 
کنون این شرکت بر روی ۲۸ شرکت در  مورد بررسی قرار گرفته اند و تا
حوزه های آب، انرژی و اقتصاد چرخشی، صنعت ۴، معادن کم عیار و 

توسعه محصول و تأمین قطعات سرمایه گذاری کرده است.
کرد: حضور مسئولان در این مراسم  محمدیاسر طیب نیا اظهار 
نشان دهنده اهتمام به موضوع فناوری و نوآوری و لزوم ایجاد جهش در 

تبریک وزیر صمت به فولاد مبارکه 
برای اتصال شرکت های دانش بنیان به صنایع بزرگ

در آیین امضای سندهای همکاری سه جانبه  میان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، ایمیدرو و فولاد مبارکه صورت گرفت؛

مقاممعظمرهبری:

عباسعلیآبادی
وزیرصمت

روحاللهدهقانیفیروزآبادی
معاونعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانرئیسجمهوری

محمدرضاموثقینیا
رئیسهیئتعاملایمیدرو

محمدیاسرطیبنیا
مدیرعاملشرکتفولادمبارکه

خبر کوتاه

درخشش فولاد مبارکه
 در هجدهمین جشنواره ملی 

انتشارات روابط عمومی

در هجدهمین جشنواره ملی انتشارات، روابط عمومی 
شرکت فولاد مبارکه در 10 بخش مختلف عناوین اول تا سوم را 
کسب کرد و دیپلم افتخار و تندیس ویژه انتشارات را به خود 

اختصاص داد.
به گزارش خبرنگار فولاد، روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه 
کسب دیپلم افتخار و تندیس ویژه انتشارات در  ضمن 
بخش های ویژه نامه، عکس، پوستر و تیتر نیز موفق به کسب 
رتبه اول، در بخش سرمقاله رتبه دوم و در بخش های گزارش، 
کلیپ، فیلم های مستند، مصاحبه و اینفوگرافیک نیز رتبه 

سوم را از آن خود کرد.
گفتنی است17۰۰  اثر به این جشنواره ارسال شده که این 
آثار در 11 بخش رقابتی، در دو سطح استانی و ملی »اهدای 
« مورد بررسی قرار  جوایز برگزیده ملی« و »دیپلم افتخار
گرفت و شرکت فولاد مبارکه توانست در 1۰ بخش مختلف این 

جشنواره، مقام اول تا سوم را کسب کند.

ادامه در صفحه 3 
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 خـبــــــــــــــــــر     خـبــــــــــــــــــر    

سمیهخلوصی
معاونبرنامهریزیوتوانمندسازیایمیدرو

کبرگلبو ا
مدیرعاملشرکتایریسا

محسنصالحینیا
رئیسهیئتمدیرهشرکتفولادمبارکه

محمدتاجمیرریاحی
مدیرعاملشرکتفولادمتیل

عطااللهمعروفخانی
مدیرعاملشرکتفولادهرمزگان

خبــــــــــــــر کوتاه

 پروژه تحول دیجیتال ایریسا در دست 

بهره برداری است

تأمین کارگاه تولیدی در همه استان ها 

کز خدماتی فولاد مبارکه با توسعه مرا

 توسط فولاد متیل

حمایت از شرکت های دانش بنیان 

مسیر ماندگاری برای شرکت های گروه 

فولاد مبارکه است

گل بو مدیرعامل شرکت ایریسا در حاشیه  کبر  ا
بیستمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو در گفت وگو با 
خبرنگار ایراسین گفت: شرکت ایریسا سال جاری در حوزه 
تحقق تولید و توسعه سیستم ها اهداف بلندی را در سمت 
مشتریان و به ویژه فولاد مبارکه تعریف کرده است. این 
سیستم های  حوزه  در  کار  دستور   ۲00 بالغ بر  شرکت 
اطلاعاتی انجام داده و ۵ پروژه تحول دیجیتال این شرکت 

نیز در دست بهره برداری است.
وی همچنین افزود: شرکت ایریسا در حال ایجاد طرحی به عنوان 
ایریسا پرایم است که هدف از آن توسعه نوآوری در حوزه فناوری 
اطلاعات بوده تا بتوانیم با سرعت و کیفیت بیشتر و با یک نگاه 

پیش دستانه خواسته های مشتریان را برآورده کنیم.

محمد تاجمیر ریاحی، مدیرعامل شرکت فولاد متیل 
در حاشیه نمایشگاه ایران متافو گفت: در حال حاضر فولاد 
کـز خدماتـی خـود در تمـام اسـتان های  متیـل بـا توسـعه مرا
کشور این امکان را فراهم کرده که هر کارگاه تولیدی در کشور 
بتوانـد بـرای تأمیـن کالای خـود از طریـق فـولاد متیـل اقـدام 
کنـد و محصـولات فـولاد مبارکـه را دریافت کنـد. فـولاد مبارکه 
یـک شـرکت ملـی اسـت و براسـاس ایـن رویکـرد محصـولات 

خود را برای همه مردم کشور در نظر گرفته است.

عطاالله معروفخانی، مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان، در 
اقتصاد  توسعه  همکاری  سندهای  امضای  آیین  حاشیه 
دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی گفت: فولاد هرمزگان 
پیشرو در حمایت از شرکت های دانش بنیان به ویژه در حوزه فنی 
بوده است، همچنین شرکت فولاد مبارکه نیز در حمایت از 
دانش بنیان ها پیش قدم بوده و باید توجه داشت که مدیرعامل 
از شرکت های دانش بنیان مسیر  با حمایت  فولاد مبارکه 

ماندگاری را برای پایداری این گروه صنعتی تعریف کرده است.

مدیرعاملشرکتایریسادرنمایشگاهمتافو:

مدیرعاملشرکتفولادمتیل:

مدیرعاملشرکتفولادهرمزگان:

این حوزه در کشور است.
وی با بیان اینکه ما در حوزه صنعت و تکنولوژی مسیر ادامه داری را آغاز 
کرده ایم، گفت: باید توجه داشت که فولاد مبارکه در دهه 6۰ پایه گذاری و 
در دهه 7۰ بهره برداری شد. دهه ۸۰ توسعه را در دستور کار قرار داد و به 
دانش بهره برداری توسعه دست یافت و امروز به نهادینه شدن دانش 

بهره برداری رسیده است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه فولاد مبارکه در دهه ۹۰ با 
مشکل تحریم ها روبه رو شد، افزود: فولاد مبارکه در این دهه با توجه به 
تحریم ها و چالش های آن به دهه بومی سازی رسید و دانش بهره برداری 
را نهادینه کرد که نتیجه آن بومی سازی ۹۰ درصد از قطعات، تجهیزات و 
مواد اولیه در داخل کشور است. نهادینه شدن دانش، مهندسی، طراحی 

نقشه ها و موفقیت در مراحل ساخت و تولید است.
وی با بیان اینکه در صنعت فولاد و در فولاد مبارکه برای همه تجهیزات 
نقشه مشخص داریم، اضافه کرد: ما در دهه ۹۰ مشتری خطرپذیر شدیم 

تا شرکت های دانش بنیان تجربه تولید داخل را داشته باشند.
طیب نیا ادامه داد: امروز در دهه 1۴۰۰ به این رسیده ایم که ابزار بومی سازی 
که بومی سازی  تجهیزات نمی تواند ارزش افزوده موردنظر را تأمین کند، چرا
نگاه به گذشته دارد و ما به دنبال نگاه به آینده هستیم. ما باید به سطحی 
از دانش دست یابیم که خودمان در تکنولوژی و خلق ارزش افزوده از 
طریق دانش و نوآوری سرآمد شویم و حرفی برای گفتن داشته باشیم و این 
همان گام هایی است که فولاد مبارکه طی یکی دو سال گذشته برداشته 

و در این مسیر حرکت می کند.
وی در همین زمینه گفت: برای رسیدن به این هدف دو کار می توانستیم 
انجام دهیم؛ یکی اینکه خودمان هسته های فناور تشکیل دهیم و 
مالکیت هسته های مهندسی چند ده نفره و چند صدنفره را در اختیار 
بگیریم و راه دوم این بود که از طریق شرکت های دانش بنیان و کل 
ظرفیت های نخبگی کشور در فرایند سرمایه گذاری خطرپذیر را دنبال 
کنیم که طبیعتاً راه دوم را انتخاب کردیم. به همین منظور در پنج حوزه 
اصلی از طریق سرمایه گذاری در ۲۸ شرکت از بین صدها شرکتی که بررسی 

کردیم، در این مسیر حرکت های گسترده ای را آغاز کرده ایم.
طیب نیا با بیان اینکه ما در فولاد مبارکه، علی رغم همه مشکلات کمبود 
انرژی و برق و گاز 1۰۰ درصد بهره وری را داریم، گفت: ما ۳۵ درصد تولید 
کشور را داریم و رمز موفقیت ما در این زمینه استفاده صددرصدی از 
ظرفیت ها است؛ اما باید توجه داشت ما هنوز توانایی توسعه تکنولوژی 
را نداریم، توانایی خلق ارزش افزوده از طریق فناوری و نوآوری را نداریم؛ 
ازاین رو به دنبال دست یابی به دانش بهره برداری با استفاده از فناوری 

و نوآوری هستیم.
کید بر اینکه ما باید از تولیدکننده صرف خارج شویم، گفت: باید به  وی با تأ
شرکتی چندمنظوره تبدیل شویم، همانند شرکت پوسکو )POSCO( که 
در نهضت بهره برداری، از همه ظرفیت ها استفاده می کند و به هلدینگی 

چندمنظوره تبدیل شده است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه ما ایجاد زیرساخت برای 
نهادسازی و فرایندسازی برای شروع راه پرخطر را یکی از گام های در 
دستور کار برای رسیدن به اهداف نوآوری و فناوری قرار داده ایم، افزود: در 

این زمینه در خارج از مجموعه و در قالب نوآوری باز از همه ظرفیت های 
کنون از خدمات شرکت ها به صورت  دانش بنیان استفاده خواهیم کرد، تا
موردی استفاده کرده ایم و در ادامه سرمایه گذاری خطرپذیر را محقق 

ساخته ایم.
وی گفت: فولاد مبارکه پس از انجام سرمایه گذاری های خطرپذیر، امروز 
در مرحله دوم، درصدد طبقه بندی، یکپارچه سازی و مجموعه سازی 
شرکت های فناور است. در این مرحله باید کنسرسیوم های متشکل و 
هدفمندی شکل دهیم و زیرساخت های حوزه نوآوری و فناوری را ایجاد 
کنیم که این حرکت راهبردی و مبتنی بر مطالعات و تجربیات دهه های 

اخیر است.
طیب نیا ادامه داد: از بین ۲۰۰ شرکت بررسی شده در کمیته سرمایه گذاری 
کنون در ۲۸ شرکت در حوزه های آب، انرژی و اقتصاد  ، تا خطرپذیر
چرخشی، صنعت ۴، معادن کم عیار و توسعه محصول و تأمین قطعات 

سرمایه گذاری کرده ایم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در جمع خبرنگاران نیز از تکنولوژی و 
خلق ارزش افزوده با استفاده از دانش و نوآوری به عنوان رویکرد جدید 
فولاد مبارکه در دهه پیش  رو یاد و اضافه کرد: دهه 1۴۰۰، دهه تکنولوژی 
و خلق ارزش افزوده فولاد مبارکه با استفاده از دانش و نوآوری است. برای 
این امر پنج محور اساسی را تعریف کرده ایم و اقداماتی در این زمینه 
نظیر سرمایه گذاری خطرپذیر یک هزار میلیارد تومانی انجام داده ایم. 
امیدواریم بتوانیم حمایت ارگان های ذی ربط ازجمله معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و وزارت صمت را جلب 

کنیم تا بتوانیم این مسیر را با سرعت بیشتر ادامه دهیم.

معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو:
 طرح جامع فولاد مبارکه مطابق با سیاست های کلی ایمیدرو 

و وزارت صمت است

سـمیه خلوصـی، معـاون برنامه ریـزی و توانمندسـازی ایمیـدرو در 
حاشـیه بازدید از نمایشـگاه بین المللـی ایران متافو گفت: طـرح جامع 
، توسـعه سـرمایه  فولاد مبارکـه بـا توجه بـه در نظـر گرفتـن توسـعه پایدار
انسـانی، تأمین نیـروی انسـانی زنجیـره، توجه به ایجـاد زیرسـاخت ها و 
همچنیـن صنایـع پایین دسـتی مطابق بـا سیاسـت های کلـی ایمیدرو 

و وزارت صمـت اسـت.
وی گفت: پروژه های بسیاری در راستای کاهش سطح آلایندگی انجام 
شده؛ به طوری که با حرکت هم راستا با اقدامات بین المللی دنیا و توجه به 

برنامه تکنولوژی سبز بعد از ۲۰۳۰ بازاری را از دست نمی دهیم.
سمیه خلوصی در نشست خبری در بیستمین نمایشگاه بین المللی 
ایران متافو اظهار کرد: بیش از ۳۰ میلیون تن شمش فولاد، بالغ بر ۳۰۰ هزار 
تن کاتد مس و بیش از 1۰ تن شمش طلا در کشور به تولید رسیده است. 
این مهم نشان می دهد پتانسیل معدنی در حوزه فلزات اساسی زنجیره 

فلزی در کشور به سطح قابل قبولی رسیده است.
وی افزود: در زنجیره فولاد از 11۰ میلیون تن سنگ خام به ۳۰ میلیون تن 

شمش خام در کل زنجیره تولید و تأمین رسیده ایم.

کرد: برگزاری  خلوصی پیرامون نمایشگاه ایران متافو 1۴۰۲ عنوان 
نمایشگاهی که زمینه حضور تولیدکنندگان در سطح بین المللی را فراهم 
می کند اتفاق خوبی است. امیدواریم سهم خود را در ایجاد ارزش افزوده 
در زنجیره معدن افزایش دهیم و به سمت تولید محصولات با ارزش افزوده 
بالاتر حرکت کنیم. نمایشگاه متافو بهترین نمایشگاه بین المللی در 

خاورمیانه در حوزه فولاد است.
معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو ادامه داد: آخرین آمار تولید 
هفت ماهه نشان می دهد با وجود قطع برق در 6شش ماهه نخست 
سال با برنامه ریزی و محاسبه صورت گرفته از سوی وزارتخانه، در تمام 
حلقه های زنجیره فلزات اساسی رشد تولید را به ثبت رساندیم. استراتژی 
شرکت ها برای افزایش تولید، رکوردشکنی در تولید در زمان عدم قطعی 
برق بوده است. در ایمیدرو برنامه داریم شرکت های بزرگ 1۰ درصد بیش 

از شش ماهه نخست سال رشد کنند.
وی افـزود: تولیـد فـولاد در هفت ماهـه نخسـت سـال 1۸ میلیـون تـن و 
16۵ هـزار تـن کاتد مـس بـوده اسـت؛ در حـوزه کنسـانتره نیز رشـد تولید 
را بـه ثبـت رسـاندیم. در حـوزه شـمش فـولاد 1 درصـد و در محصـولات 
فـولادی ۲ درصـد رشـد داشـتیم. در زمینـه تولیـد کنسـانتره و گندلـه 
رشـد تولید داشـتیم؛ به طوری که شـاهد رشـد بیـش از ۵ درصـدی آهن 
اسـفنجی بودیم. زنجیره هایی مثل فولاد به سطح قابل قبولی از تولید 
رسـیده اند و برای تکمیل زنجیره ارزش و توسعه آن ها نیز برنامه داریم. 
به عنـوان نمونـه، در شـرکت فـولاد مبارکـه پـروژه نـورد گـرم و نـورد سـرد 

تعریـف شـده اسـت.
وی همچنین با اشاره به روش احیا در تولید فولاد در کشور عنوان کرد: 
با توجه به روش تولید فولاد در کشور به شیوه احیا، برخلاف کشورهایی 
مانند چین که به روش کوره بلند فولاد تولید می کند، سطح آلایندگی 
کمتری داریم. در ایران نیز مانند سایر کشورهایی که تولید انرژی 
تجدیدپذیر دارند، یکی از شرکت های معدنی نسبت به ایجاد نیروگاه های 
تجدیدپذیر اقدام کرده و بخشی از تأمین انرژی این بخش از این طریق 

تأمین می شود.

رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه:
 برنامه ریزی برای تولید 1۸ میلیون تنی در فولاد مبارکه در 

محورهای مختلف نیازمند گفتمان است

 محسن صالحی نیا، رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه، در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه بین المللی ایران متافو گفت: فولاد مبارکه در تأمین 
فلزات اساسی کشور پیشران است. این شرکت در طرح استراتژیک خود 
حتی تولید 1۸ میلیون تن فولاد را دیده که ارزش افزوده زیادی ایجاد 
ح  خواهد کرد. برای این امر لازم است در محورهای مختلف این طر
استراتژیک، گفتمان ایجاد گردد و در این زمینه کار شود. سرمایه گذاری 
در بخش تولید، تکمیل و بهره برداری از زیرساخت های آب، برق و گاز، 
مهندسی و امکان بومی سازی و استفاده مناسب از ظرفیت های طراحی 
و مهندسی برای رسیدن به طرح استراتژیک، تولید فولاد سبز و استفاده از 

فناوری و نوآوری از نیازهای تحقق این مسیر استراتژیک است.

ادامه در صفحه 4 
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احمدرضا سبزواری ،مدیرعامل گروه سرمایه گذاری 
توکافولاد در حاشیه بیستمین نمایشگاه بین المللی ایران 
متافو گفت: برنامه توسعه توکافولاد تا سال 140۵ تدوین شده 
است. در این برنامه سعی کرده ایم حجم سرمایه گذاری ها در 
شأن فولاد مبارکه انجام شود و شاهد اتفاقات خوبی در حوزه 

حمل ونقل و به ویژه حمل ونقل ریلی و جاده ای باشیم.
اضافهشــدن۸۰لوکوموتیوجــــــدیـــــــــدبهناوگان

حملونقلریلیفولادمبارکه
 در همین زمینه مدیرعامل گروه هلدینگ توکاریل نیز از اضافه 
شدن ۸۰ لوکوموتیو جدید به ناوگان حمل ونقل ریلی فولاد 

مبارکه خبر داد.
محسن سعیدبخش، مدیرعامل گروه هلدینگ توکاریل نیز در 
حاشیه این نمایشگاه گفت: در برنامه توسعه ای خود مطابق 
برنامه هفتم توسعه مبنی بر توسعه حمل ونقل ریلی و تقویت 
این بخش، درخواست واردات ۸۰ لوکوموتیو جدید را برای وزارت 
صمت ارسال کرده ایم و در صورت تأیید و ثبت سفارش این تعداد 

لوکوموتیو به حمل ونقل ریلی فولاد مبارکه اضافه می شود.

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از چیلان، رئیس تحقیق 
و توسـعه شـرکت توسـعه آهـن و فـولاد گل گهـر بـا اشـاره بـه 
اهمیت و نقش اقتصاد چرخشی به عنوان یکی از محورهای 
مهـم برنامه هـای اقتصـادی جهـان گفت: در شـرکت توسـعه 
آهن و فولاد گل گهر سند اقتصاد چرخشی تدوین شده است 
کـه در ابتـدا محصـولات جانبـی در کارخانجـات و واحدهـای 
مختلف شناسایی و نقشه راه برای بازیافت آن ها ارائه شده 

است.
دکتـر رضـا بهاءالدینـی ادامـه داد: به طـور مثـال در ایـن شـرکت 
به منظـور بازیافت محصـولات جانبـی ابتـدا بـا مطالعـه در حوزه 
بازیافـت ریزدانـه گندلـه و لجـن آهـن اسـفنجی کـه ازجملـه 
محصولات جانبی کارخانجات احیا هستند، فاز مطالعاتی آغاز 
شد و تولید نمونه از محصولات جانبی در مقیاس آزمایشگاهی 
انجـام گرفـت. پـس از اخـذ نتایـج مطلـوب از بررسـی نمونه هـا در 
آزمایشـگاه های مرجـع، فـاز بعـدی در مقیـاس پایلـوت احـداث 

گردیـد.
دکتر بهاءالدینی اذعان داشت: باتوجه به موفقیت آمیز بودن 
ح در حال احداث  نتایج فاز پایلوت، خط صنعتی این طر
است که توانایی تبدیل این محصولات جانبی را به محصول با 

ارزش افزوده در مقیاس صنعتی دارد.
کید کرد: با بهره برداری از این طرح علاوه بر اشتغال زایی و  وی تأ
سودآوری قابل توجه، از صادرات این محصولات جانبی با قیمت 
پایین جلوگیری می شود و همچنین مشکلات زیست محیطی 

آن ها نیز رفع می گردد.
رئیس تحقیق و توسعه شرکت توسعه آهن اظهار امیدواری 
کرد که با توسعه سند اقتصاد چرخشی در شرکت توسعه آهن و 
فولاد گل گهر، اصول و چارچوب اقتصاد چرخشی در تمامی امور 
و فرآیندهای این شرکت جاری شود، تا این مجموعه بتواند از 
دستاوردهای اقتصادی، محیط زیستی و حفظ منابع، استفاده 
لازم را ببرد و به عنوان اولین مجموعه صنعتی پایدار در کشور 

شناخته شود.

خبــــــــــــــــــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

برنامه توسعه توکا فولاد تا سال 
140۵ ترسیم شد

نگاهی به مدل چرخشی 
و اجرای آن در شرکت توسعه

 آهن و فولاد گل گهر

مدیرعاملگروهسرمایهگذاریتوکافولاد:

محمودمحمدیفشارکی
مدیرمجتمعفولادسبا

حسننوروزی
عضومجمعنمایندگاناستانتهراندرمجلسشورایاسلامی

یحییپالیزدار
مدیرعاملشرکتپشتیبانیوتوسعهفناوریونوآوریفولادمبارکه

سیدمسعودهمایونفر
عضوستادعلمیوفناوریجایزهملیتعالیسازمانی

عضو هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه:
 روند اخیر فولاد مبارکه در ارتقای سرمایه گذاری در حوزه نوآوری 

سهام داران را امیدوار کرد
 

محمد اسکندری، عضو هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه، در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه بین المللی ایران متافو گفت: نوآوری در فولاد مبارکه 
از ابتدای زنجیره و از معدن تا صنایع پایین دستی مورد توجه قرار گرفته و 
در روند اخیر این شرکت مبنی بر افزایش سرمایه گذاری در این حوزه، چه 
در بخش سرمایه گذاری بر روی صاحبان فناوری و چه در بخش های 

کز نوآورانه و VC، سهام داران را به آینده امیدوار می کند. راه اندازی مرا

معاون تکنولوژی فولاد مبارکه مطرح کرد:
تغییر و بهبود رویکرد فولاد مبارکه در حوزه نوآوری طی دو 

سال گذشته

محمد ناظمی هرندی، معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه، در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه بین المللی ایران متافو گفت: این نمایشگاه فرصتی 
است تا فعالان حوزه متالورژی، فولاد و ریخته گری گرد هم آیند و تجارب 
ک گذارند. در این نمایشگاه تلاش کردیم تا براساس  خود را به اشترا
راهبرد خود، متناسب با سرفصل های استراتژی های فولاد مبارکه و 
سند چشم انداز افق 1۴1۰ که طی آن فولاد مبارکه شهروند-شرکتی 
مسئولیت پذیر برای خلق آینده بهتر تعریف شده، در نمایشگاه حضور 

داشته باشیم.
وی با بیان اینکه در گفتمان جدید و برند فولاد مبارکه پنج گفتمان اصلی 
: گفتمان مسیر  تعریف شده است افزود: این گفتمان ها عبارت اند از
مسئولانه، مسیر متعالی، مسیر سبز و مسیر نوآورانه و مسیر پیشران. 
در عین حال، برای تحقق این اهداف، همه ذی نفعان فولاد مبارکه باید 
درک درستی از این استراتژی ها داشته باشند؛ ازاین رو حضور و غرفه فولاد 
مبارکه را نیز حول این پنج محور تعریف کرده ایم و مصادیق راهبردهایی 
را که طی چند سال اخیر تعریف کرده ایم در این نمایشگاه به منصه ظهور 

گذاشته ایم.
کید بر اینکه طی دو سال گذشته فولاد مبارکه مخصوصاً در حوزه  وی با تأ
نوآوری تغییر رویکرد محسوسی داشته است گفت: همکاری های قبل 
کز علمی و تحقیقاتی و دانشجویان که با تمرکز  با فعالان دانشگاه، مرا
بر حل مسائل بود در رویکرد جدید توسعه یافته است و به صورت ویژه 
سرمایه گذاری های دانش بنیان و اقتصاد دانش بنیان را مدنظر قرار 
داده ایم. طی حدود یک سال و نیم اخیر که در این حوزه فعالیت های 
جدید را آغاز کرده ایم، از بیش از ۲۰ طرح استارت آپی حمایت کرده ایم و 
معتقدیم این حمایت ها نه تنها ما را به اهداف شرکت نزدیک تر می کند، 
بلکه توسعه شرکت های دانش بنیان را نیز در پی خواهد داشت و به نوعی 

در سطح کلان کشور نیز تأثیر خود را خواهد گذاشت.
وی خاطرنشان کرد: در حوزه مسئولیت های اجتماعی نیز رویکرد فولاد 
مبارکه را از یک نگاه خیرخواهانه به سمت ایجاد مشارکت های ارزش افزا 
برای شرکت و جامعه تغییر و ارتقا دادیم که مصادیق آن را در این نمایشگاه 

به اطلاع عموم بازدیدکنندگان از غرفه گروه فولاد مبارکه رساندیم و نتیجه 
کی از رضایت بازدیدکنندگان و  نظرسنجی ها در ایام برگزاری نمایشگاه حا

علاقه مندان به این عرصه بوده است.

معاون سرمایه گذاری و امور شرکت های فولاد مبارکه:
نزدیک به ۵ همت پروژه های توسعه ای در گروه سرمایه گذاری 

توکافولاد تعریف شده است

کبری محمدی، معاون سرمایه گذاری و امور شرکت های فولاد  عباس ا
مبارکه در حاشیه این نمایشگاه گفت: در اهداف کلان و افق 1۴1۰ فولاد 
مبارکه، برنامه های جامعی برای بهبود شرایط شرکت و پیشرفت جامعه 
مدنظر قرار داده شده که ازجمله آن ها می توان به تولید محصولات ویژه، 
سرمایه گذاری در زیرساخت های مرتبط با زنجیره فولاد، مانند توسعه 
 ، میادین گازی و تولید برق و توسعه ناوگان های ریلی و جاده ای کشور
دست یابی به دانش روز دنیا در حوزه صنعت فولاد و حرکت در مسیر تولید 
فولاد سبز و به طورکلی ایجاد توازن در زنجیره فولاد و تضمین تأمین مواد 
اولیه برای فولاد مبارکه اشاره کرد و برنامه ریزی و فعالیت در این زمینه با 
تصویب پروژه های بسیار بزرگی که در نوع خود شاخص به شمار می آیند 

آغاز شده است.
کید بر اینکه بسیاری از این پروژه ها سودآوری قابل توجهی برای   وی با تأ
کشور به همراه خواهند داشت گفت: ازجمله این پروژه ها می توان به 
برنامه ریزی برای تولید انبوه ورق های آلیاژی و زنگ نزن، برنامه ریزی 
برای ایجاد یک خط برای تولید ورق های بلک پلیت قلع اندود و گالوانیزه 
با کیفیت مورداستفاده در صنایع خودروسازی، سرمایه گذاری در احداث 
نورد گرم ۲ فولاد مبارکه، آغاز عملیات اجرایی خط نورد سرد ۲، افزایش 

ظرفیت تولید گندله در شرکت های مختلف گروه اشاره کرد.
کبری محمدی افزود از دیگر پروژه های در دست اقدام فولاد مبارکه  ا
می توان به سرمایه گذاری و ایجاد زیرساخت های لازم برای دست یابی 
به دانش و تکنولوژی فولاد سبز اشاره کرد که در این مسیر بهره برداری 
از فاز اول نیروگاه سیکل ترکیبی و سرمایه گذاری در پروژه احداث نیروگاه 
تجدیدپذیر 6۰۰ مگاواتی در منطقه کوهپایه و نیروگاه ۲۰۰ مگاواتی بادی در 
منطقه سنگان را شاهد هستیم. علاوه بر این در شرکت های زیرمجموعه 
گروه فولاد مبارکه نیز شاهد اجرای پروژه های مختلف ازجمله در بخش 

مواد نسوز هستیم.
 

مدیر مجتمع فولاد سبا:
چهار محصول جدید به سبد خرید فولاد سبا اضافه شد

محمود محمدی فشارکی، مدیر مجتمع فولاد سبا، در حاشیه بیستمین 
تحقیقاتی  شهرک های  خوشبختانه  گفت:  ایران متافو  نمایشگاه 
می توانند بخشی از مسائل و مشکلات صنعت فولاد را برطرف کنند و در 
حوزه بومی سازی بخشی از قطعات، تجهیزات و مواد مصرفی به صنایع 
فولاد کمک کنند. در سال گذشته توانستیم از ۲۰ شرکت دانش بنیان در 
جهت رشد کمّی، کیفی و توسعه سبدهای محصولات استفاده کنیم. در 
راستای تحقق توسعه سبد محصولات، ۴ محصول جدید از ۸ محصول 

تعیین شده به سبدها اضافه شده و تلاش داریم در زمستان ۴ محصول 
دیگر را نیز اضافه کنیم.

مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد 
مبارکه:

فولاد مبارکه با سرمایه گذاری خطرپذیر به دنبال ایجاد مسیر 
کوسیستم نوآوری کشور است جدید برای ا

یحیی پالیزدار، مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری 
فولاد مبارکه در حاشیه بیستمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو گفت: 
در رویداد جنبی نمایشگاه متافوی امسال، با حضور وزیر صمت و معاون 
علمی و فناوری ریاست جمهوری، ۲1 سرمایه گذاری از ۲6 سرمایه گذاری 
خطرپذیر صورت گرفته توسط فولاد مبارکه، توانست حمایت حداقل 
۴۰۰ میلیارد تومانی را از محل قانون جهش در تولید اقتصاد دانش بنیان 

کسب کند.

عضو مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس شورای اسلامی:
مصوبات کمیسیون صنعت در برنامه هفتم توسعه مورد توجه 

ویژه قرار دارد

حسن نوروزی، عضو مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس شورای 
اسلامی در بازدید از غرفه فولاد مبارکه در بیستمین نمایشگاه بین المللی 
ایران متافو گفت: مصوبات کمیته صنعت و کمیسیون صنایع و معادن 
در برنامه هفتم توسعه موردتوجه ویژه قرار گرفت و پویاسازی صنعت 
فولاد در این زمینه با توجه به ظرفیت های این صنعت در اولویت های 

بودجه ای قرار دارد.

عضو ستاد علمی و فناوری جایزه ملی تعالی سازمانی:
 گفتمان پنج گانه فولاد مبارکه منجر به پایداری این صنعت 

می شود

 سید مسعود همایون فر، عضو ستاد علمی و فناوری جایزه ملی تعالی 
سازمانی در حاشیه بازدید از نمایشگاه بین المللی ایران متافو در گفت وگو 
با ایراسین گفت: نگرش فولاد مبارکه در تعریف گفتمان های پنج گانه با 
هدف نگاه پایداری است. سازمان ها باید به ابعاد مختلفی توجه کنند، 
تمرکز در تولید و کسب سود به معنی پایدارسازی سازمان نیست و نگاه 
یک بعدی آینده سازمان را به خطر می اندازد. نگاه جامع فولاد مبارکه 
که همه ابعاد را در این برنامه  منجر به پایداری این صنعت می شود؛ چرا

دیده شده است.

عضو کمیته علمی جایزه تعالی سازمانی:
 گفتمان های تعریف شده در برنامه استراتژیک فولاد مبارکه به 

مرحله عمل رسیده است

اصغر آزادی، عضو کمیته علمی جایزه تعالی سازمانی در حاشیه بازدید از 

کبریمحمدی عباسا
معاونسرمایهگذاریوامورشرکتهایفولادمبارکه

محسنسعیدبخش
مدیرعاملگروههلدینگتوکاریل

احمدرضاسبزواری
مدیرعاملگروهسرمایهگذاریتوکافولاد

برنامههایمدیریتامورمعادنذوبآهنبرایتأمینپایدارمواداولیه
تأمیندومادهاولیهاصلیوعمدهشرکت)سنگآهندانهبندیو مابر ازطریقایجادزیرساختهایلازم،برنامهریزیهایخوبیانجامگرفتهوتمرکز ابتدایسالجاریدرزمینهتأمینپایدارمواداولیهبهمنظورکاهشتأثیراتنوسانقیمتبازار کبرفلاحتیسرپرستمدیریتامورمعادنذوبآهناصفهانگفت:از علیا

تأمینسنگآهندانهبندیموردنیازشرکتاست. زغالسنگ(است.باتلاشهایصورتگرفته،بهرهبرداریازمعدنققنوسیکدرمنطقهسنگانخراسانرضویبهعنوانیکیازشاخصترینمعادنسنگآهنمگنتیتپلاسریدنیادراختیارذوبآهناصفهانقرارگرفتکهاقداممهموسرآغازبسیارخوبیدر

ادامه در صفحه ۵ 

محمداسکندری
عضوهیئتمدیرهشرکتفولادمبارکه

محمدناظمیهرندی
معاونتکنولوژیشرکتفولادمبارکه



2 دسامبر 2023 18 جمادی الاول 1445 شنبه  11 آذرماه 1402   شماره        1354   

5
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خبــــــــــر کوتاه

شما و فولاد

اصغرآزادی
عضوکمیتهعلمیجایزهتعالیسازمانی

قدیرقیافه
نایبرئیسکنفدراسیونصادراتایران

محمدرضانجفیمنش
رئیسانجمنهمگنقطعهسازانخودرو

محمدصادقخیاطیان
رئیسصندوقنوآوریوشکوفایی

غلامرضاپوربافرانی
رئیستوسعهوتکاملمنطقهایفولادمبارکه

نمایشگاه بین المللی ایران متافو در گفت وگو با ایراسین گفت: فولاد مبارکه 
در حوزه های نوآوری و زیست محیطی گام های بلندی برداشته و همواره 
الگوی سایر صنایع کشور بوده و امروز گفتمان های تعریف شده در برنامه 

استراتژیک فولاد مبارکه به مرحله عمل رسیده است.

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی:
همه اقدامات فولاد مبارکه در راستای فناوری و نوآوری 

برنامه ریزی شده است

محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی در بازدید از 
غرفه فولاد مبارکه در بیستمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو گفت: 
فناوری و نوآوری در فولاد مبارکه نفوذ کرده و همه اقدامات این شرکت 
در این راستا برنامه ریزی شده است و نتیجه آن در این مجموعه و به ویژه 
صنایع پایین دستی بسیار مطلوب خواهد بود. از سویی نیز باید توجه 
داشت که دستاوردهای ارائه شده در نمایشگاه امسال فولاد مبارکه بیانگر 

برداشتن گام های جدی در حوزه تحقق انقلاب صنعتی است.

نایب رئیس کنفدراسیون صادرات ایران:
صنعت ایران به همت فولاد مبارکه رشد قابل توجهی داشته 

است

قدیر قیافه، نایب رئیس کنفدراسیون صادرات ایران در حاشیه بازدید از 
بیستمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو گفت: صنعت ایران به همت 
صنایع فولادی و به ویژه فولاد مبارکه رشد قابل توجهی داشته است و 
در زمینه بومی سازی تجهیزات به موفقیت هایی رسیده ایم که امروز 

می توانیم صادرکننده فولاد باشیم.

مدیر مرکز تعالی سازمانی سازمان مدیریت صنعتی مطرح کرد:
الزام الگوبرداری شرکت های دیگر از فولاد مبارکه

حمیدرضا بابایی، مدیر مرکز تعالی سازمانی سازمان مدیریت صنعتی در 
بازدید از غرفه فولاد مبارکه در نمایشگاه ایران متافو گفت: حضور فولاد 
مبارکه در جایزه ملی تعالی سازمانی جزئی از افتخارات کشور است و 

این شرکت جزو معدود شرکت هایی بود که تندیس زرین را دریافت کرد.
وی افزود: فولاد مبارکه همیشه به عنوان یک شرکت پیشرو شناسایی 
می شود که از بدو تأسیس آن با گفتمان سازی شروع شده و به نتایج 
خوبی نیز رسیده است که شرکت های دیگر کشور باید در زمینه دیدگاه ها، 

سیستم ها، فرایندها و تفکرات از آن الگوبرداری کنند.

رئیس انجمن همگن قطعه سازان خودرو:
فولاد مبارکه ۹۵ درصد از نیاز خودروسازان را تأمین می کند

محمدرضا نجفی منش، رئیس انجمن همگن قطعه سـازان خودرو در 
بازدیـد از غرفـه فـولاد مبارکه در بیسـتمین نمایشـگاه بین المللـی ایران 
متافـو گفـت: فـولاد مبارکـه توانسـته جایـگاه ویـژه خـود را بـرای تأمیـن 

نیازهـای اصلـی صنعـت و به ویـژه صنعـت خـودرو پیـدا کنـد و امـروز ۹۵ 
درصـد از نیـاز خودروسـازان توسـط ایـن شـرکت تأمیـن می شـود.

 
تغییر رویکرد در حوزه مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه؛

احیای صنعت گردشـگری و صنایع دستی در شرق اصفهان 
به همت فـولاد مبارکه

تحقق مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه در حوزه اشتغال زایی و احیای 
صنعـت گردشـگری و صنایع دسـتی در شـرق و غـرب اصفهـان رویکـرد 
جدیدی اسـت که در مسـیر مسـئولانه فولاد مبارکه دنبال شـده است.

نظـر  ایران متافـو  بین المللـی  نمایشـگاه  بیسـتمین  در  آنچـه 
بازدیدکننـدگان از غرفـه فـولاد مبارکـه را بـه خـود جلـب کـرد، راه انـدازی 
غرفـه متفاوت ایـن شـرکت در حوزه مسـئولیت اجتماعـی و در راسـتای 

نمایشـی از مسـیر مسـئولانه اسـت.
 غرفه »رستا« غرفه ای از مسئولانه رفتار کردن فولاد مبارکه برای جامعه 
محلی آسیب دیده از بحران های آبی است، اتفاقی که منجر به آموزش 
و اشـتغال زایی برای افرادی شـده که به دنبال کم آبی و بی آبی ها محل 
درآمـد خـود را از دسـت داده و امـروز بـا رویکـردی جدیـد و بـا حمایتـی 

همه جانبه بار دیگر شـاغل شـده اند.
غلامرضـا پوربافرانی، رئیس توسـعه و تکامل منطقه ای فـولاد مبارکه در 
این خصوص با اشاره به رویکرد جدید فولاد مبارکه در بحث مسئولیت 
اجتماعـی اظهـار کـرد: بـر اسـاس مطالعـه و تحقیقـات انجام شـده در 
، در  شـرق اصفهـان، بـا اسـتفاده از سیسـتم های تئـوری و عملـی بـه روز
روسـتاهای ایـن محـدوده کانون های پیشـرفت تشـکیل شـده اسـت.

وی ادامـه داد: ایـن کانون هـای پیشـرفت را امـام جماعـت روسـتا، 
معتمدان، کنشگران سیاسـی و اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی روستا 
و افراد بارز روستا تشـکیل می دهند. این اعضا مشکلات روستای خود 
را اسـتحصا و برای رفـع آن هـا اولویت بندی می کننـد تا اقدامـات بعدی 

برنامه ریـزی شـود.
 رئیس توسـعه و تکامل منطقـه ای فـولاد مبارکـه با اشـاره به یکـی از این 
اقدامـات در روسـتای ورزنه تصریح کـرد: مباحث مربوط به گردشـگری 
و صنایع دستی در این روستا دنبال شد و سیستم کاربافی که بازمانده 
این صنعت اسـت مورد بازیابی قرار گرفت و با توجه به سـختی و سـبک 

این کار معمـولاً جوانان از آن اسـتقبال نمی کنند.
وی ادامـه داد: فـولاد مبارکـه از ایـن موضـوع حمایـت کـرد و بـا صنعتـی 
، ایـن صنعـت  کـردن و بـه روز کـردن ایـن دسـتگاه و آمـوزش افـراد بیشـتر
احیـا شـد. در حـال حاضـر حـدود 1۸۰ نفـر آمـوزش دیدنـد و ۵۰ نفـر 

کاربافـی می کننـد.
بخش هـای  در  مبارکـه  فـولاد  حمایـت  بـه  اشـاره  بـا  پوربافرانـی 
صنایع دسـتی، مشـاغل خانگـی و قالی بافـی گفـت: ایـن حمایت هـا 
در راسـتای اشـتغال زایی صـورت گرفتـه و ایـن اقـدام اولیـن نمونـه 

گذشـته اسـت. انجام گرفتـه طـی یـک سـال و نیـم 
وی خاطرنشـان کـرد: با توجه بـه نتیجـه حاصل شـده، اقدام بعـدی در 
منطقه غرب اصفهان و در شهرسـتان لنجان و مبارکه انجـام می گیرد و 

مراحـل و مطالعات اولیه انجام شـده اسـت.

عربستانازغرفهفولادمبارکهبازدیدکرد سفیر
 عبدالله بن سـعود العنزی، سـفیر عربسـتان سـعودی در تهـران از غرفه 
فـولاد مبارکـه اصفهـان در بیسـتمین نمایشـگاه ایران متافـو در محـل 

نمایشـگاه های بین المللـی تهـران دیـدن کـرد.

بیستمیننمایشگاه متفاوتگروهفولادمبارکهدر حضور
بینالمللیایرانمتافو

فـولاد مبارکـه بـه همـراه شـرکت های زیرمجموعـه خـود شـامل شـرکت 
فـولاد هرمـزگان، فـولاد سـنگان خراسـان، شـرکت فنـی مهندسـی فـولاد 
مبارکه، شـرکت ورق خودرو چهارمحـال و بختیاری، شـرکت بین المللی 
مهندسی سیستم ها و اتوماسیون - ایریسا، شرکت پشتیبانی و توسعه 
فناوری و نوآوری فولاد مبارکه، شرکت فلزتدارک و شرکت توان آور آسیا و 
سـه هلدینگ سـرمایه گذاری توکا فولاد، آتیـه فولاد نقش جهـان و فولاد 
متیل در بیسـتمین نمایشـگاه بین المللـی ایران متافو حضور داشـت.

تشریحتفاهمنامههایامضاشـدهدرحوزهصنایعفلزی
ومعدنی

آیین امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه 
صنایع فلزی و معدنی با حضور عباس علی آبادی وزیر صمت، روح الله 
دهقانـی فیروزآبـادی معـاون علمـی، فنـاوری و اقتصـاد دانش بنیـان 
رئیس جمهور، مجتبـی توانگر رئیس کمیته اقتصـاد دیجیتال مجلس 
کبـری تالارپشـتی رئیس کمیسـیون صنایع  شـورای اسـلامی، عزت الله ا
و معادن مجلـس، محمدرضـا موثقی نیا رئیـس هیئت عامـل ایمیدرو، 
محمدیاسـر طیب نیـا مدیرعامـل فـولاد مبارکـه، امیـر خرمی شـاد 
مدیرعامـل شـرکت ملـی مـس ایـران در خانـه نـوآوری و فنـاوری ایـران 
)IHIT( روز شـنبه ۴ آذرمـاه 1۴۰۲ در جریـان افتتاحیـه نمایشـگاه متافـو 

برگـزار شـد.
موافقت نامـه همـکاری مشـترک هوشمندسـازی معـدن و تکمیـل 
فناوری هـای وابسـته بـه آن نخسـتین سـند امضاشـده در ایـن آییـن 
بـود کـه بیـن معاونـت علمـی، فنـاوری و اقتصـاد دانش بنیـان ریاسـت 
جمهـوری، وزارت صمـت، ایمیـدرو و شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران 
امضـا شـد کـه بـه دنبـال آن هوشمندسـازی پنـج معـدن مـس در کشـور 

آغـاز می شـود.
امضـای تفاهم نامـه توسـعه اقتصـاد دانش بنیـان و بومی سـازی اقـلام 
گلوگاهـی صنعـت فـولاد بیـن شـرکت فـولاد مبارکـه و معاونـت علمـی، 
فنـاوری و اقتصـاد دانش بنیـان ریاسـت جمهـوری دومیـن اتفـاق ایـن 
رویداد بـود که با امضـای ایـن تفاهم نامه مجموعـه فولاد مبارکـه از یک 

بهره بـردار بـه یـک توسـعه دهنده تبدیـل خواهـد شـد.
تفاهم نامه توسعه فناوری SMR نیز در این نشست بین فولاد سنگان 
و شـرکت پشـتیبانی و توسـعه فناوری و نـوآوری فـولاد مبارکه امضا شـد. 
همچنین تفاهم نامه توسعه فناوری RHF بین فولاد هرمزگان و شرکت 
پشـتیبانی و توسـعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه از دیگر اسنادی بود 

که در ایـن آیین به امضا رسـید.
در این دوره از برگزاری متافو 1۴۰۲، صنایعی نظیر فولاد، صنایع معدنی، 
فلزات غیرآهنی، ریخته گری، ماشین کاری، نسوزها و... حضور داشتند.

حمیدرضابابایی
مدیرمرکزتعالیسازمانیسازمانمدیریتصنعتی

همکاری فولاد سنگان و شرکت های 

دانش بنیان در توسعه پلنت 

مواد معدنی هماتیتی

 توافق نامه احداث پلنت 300 تنی فراوری مواد معدنی 
هماتیتی به روش SMR در راستای تحقق ارتقای بهره وری در 
صنایع معدنی، بین شرکت های فولاد سنگان خراسان و 

شرکت دانش بنیان هورمان صنعت شریف منعقد شد.
در  سنگان،  فولاد  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
موافقت نامه های همکاری که روز شنبه چهارم آذرماه، میان 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت با هدف توسعه بازار شرکت های 
دانش بنیان و رفع نیازهای گلوگاهی و راهبردی صنایع معدنی، 
فولاد و مس به امضا رسید، موافقت نامه سه جانبه ای با هدف 
احداث پلنت ۳۰۰ هزار تنی فراوری مواد معدنی هماتیتی به روش 
SMR با حضور روح الله دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری، عباس علی آبادی، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، مجتبی توانگر، رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال 
کبری تالارپشتی، رئیس  مجلس شورای اسلامی، عزت الله ا
کمیسیون صنایع و معادن مجلس، محمدرضا موثقی نیا، رئیس 
هیئت عامل ایمیدرو، محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد 
مبارکه، علی امرایی مدیرعامل فولاد سنگان و جمع دیگری از 

مسئولان منعقد شد.
این توافق نامه را علی امرائی، مدیرعامل شرکت صنایع معدنی 
فولاد سنگان خراسان، حسین لطفی، مدیرعامل شرکت 
دانش بنیان هورمان صنعت شریف و یحیی پالیزدار، مدیرعامل 
شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه امضا 

کردند.
بر اساس این توافق نامه همکاری که با هدف توسعه فناوری های 
موردنیاز شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان خراسان منعقد 
شده است، احداث پلنت ۳۰۰ هزار تنی جهت فراوری مواد معدنی 
هماتیتی به روش SMR توسط کنسرسیومی از شرکت های 
دانش بنیان مورد موافقت طرفین قرار گرفت. همچنین ارائه 
اطلاعات و داده های موردنیاز و مبتنی بر توافق طرفین، بهره گیری 
از متخصصان توانمند جهت اجرای پروژه، شناسایی و معرفی 
شرکت های فناور داخلی و خارجی جهت پیشبرد اهداف 
پروژه، تأمین مواد اولیه و نمونه ها با مشخصات کامل جهت 
انجام تست های لازم و تأمین هزینه های موردنیاز جهت انجام 
آزمایش ها و تست های موردنیاز قبل و پس از اجرای پروژه از دیگر 

محورهای این توافق نامه همکاری است.
گفتنی است فناوری استفاده از فرایند تشویه مغناطیسی در 
بستر سیال SMR می تواند استفاده از منابع هماتیتی در صنعت 
فولاد را محقق کند. در سال های اخیر روش بستر سیال به عنوان 
مهم ترین روش فرایند تشویه هماتیت به مگنتیت موردتوجه 
قرار گرفته است. راندمان بالای انتقال جرم و حرارت از مهم ترین 
مزایای این روش پیشرفته است که برای تبدیل مواد معدنی 
آهنی با مغناطیس ضعیف مانند هماتیت، لیمونیت، سیدریت 
و… به مواد معدنی آهنی با خواص مغناطیسی قوی یا مگنتیتی 

مورداستفاده قرار می گیرد.

کارفولادشرقکاوه توسعهمتوازنوپایداردردستور
وتکمیلزنجیرهارزش،بخشیازمهمترینبرنامههایآیندهاینشرکتبهشمارمیآیدودراینراستا،شرکتفولادشرقکاوهبهدنبال کارخودقراردادهاست.تولیدمحصولاتباارزشافزودهبالاتر رادردستور گرفتنپتانسیلموجوددرمنطقهسنگان،توسعهمتوازنوپایدار شرکتفولادشرقکاوهبادرنظر

احداثکارخانهگندلهسازیباظرفیتتولیدپنجمیلیونتنگندلهدرسالاست.شرکتفولادشرقکاوه،یکیازشرکتهایفعالدرزنجیرهفولادکشوربهشمارمیآیدکهفعالیتخودرادرراستایتامینبخشیازمواداولیهموردنیازفعالانزنجیرهفولادآغازکردهاست.

۹13****۸71
به نظر می رسد کیفیت آب ساختمان مرکز تحقیقات 
پایین و برای سلامتی کارکنان مضر باشد. لطفاً این مسئله 

را پیگیری بفرمایید.
۹13****1۸3

از مدیریت محترم درخواست داریم نسبت به تعیین 
تکلیف واریز هزینه سفر 1۴۰۲ و توجه بیشتر به معیشت 

همکاران اقدام لازم به عمل آورند.
۹13****۸1۹

در نقشه استراتژیک کمیته تحول لینکی برای دیدوان 
تهیه شده که متأسفانه دسترسی به آن مقدور نیست. 
از مسئولین محترم تقاضا دارم با توجه به انتشار گسترده 
و همگانی موضوع در خصوص رفع ایراد پیگیری لازم را 

انجام دهند.
همکاران گرامی دارای شماره های167****۹1۳،  
6۹6****۹1۳ و171****۹1۳ ضمن تشکر از ارتباط شما 
با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و 

جهت اخذ پاسخ برای مسئولان ذیربط ارجاع گردید.
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اولین هم اندیشی متخصصان طب کار به میزبانی شرکت 
فولاد مبارکه روز سه شنبه هفتم آذرماه با حضور متخصصان 
طب کار استان، معاون بهداشت استان و رئیس اداره طب کار 

سازمان تأمین اجتماعی استان اصفهان برگزار شد.
در این مراسم، حسین مدرسی فر مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی 
و محیط زیست فولاد مبارکه پس از خوشامدگویی به مدعوین، به 
اهمیت سرمایه های انسانی در شرکت فولاد مبارکه و همچنین 
نگاه ویژه مدیریت شرکت به سلامت کارکنان و اهمیت انجام 

دقیق معاینات طب کار در بدو استخدام پرداخت.
در ادامه، حمید گله داری ، معاون بهداشت استان اصفهان نیز 
در این خصوص گفت: طب کار مربوط به کارگر، کارفرما، پزشک، 
کارشناس بهداشت حرفه ای، دانشگاه علوم پزشکی و سازمان 
تأمین اجتماعی است. حدود ۴۰ شرکت بهداشت حرفه ای در 
استان اصفهان در حوزه اندازه گیری ها و ارزیابی آلاینده ها و عوامل 
زیان آور محیط کار مشغول به فعالیت اند و در سال گذشته 1۰۰ هزار 

نمونه اندازه گیری عوامل زیان آور انجام شده است. 
وی در ادامه بر انجام معاینات ضروری کارگران و همچنین ارسال 
نتایج معاینات در قالب فرم 111_۳ توسط شرکت های طب کار 
کید کرد و با بیان اینکه طرح پویش ملی سلامت از ۲۰ آبان تا  تأ
1۵ دی ماه در کل کشور اجرا می شود، گفت: در این طرح کلیه 
افراد بالای 1۸ سال تحت غربالگری دیابت و فشارخون قرار 
خواهند گرفت. گله داری ضمن قدردانی از همکاری همه جانبه 
شرکت فولاد مبارکه در طرح های کشوری، به طرح جوان سازی 
و افزایش جمعیت و همچنین حفظ سلامت جمعیت مولد 

موجود پرداخت. 
در ادامه این مراسم، مجید مشایخ مسئول بهداشت حرفه ای 
معاونت بهداشت استان اصفهان، پس از اشاره به اهمیت 
سرمایه های انسانی در هر سازمان گفت: حدود یک میلیون و 1۰۰ 
هزار شاغل در استان اصفهان مشغول به فعالیت اند که حدود ۳۰۰ 
تا ۳1۰ هزار نفر تحت پوشش قرار دارند. همچنین حدود 1۰ هزار 
کارگاه که بیشتر از ۲۰ نفر  کارگر دارند در استان وجود دارد. تعداد 
کارشناسان بهداشت حرفه ای نیز 1۲۰۰ نفر در سطح استان است. 
)صنعت(،  خدمت گیرنده  گروه  سه  از  کار  طب  افزود:  وی 
ارائه دهنده خدمت و دستگاه های نظارتی )سازمان بهداشت 
و سازمان تأمین اجتماعی( تشکیل شده است. درصورتی که 
همکاری و تعامل بین این سه گروه وجود نداشته و یا ضعیف 
باشد، این امر در نتایج معاینات طب کار و پرونده های پزشکی 

نمود پیدا می کند. 
در ادامه این مراسم،  سعید تیموری ،رئیس اداره طب کار تأمین 
اجتماعی استان اصفهان پس از اشاره به ماده ۹۲ قانون کار و 
مواد ۹۰ و ۵۰ قانون تأمین اجتماعی، در خصوص معاینات بدو 
استخدام و دوره ای کارگران به عنوان مستندات قانونی توضیح 
داد و بر لزوم انجام این معاینات توسط پزشکان متخصص طب 
کار با دقت هرچه تمام تر و توجه ویژه بر نحوه تکمیل و نگهداری 
پرونده های پزشکی و مجوزهای قانونی شرکت های طب کار 

کید کرد.  تأ
همچنین علیرضا صفاییان، متخصص طب کار معاونت بهداشت 
استان اصفهان، بر لزوم تشکیل جلسات تخصصی با متخصصان 
طب کار به منظور هم راستایی در نظردهی پرونده های پزشکی، 
اجرای دستورالعمل ها و آیین نامه های ابلاغ شده از طرف مرکز 
سلامت محیط کار با هدف رعایت استانداردهای کیفی معاینات 
کید کرد و گفت: کاهش عوامل زیان آور محیط  از لحاظ ساختاری تأ
کار برای حفظ سلامت کارگر و پیگیری شروط ذکرشده از سوی 
پزشک طب کار در نتایج پرونده های پزشکی کارگران توسط 

صنایع لازم و ضروری است.
در ادامه، علیرضا نظری رئیس طب کار و درمان شرکت فولاد 
مبارکه با اشاره به ضرورت و اهمیت انجام معاینات بدو استخدام 
و دوره ای پیمانکاران شرکت فولاد مبارکه توسط شرکت های 
طب کار گفت: احراز هویت دقیق فرد معاینه شونده، نظارت 
بر تیم معاینه کننده، ثبت پرونده ها در سیستم تأییدشده از 
طرف معاونت بهداشت، ارائه خلاصه پرونده پزشکی کارکنان 
به مرکز طب کار شرکت، تحویل سابقه پرونده پزشکی کارکنان به 
شرکت های پیمانکار بعدی و... از جمله انتظارات شرکت فولاد 

مبارکه از شرکت های انجام دهنده معاینات طب کار است.
مجید فرجی، سرپرست بهداشت حرفه ای و ارگونومی فولاد مبارکه 
نیز در پایان جلسه توضیحات جامعی در خصوص چالش های 
مربوط به معاینات بدو استخدام و دوره ای کارکنان پیمانکار در 
شرکت فولاد مبارکه توسط شرکت های طب کار ارائه کرد و انتظارات 
شرکت فولاد مبارکه از متخصصان طب کار در مورد بهبود مستمر 

نحوه انجام معاینات پیمانکاران را مطرح ساخت.
اولین  این مراسم، حاضران در  پایان  از  گفتنی است پس 
هم اندیشی متخصصان طب کار از سایت های فولادسازی، نورد 

گرم و تصفیه خانه بازدید کردند.

خبـــــــــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

نگاه ویژه  مدیریت شرکت فولاد مبارکه
  به سلامت کارکنان و اهمیت انجام 

دقیق معاینات طب کار  

قرارگرفتن در مسیر سبز و ارائه خدمات از جمله تسهیلات مورد نظر برای فولاد مبارکه است
به گزارش خبرنگار فولاد معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل 
گمرکات جمهوری اسلامی ایران در جریان بازدید از 
پروژه در دست احداث انبارها و محوطه های روباز 
گمرک اختصاصی شرکت فولاد مبارکه گفت: پیش از هرچیز از کارکنان 
و مدیران سخت کوش مجموعه فاخر فولاد مبارکه تشکر می کنم؛ 
مجموعه ای که جزو صنایع خوش نام، پیشرو و از تولیدکنندگان 

بزرگ کشور است.
محمد رضوانی فر ادامه داد: امروزه نقش فولاد مبارکه در تولید انواع 
ورق های فولادی و تأمین ورق موردنیاز بازار داخلی و بسیاری از 
شرکت های پایین دست، از صنایع خودروسازی گرفته تا لوازم خانگی، 

انواع لوله و پروفیل و ساخت بسیاری از سازه ها قابل مشاهده است.
وی در ادامه سخنان خود تصریح کرد: فولاد مبارکه نسبت به ابعاد خود، 
سهم بزرگی در صادرات و واردات کشور دارد و جا دارد از زحمات کارکنان 

این گروه فولادی تشکر و قدردانی کنیم.
قراردادنشرکتهایبزرگوخوشناممانندفولادمبارکه
درفهرستفعالانمجازیافعالانبرگزیدهیکیازاقداماتگمرک

جمهوریاسلامی
معاون وزیر اقتصاد در ادامه سخنان گفت: در سیاست های گمرک 
جمهوری اسلامی ایران مجموعه ای از اقدامات برای توسعه تجارت 
کثری سرعت در خدمات گمرکی  ، تسهیل گری و افزایش حدا کشور
و کاهش مدت زمان انجام تشریفات در دستور کار است و قرار دادن 
شرکت های بزرگ و خوش نام مانند فولاد مبارکه در فهرست فعالان مجاز 
یا فعالان برگزیده یکی از اقدامات گمرک جمهوری اسلامی در راستای 

تسهیل فعالیت صنعت فولاد کشور است.
وی در همین زمینه ادامه داد: مجموعه ای از تسهیلگری ها، پذیرش 
ضمانت نامه، قرار گرفتن در مسیر سبز و ارائه خدمات خارج ازنوبت در 

زمره تسهیلاتی است که به چنین شرکت هایی داده می شود.

رضوانی فر در ادامه گفت: بخش دیگری از تسهیلگری ها به گمرک های 
اختصاصی مربوط است که در شرکت های بزرگ راه اندازی می شود 
و خوشبختانه و به طورکلی، مجموعه گمرکات استان اصفهان از این 

ظرفیت به خوبی استفاده کرده است.
به گفته رئیس کل گمرکات جمهوری اسلامی ایران، در حال حاضر 
۴۴ باب انبار اختصاصی در استان اصفهان تعبیه شده که بزرگ ترین 
کنش ترین آن ها مربوط به فضای اختصاصی ای است که فولاد  و پرترا

مبارکه ایجاد کرده است.
معتقدیماینشکلازسرمایهگذاریشرکتهاوبنگاههای
اقتصادیبزرگصنعتیمانندفولادمبارکهمزیتهایزیادیدر

پیدارد
وی با اشاره به راهبردهای فولاد مبارکه در زمینه احداث گمرک اختصاصی 
عنوان کرد: معتقدیم این شکل از سرمایه گذاری شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی بزرگ صنعتی مانند فولاد مبارکه مزیت های زیادی در پی دارد؛ 
اول اینکه به شدت از رسوب و ماندگاری کالا در مبادی بنادر و پایانه ها 
پیشگیری می کند. دومین مزیت مربوط به تسریع در انجام تشریفات 
در محوطه هایی است که تحت کنترل مشترک گمرک و مجتمع های 
صنعتی است؛ سوم اینکه با این اقدام متناسب با برنامه ریزی های 
تولید در واحدهای صنعتی، شاهد برنامه ریزی بهتری برای ترخیص 
کالا از انبارهای اختصاصی خودِ صنایع هستیم؛ به این ترتیب صنایع 
می توانند در برنامه ریزی کالا و دوره گردش مالیات و هزینه های مالی را 
به شکل بهتری مدیریت کنند. مضاف بر اینکه با اعتماد تولیدکنندگان 
بزرگی مانند فولاد مبارکه، ما بعد از انبار اختصاصی به دنبال این هستیم 
که بتوانیم اولین مسیر آبی را برای مجموعه های بزرگ بورسی مانند فولاد 

مبارکه ایجاد کنیم.
معاون وزیر اقتصاد در بخش پایانی سخنان خود تصریح کرد: اقدامات 
بسیار خوب فولاد مبارکه برای احداث سوله ها و محوطه های گمرکی، 

از لحاظ مکان یابی، سرمایه گذاری، تجهیزات و زیرساخت و تأسیسات 
به تنهایی از بخش بزرگی از گمرکات جمهوری اسلامی بزرگ تر است و 
چنانچه تلاش کنند این سازه ها و سوله ها به تجهیزات و سیستم های 
مدرن و به روز جهانی نیز متصل و مجهز شوند، حتماً به ارائه خدمات 

گمرکی بهتر، بر خط و هوشمند نیز کمک شایانی خواهد شد.
رئیس کل گمرکات جمهوری اسلامی ایران در خاتمه اظهار کرد: باتوجه به 
تلاش بی وقفه مسئولان فولاد مبارکه در عملیات اجرایی این پروژه 
امیدواریم در ۲۳ دی ماه، هم زمان با سالروز به بهره برداری رسیدن فولاد 

مبارکه، شاهد راه اندازی فاز اول این گمرک اختصاصی باشیم.
ایجادگمرکاختصاصیدرداخلشرکتفولادمبارکهدر

زمینیبهوسعت۲6هکتار
مهران سعیدی، مدیر اجرای پروژه های جنبی و پشتیبانی فولاد مبارکه، 
در خصوص مشخصات طرح گمرک اختصاصی فولاد مبارکه گفت: پروژه 
احداث گمرک اختصاصی و توسعه گیت محصول به منظور ایجاد گمرک 
اختصاصی در داخل شرکت فولاد مبارکه در زمینی به وسعت ۲6 هکتار 

در سایت قراضه در مجاورت درب زرین شهر در دو فاز تعریف گردید.
هدف از این پروژه حذف یا کاهش هزینه های انبارداری گمرک جمهوری 
اسلامی ایران، کاهش یا حذف هزینه های دموراژ )عدم برگشت و تخلیه 
کانتینرها(، کاهش زمان ترخیص کالا، کاهش هزینه های حمل کانتینرها 
از طریق حمل ریلی، دسترسی سریع و چابک به کالاهای استراتژیک و 
موردنیاز بهره برداری و تولید است. همچنین ایجاد گمرک اختصاصی 
با این ظرفیت در مجموعه استان اصفهان به عنوان یکی از استان های 
صنعتی کشور کمک شایانی به گسترش و رشد صنایع به ویژه فولاد خواهد 
کرد که بخشی از مقدمه آن، تعریف مناطق آزاد تجاری در منطقه مرکزی 

ایران خواهد بود.
پیشرفت7۸درصدیفازاولپروژه

رئیس اجرای پروژه های ساختمانی و محوطه سازی نیز در تشریح 

جزئیات این پروژه گفت: فاز اول این پروژه در تاریخ 1۴۰۰/11/1۸ با تحویل 
کنون 7۸ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و پیش بینی  زمین شروع شد و تا

اتمام آن در پایان سال 1۴۰۲ است.
به گفته مهدی حاجی احمدی این فاز شامل عملیات اجرایی احداث 
سوله های انبار سرپوشیده با متراژ تقریبی ۴ سوله ۸۵۰۰ مترمربعی در 
مجموع ۳۴,۰۰۰ مترمربع و احداث ساختمان اداری گمرک شامل دو 
طبقه با کلیه زیرساخت های لازم است. مبلغ فاز اول بیش از 1۹1 میلیارد 
تومان و به صورت PC تعریف گردیده است. تأمین ورق های اسکلت فلزی 
سوله ها و پوشش سقف ها از محصولات فولاد مبارکه بر عهده کارفرما بوده 
کنون تولید و تحویل گردیده است. تجهیزات مکانیکی و الکتریکی  که تا
این پروژه شامل سکوهای بارانداز )DOCK LEVELER(، روشنایی 
سوله ها و کل محوطه بارانداز گمرک، سیستم نظارت تصویری محوطه، 
سیستم اعلام حریق انبارها، سیستم توزین 6۰ تنی باسکول های گمرک 
و گیت محصول و تأمین تجهیزات برقی جهت نصب در پست های برق 

مهم ترین اقلام این پروژه است.
کرات صورت گرفته با مدیریت برنامه ریزی خرید و گمرک اصفهان  پیرو مذا
و به منظور چابکی فولاد مبارکه در امور گمرکی و ترخیص کالا مقرر شد، 
قسمت اول این فاز شامل سوله های سرپوشیده 1 و ۲ با متراژ کل 
17,۰۰۰ مترمربع و قسمتی از محوطه بارانداز و استریپ با متراژ تقریبی 
۲۳,۵۰۰ مترمربع و ساختمان اداری گمرک با کلیه زیرساخت های لازم تا  

۲۳دی ماه 1۴۰۲ به بهره برداری برسد.
وی خاطرنشان کرد: قسمت دوم این فاز شامل سوله سرپوشیده ۳ و ۴ و 
تکمیل روشنایی و برق رسانی تاپایان سال جاری به اتمام خواهد رسید.

کید کرد: فاز دوم  رئیس اجرای پروژه های ساختمانی و محوطه سازی تأ
این پروژه شامل انبارهای بارانداز به صورت روباز با متراژ تقریبی 1۹۰,۰۰۰ 
مترمربع، جاده های دسترسی داخلی، جرثقیل دروازه ای، ایستگاه و خط 

راه آهن در دست پیگیری و فراخوان مناقصه است.

معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرکات جمهوری اسلامی ایران در بازدید از پروژه گمرک اختصاصی فولاد مبارکه:

اولینهماندیشیمتخصصانطبکار در
بهمیزبانیشرکتفولادمبارکهمطرحشد؛

شفافیت در توزیع محصولات اولویت همیشگی فولاد مبارکه است
بااعضایهیئتمدیرهانجمنلولهوپروفیلایران: مدیرعاملفولادمبارکهدردیدار

در حاشیه بیستمین نمایشگاه بین المللی متالورژی 
ایران متافو 140۲ مدیرعامل فولاد مبارکه به همراه 
معاون فروش و بازاریابی این شرکت با اعضای 
هیئت مدیره انجمن لوله و پروفیل ایران در راستای تعامل هرچه 
بیشتر با شرکای تجاری کسب وکار فولاد مبارکه دیدار و گفت و گو کردند.

در این دیدار محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه با ابراز 
خوشحالی از ارتقای تعامل بین انجمن لوله پروفیل ایران و شرکت فولاد 

کید همیشگی خود دانست. مبارکه، شفافیت در عرضه محصولات را تأ
وی بر گفت وگو و یافتن راهکارهای جدید در جهت بهبود شرایط 
موجود و دسترسی هرچه بیشتر مشتریان فولاد مبارکه به محصولات 

کید کرد و حمایت وزارت صمت را در این مسیر خواستار شد. فولادی تأ
در ایـن دیـدار اعضـای هیئت مدیـره انجمـن لولـه و پروفیـل ایـران بـا 
بیـان دیدگاه هـای خـود موضـوع کمبـود نقدینگـی در زنجیـره تولیـد، 
کمبود ورق در صورت کسـری تولیـد فولاد مبارکه به دلیـل قطع گاز در 
زمستان و مشکلات ناشـی از نقص های موجود در سنجش ظرفیت 

حقیقـی تولیدکننـدگان را ازجملـه نگرانی های خـود عنـوان کردند.
در ادامه رضا حیدری، معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه بر 
لزوم تعامل هر چه بیشتر با سازمان ها، کارگروه ها و اصناف با نگاه و رویکرد 
کید کرد و از ادامه نشست ها و تعاملات با مشتریان فولاد  منافع ملی تأ

مبارکه خبر داد.

نماد پویش »دیده بان زندگی« در بيستمین نمایشگاه بين المللی ایران متافو رونمایی شد
نماد پویش »دیده بان زندگی« با حضور مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه در راستای گفتمان مسیر سبز 
فولاد مبارکه در بیستمین نمایشگاه بین المللی ایران 

متافو رونمایی شد.
»دیده بان زندگی« پویشی برای حفاظت و حمایت از محیط زیست 
اصفهان است. این حرکت تلاشی برای حفظ زندگی است و رساندن این 

پیام که سرنوشت حیات کره زمین سرنوشت همه ماست.
انسان ها در برابر محیط اطراف خود وظایفی دارند که متأسفانه 
سال هاست در انجام آن غفلت کرده اند، ازاین رو پویش »دیده بان 
گاهی بخشی در این زمینه  زندگی« تلاشی برای انجام این وظایف و آ
گاهی بخشی و فعالیت رسانه ای اولین قدم پویش »دیده بان  است. آ
زندگی« است؛ مردم باید بدانند در چه محیطی زیست می کنند و برای 

گاهی قرار است به  حفاظت از آن چه کارهایی باید انجام دهند، این آ
اشکال مختلف رسانه ای و با فراوری های متفاوت انجام شود.

آموزش یکی دیگر از فعالیت های پویش »دیده بان زندگی« است. 
که  آموزش های دیده بان از کودکان و مهدهای کودک شروع می شود، چرا
حیات گونه های زیستی با آینده آن ها گره خورده است و تا بزرگسالان 

ادامه می یابد.
 فعالیت دیگر دیده بان زندگی مشارکت مردم در حمایت و حفاظت از 
گونی دارد. پویش  محیط زیست خود است. این حمایت ها اشکال گونا
»دیده بان زندگی« واسطه ای است تا علاقه مندان و کسانی که به 
محیط زیست اطراف خود توجه دارند و می توانند برای آن کاری کنند در 
این کار مشارکت داشته باشند. این حمایت و مشارکت مادی یا معنوی 

در قالب های متنوعی خواهد بود.

با حضور مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه؛

رشد۳۶درصدیدرآمدکچاددر۸ماهه۱۴۰۲
شرکتمعدنیوصنعتیچادرملودر۸ماههامسالبادرآمدجذاب۳7۳هزارمیلیاردریال،درآمدچشمگیریثبتکرد.اینمیزاندرآمدنسبتبهمدتمشابهسال۱۴۰۱کهحدود۲7۵هزارومیلیاردریالبودهاست،بیانگررشد۳6درصدیدرآمداینشرکتخوشنامبازارسرمایهاست.براساسهمینگزارش،

ایفانماید. کچاددردوره۸ماههامسالباوجوداعمالمحدودیتهایناشیازکمبودانرژی،توانستهاستبیشاز۱۱میلیونو۱۰6هزارتنانواعمحصولاتزنجیرهفولادتولیدکندتاعلاوهبرتضمینسوددهیسهامداران،نقشارزندهخودرادررشداقتصادیکشور
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 خـبــــــــــــــــــر     خـبــــــــــــــــــر    

خبــــر بين الملل

تولید جهانی بیش از 1.۵ میلیارد تن فولاد 

خام طی 10 ماه ۲0۲3 و تولید ۲۵.1 میلیون 

تن در ایران

بهار سنگ آهن و مس در زمستان ۲0۲3

انجمن جهانی فولاد در تازه ترین گزارش خود از تولید 
یک میلیارد و ۵67 میلیون و 300 هزار تن فولاد در جهان از 
کی از  کتبر ۲0۲3 میلادی خبر داد که حا ابتدای ژانویه تا پایان ا
رشد 0.۲ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل است. این 
در حالی است که میزان تولید فولاد خام ایران طی مدت 
یادشده، با افت 0.1 درصدی ۲۵ میلیون و 100 هزار تن به ثبت 

رسید.
افزایش۰.6درصدیتولیدجهانیطیاکتبر۲۰۲۳

کتبر ۲۰۲۳ میلادی 1۵۰ میلیون تن  71 فولادساز بزرگ جهان طی ا
فولاد خام تولید کردند که این میزان تولید نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته میلادی ۰.6 درصد افزایش یافته است.
همچنین طی مدت یادشده، ایران توانست ۳ میلیون و 1۰۰ هزار 
تن فولاد خام تولید کند و با این میزان تولید همچنان در جایگاه 

دهم تولید جهانی فولاد بایستد.
کتبر سال جاری میلادی، چین با  از ابتدای ژانویه تا پایان ا
تولید ۸7۴ میلیون و 7۰۰ هزار تن فولاد خام همچنان پیشتاز 
تولید این محصول در جهان است. پس ازآن، هند با تولید 116 
میلیون و ۳۰۰ هزار تن، ژاپن با تولید 7۲ میلیون و ۹۰۰ هزار تن، 
ایالات متحده آمریکا با تولید 67 میلیون و ۴۰۰ هزار تن و روسیه با 
تولید 6۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تن فولاد خام در جایگاه های دوم تا 

پنجم ایستادند.
طی 1۰ ماهه نخست سال جاری میلادی، کره جنوبی با تولید ۵۵ 
میلیون و ۹۰۰ هزار تن فولاد خام، آلمان با تولید ۳۰ میلیون و 1۰۰ 
هزار تن، ترکیه با تولید ۲7 میلیون و ۵۰۰ هزار تن، برزیل با تولید ۲6 
میلیون و ۵۰۰ هزار تن و ایران با تولید ۲۵ میلیون و 1۰۰ هزار تن به 
ترتیب رتبه های ششم تا دهم تولید فولاد خام جهان را به خود 

اختصاص دادند.

سیاست های انبساطی دولت چین با هدف خروج 
بخش مسکن از رکود با افزایش قیمت سنگ آهن، مس و روی 
در طول هفته های گذشته همراه بود. البته در بخشی از بازار 
فلزات اساسی مانند آلومینیوم و نیکل هنوز خبری از افزایش 

تقاضا نیست.
پلتس در آخرین گزارش خود قیمت هر تن سنگ آهن وارداتی 
چین را به 1۳6 دلار افزایش داد این بالاترین قیمت سنگ آهن 
گوست ۲۰۲1 است. قیمت سنگ آهن از مردادماه صعودی  از آ
شد ولی موج جدید افزایش قیمت ها از اواخر مهرماه آغاز 
شد. براساس گزارش پلتس در مدتی کمتر از ۴۰ روز قیمت هر 
تن سنگ آهن از 11۵ دلار به 1۳6 دلار رسید. افزایش قیمت 
سنگ آهن وارداتی چین با رشد شدید قیمت قراضه وارداتی 
ترکیه طی یک ماه گذشته همراه بود. قیمت قراضه وارداتی ترکیه 

مرز ۳۸۸ دلار را رد کرد.
سیاست های انبساطی دولت چین همراه با بسته های حمایتی 
برای بخش مسکن و ساخت وسازها در این کشور با آغاز روند 
صعودی جدید قیمت سنگ آهن همراه بود بااین حال احتمال 
ورود دولت چین به بازار سنگ آهن با هدف کنترل قیمت ها 
کنش مثبت  وجود دارد. رشد قیمت سنگ آهن وارداتی چین با وا

در بازار فلزات پایه همراه بود.
هم زمان با افزایش قیمت سنگ آهن، قیمت مس نیز در طول ۵ 
هفته از 7 هزار و ۸۹۸ دلار به ازای هر تن تا ۸ هزار و ۴۹۰ دلار رشد 
کرد. پیش ازاین انتظار می رفت قیمت مس برای مدتی در کانال 
7 هزار دلاری باقی بماند. شرایط فلز روی نیز شبیه به مس است. 
اصلی ترین تقاضای فلز روی مربوط به بخش ساخت وساز چین 
است و رکود این بخش منجر به ریزش قیمت فلز روی از محدوده 

۴ هزار و ۴۰۰ دلار به ازای هر تن تا ۲ هزار و ۲۰۰ دلار بود.
بسته های حمایتی چین برای تحریک تقاضا در بخش مسکن 
در مدت ۵ هفته قیمت روی را از ۲ هزار و ۴۰۰ دلار به ازای هر تن 
تا ۲ هزار و 6۰۰ دلار افزایش داد. بااین حال هنوز تقاضای جدیدی 
گر بسته های  در بازار روی وجود ندارد. تحلیل گران معتقدند ا
حمایتی فعلی دولت چین در بازار مسکن موفقیت آمیز باشد و 
این مسئله در داده های اقتصادی ماه های آینده نمود پیدا کند 
محرک خوبی برای رشد قیمت فلزات اساسی خواهد بود در غیر 
این صورت باوجود اخبار مثبت همچنان سطح تقاضا در بازار 

فلزات پایه پایین است.

انجمنجهانیفولادگزارشداد:

آئین گرامیداشت هفته بسیج در فولاد مبارکه، با 
حضور جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله، پدر و مادر 
شهید مدافع حرم جواد محمدی، مدیرعامل، 
کارکنان فولاد مبارکه، فرمانده ناحیه مقاومت بسیج  مدیران و 
شهرستان مبارکه، فرمانده بسیج کارگری استان اصفهان، فرمانده 
حوزه مقاومت بسیج شهید موحدیان فولاد مبارکه و مدیر هیئت 
رزمندگان استان اصفهان روز چهارشنبه هشتم آذرماه در محل 

برگزاری همایش های فولاد مبارکه برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد در این آیین باشکوه، سرتیپ پاسدار حسین 
نجات، فرمانده قرارگاه ثارالله، گفت: تفکر بسیجی در فولاد مبارکه مایه 
کشور  که عامل همه موفقیت های  افتخار است. تفکر و روحیه ای 
است و این امر در فولاد مبارکه در حوزه تأمین تجهیزات، خودتأمینی و 

اشتغال زایی به خوبی دیده می شود.
وی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره فرماندهان سلحشور و شهدای دفاع 
مقدس و مدافع حرم و مدافع امنیت اظهار کرد: اصفهان بیشترین شهید 
را نسبت به جمعیت در کل کشور و سه لشکر بسیار قوی شامل لشکر امام 
حسین )ع(، لشکر نجف اشرف و تیپ قمر بنی هاشم و بیشترین تشییع 

شهید را در یک روز داشته و این امر یک افتخار برای این شهر است.
جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله با بیان اینکه تشکیل بسیج و ارتش میلیونی 
از ابتکارات رهبر کبیر انقلاب بود، ابراز کرد: باید توجه داشت که بسیجی 
دنبال پول، تبلیغات، پست و مقام نیست و حضور هیچ بسیجی در این 

نهاد اجباری نیست و همه با پای دل به میدان می آیند.
وی با بیان اینکه ۲ میلیون بسیجی در دوران جنگ به جبهه رفتند و 
هیچ کدام توقع مالی نداشتند، ادامه داد: گمنام بودن یکی دیگر از ویژگی 
کید داشت بر روی سنگ  بسیجیان است؛ همچنان که سردار سلیمانی تأ

قبرش تنها عنوان بسیجی و سرباز آورده شود.
گی های دیگر بسیجیان دانست  حسین نجات دشمن شناسی را از ویژ
و ادامه داد: امروز در جامعه شاهدیم که برخی خط دشمن را از خودی 
تشخیص نمی دهند و این امر در فضای مجازی بیشتر دیده می شود؛ اما 

بسیجی ها این خط را به خوبی تشخیص می دهند.
وی افزود: امروز شاهد کشتار زنان توسط اسرائیل و حمایت دیگر 

کشورهای اروپایی که مدعی زن، زندگی و آزادی بودند هستیم.
جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله با اشاره به نقشه های دشمنان برای ایجاد 
ناامنی در کشور و با بیان اینکه در ایران محدودیتی برای زنان نداریم، ادامه 
داد: در هیچ کجای دنیا به اندازه ایران به زنان اهمیت داده نمی شود. ما 

با ابتذال زن مخالفیم.
کید بر اینکه بسیجی بصیرت دارد و شهادت طلب است، گفت:  وی با تأ

بسیجی می داند در کدام نقطه باید ورود کند.
حسین نجات با اشاره به جنگ ۵۰ روزه غزه و آتش بس اعلام شده در این 
جنگ گفت: پایان آتش بس آغاز فروپاشی رژیم اشغالگر قدس است و این 

امر حاصل ترویج تفکر بسیجی در سراسر جهان است.
وی با اشاره به اینکه هرکجا انقلاب نفس می کشد، بسیجی حضور دارد، 
گفت: امروز بسیجیان در صنعت هوایی، توربین سازی، تجهیزات نفتی و 

فولادی و... حرف های زیادی برای گفتن در دنیا دارند.
جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله با بیان اینکه امروز خوشحالیم که در 
فولاد مبارکه حضور مهندسان بسیجی منجر به بومی سازی تجهیزات 
شده است، افزود: ما در این صنعت به خودکفایی رسیده ایم و افتخار 

بزرگی است.
وی اضافه کرد: برای ما افتخار است که در فولاد مبارکه کارهای بسیار 
بزرگی برای تأمین برق با راه اندازی نیروگاه سیکل ترکیبی و نیروگاه 
خورشیدی، تأمین آب با اجرای طرح انتقال آب دریا، راه اندازی میدان 

گازی اختصاصی و... دنبال شده است.
همه  عامل  بسیجی  روحیه  اینکه  بیان  با  نجات  پاسدار  سرتیپ 
موفقیت های کشور است، ادامه داد: تنها راه نجات کشور در حوزه مسائل 

اقتصادی نیز تفکر و روحیه بسیجی است.
وی از اشتغال ۲۰ هزار نفر از جوانان و متخصصان کشور در فولاد مبارکه 

به عنوان یکی دیگر از برکات این شرکت و توسعه صنعتی و اقتصادی 
کشور یاد کرد.

مدیرعاملشرکتفولادمبارکه:
تولیدوپیشرفتتوسعهها در مقابلهباتحریمها،ابتکار

حاصلتفکربسیجیدرفولادمبارکهاست
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در همایش اقتدار بسیجیان فولاد مبارکه 
گفت: تفکر بسیجی در شرکت فولاد مبارکه جریان دارد و حاصل آن مقابله 
جدی با تحریم ها، ابتکار در تولید و پیشرفت پروژه های توسعه، تغییر در 

روند تحقق مسئولیت اجتماعی و... است.
محمدیاسر طیب نیا ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و بسیجیان 
اظهار کرد: بر اساس فرمایشات رهبر معظم انقلاب، بسیج و بسیجی یک 
عنوان و لقب نیست، بلکه نماد یک تفکر است که اخلاص، ابتکار و نوآوری 

سه شاخصه اصلی آن به شمار می رود.
وی با بیان اینکه امروز به معنی واقعی کلمه هر سه شاخص تفکر بسیجی 
گر اخلاص را کمی  در فولاد مبارکه به خوبی دیده می شود، ادامه داد: ا
تخفیف دهیم و آن به تلاش برای رسیدن به هدف مقدس بدانیم این 

شاخصه در فولاد مبارکه به معنای واقعی دیده می شود.
تفکربسیجیدرفولادمبارکهجریاندارد

گر اخلاص را به داشتن برون داد  مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه افزود: ا
بیش از وظیفه، احساس تکلیف، مسئولیت پذیری و مشارکت بی 
چشم داشت در کارها، پیشرو بودن و... ترجمه کنیم، به این ایمان 

می رسیم که همه این ویژگی ها در فولاد مبارکه وجود دارد.
وی با بیان اینکه تفکر بسیجی در فولاد مبارکه جریان دارد، در خصوص 
شاخصه ابتکار در فولاد مبارکه گفت: ما طی یک دهه گذشته با تحریم های 
جدی مواجه بودیم؛ اما با ابتکار عمل این شرایط را به فرصت تبدیل 
کردیم و نتیجه آن رسیدن به بومی سازی بیش از ۹۰ درصد از تجهیزات و 

قطعات در فولاد مبارکه است.
طیب نیا با بیان اینکه در بخش خودکفایی و خودتأمینی به خصوص در 
حوزه انرژی )برق و آب( مشکلات زیادی داشتیم، ادامه داد: امروز با ابتکار 
و همت همکاران ما در فولاد مبارکه همه این مشکلات در حال برطرف 
شدن است و نه تنها عواید آن شامل فولاد مبارکه می شود، بلکه جامعه 
ح  پیرامونی ما نیز از آن بهره مند می جوید. امروز بزرگ ترین پروژه طر
انتقال آب دریای به همت همین تفکر با سرعت بسیار در حال اجراست 
که منجر به حل مشکل مصرف آب کل صنایع در استان اصفهان می شود. 
درصورتی که شاید ما در فولاد مبارکه کمتر از 1۰ درصد )نزدیک ۵ تا 6 درصد( 
این آب را نیاز داشته باشیم؛ اما برای حل مشکل آب صنعت اصفهان 

پیش قدم شده ایم.
وی در خصوص خودتأمینی برق در مجموعه فولاد مبارکه گفت: با توجه 
به شرایطی که استان اصفهان دارد، فولاد مبارکه راه اندازی نیروگاه سیکل 
ترکیبی شهید حاج احمد کاظمی و همچنین نیروگاه خورشیدی 6۰۰ 
مگاواتی را با کیفیت مطلوب و راندمان بالا و بیشتر از نیاز خود در دستور 
کار قرار داده است و ما به طور ملموس نتیجه بهره برداری از این توسعه ها 

را می بینیم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه سال گذشته 6 هزار نفر 
تعریف  و  صورت گرفته  توسعه های  به واسطه  جدید  اشتغال زایی 
فعالیت های جدید ایجاد شد، ادامه داد: در حوزه نوآوری نیز مطابق با 
کید رهبر معظم انقلاب، به حوزه نگاه به آینده، جوانان و شرکت های  تأ
دانش بنیان ورود کرده ایم به صورتی که در سال گذشته حدود ۵ هزار 

میلیارد تومان خرید از بیش ۵۰۰ شرکت دانش بنیان داشته ایم.
وی افزود: امروز سرمایه گذاری خطرپذیر را در شرکت های دانش بنیان 
برای دست یابی به تکنولوژی روز و آینده در دستور کار داریم که منجر به 

امیدآفرینی و نشاط در جامعه شده است.
طیب نیا با بیان اینکه در زمینه مسئولیت های اجتماعی نگاه جدیدی 
در فولاد مبارکه در دستور کار قرار گرفته است، گفت: پروژه های در دست 
اجرا در حوزه تأمین آب، برق و به طورکلی انرژی بالاترین میزان و معیار برای 

تغییر نگاه ما به حیطه مسئولیت های اجتماعی است.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه افزود: ما در حوزه مسئولیت اجتماعی 
این نگاه را دنبال می کنیم که فولاد مبارکه صرفاً تولیدکننده فولاد نیست 
و طبق آیه ۲۵ سوره مبارکه حدید، یعنی »وَ أنزَلنَا الحَدِیدَ فِیه بَأسٌ شَدِیدٌ 
وَ مَنافِعُ لِلنّاسِ« ما به دنبال تحقق و تأمین منافع عموم مردم هستیم. 
باید توجه داشت که خداوند از تعبیر »أنزَلنَا« استفاده کرده است؛ 
واژه ای که در مورد باران هم از آن استفاده شده است. بارانی که همه 
مردم از آن بهره مند می شوند و خداوند در مورد آهن و فولاد هم از 
همین تعبیر استفاده کرده است و ما امروز این تعبیر را در فولاد مبارکه 
که منافع سرشار این مجموعه تولیدی در کل  مشاهده می کنیم؛ چرا
کشور سرازیر شده و امیدواریم بتوانیم با اخلاص و ابتکار، تفکر بسیجی 
را در این مجموعه صنعتی که یکی از افتخارات نظام و انقلاب اسلامی 

است، پیاده کنیم.
فرماندهحوزهمقاومتبسیجشهیدموحدیانفولادمبارکه:
فرهنگبسیجدر فولادمبارکهنشاناز وجود۱۳پایگاهدر

اینشرکتاست
سرگرد پاسدار عباسعلی مالکی در همایش اقتدار بسیجیان شرکت فولاد 
مبارکه ضمن گرامیداشت هفته بسیج گفت: شاید کمتر کسی فکر می کرد 
که پس از فرمان امام راحل )ره( در پنجم آذرماه سال 1۳۵۸ برای تشکیل 
بسیج مستضعفان، امروز این نیروی مردمی به یکی از سازمان های مهم 
جمهوری اسلامی ایران در عرصه های مختلف تبدیل و الهام بخش 
بسیاری از مردمان آزاده و مبارز راه ضداستعماری شود و کارنامه ای مملو 

از درخشندگی در داخل مرزهای ایران به جای بگذارد.
وی مناسبت هفته بسیج را فرصت بسیار خوبی برای تبیین اقدامات 
بسیج دانست و افزود: این نهاد می تواند نقش مهمی در امیدآفرینی و 

رضایتمندی کارکنان شرکت و جامعه ایفا کند.
مالکی با بیان اینکه بسیج مجموعه ای عظیم و مردمی است که در همه 
صحنه های دفاع از انقلاب اسلامی و دستاوردهای ارزشمند آن حضور 
فعال دارد، افزود: تشکیل ستاد تحول پایگاه های مقاومت بسیج شرکت 
فولاد مبارکه در دستور کار قرار گرفته تا تفکر بسیجی را بیش ازپیش در 
شرکت نهادینه کنیم، اقدامی که افزایش بهره وری کارکنان و رشد تولید و 

سودآوری اقتصادی را به دنبال خواهد داشت.
وی عنوان کرد: بر اساس تدابیر رهبری، بسیج باید نقش آفرینی خود را 
در تمامی حوزه ها به خوبی ایفا کند و در شرایط فعلی در حوزه صنعت، 
فرهنگ، رسانه و فضای مجازی، اقتصاد، مقابله با کرونا، سیل و زلزله، 

آسیب های اجتماعی و .... به خوبی پیش قدم بوده است.
کید بر  فرمانده حوزه مقاومت بسیج شهید موحدیان فولاد مبارکه با تأ
کنون  اینکه بسیج باید در خدمت صنعت، کار و تولید باشد، گفت: هم ا
حدود ۸ هزار بسیجی در فولاد مبارکه داریم و این خیلی ارزشمند است 
و چه بسا می توانیم با مدیران و کارگران بسیجی و جهادی در فولاد 
مبارکه تحولی شگرف ایجاد کنیم. ما شبیه سردار سلیمانی ها کم نداریم، 
فقط کافی است با تعلیم، تربیت و آموزش، آن ها را در تراز مکتب شهید 
سلیمانی پرورش دهیم و از این ظرفیت و موهبت برای تعالی نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران استفاده کنیم.
وی افزود: امروز وجود 1۳ پایگاه بسیج در شرکت، نشان از روحیه بالا و 
فرهنگ بسیجی در فولاد مبارکه است که ان شاءالله در آینده تعداد این 

پایگاه ها افزایش خواهد یافت.
 مالکی ضمن قدردانی از حمایت های مدیرعامل، معاونان و مدیران و 
همکاری کارکنان شرکت، اظهار امیدواری کرد با ادامه این همکاری ها 
جایگاه بسیج در فولاد مبارکه بیش ازپیش ارتقا یابد و این فعالیت ها بتواند 

به عنوان موتور محرک، فرایند تولید را چابک تر کند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: تفکر بسیجی از هر عنصر دیگری به ایمان و 
اخلاص مزین است و به آن ها تکیه دارد. بسیجی به اسلام ناب محمدی 

که ذره ای ناخالصی و شرک در آن راه ندارد، ایمان راسخ دارد.
گفتنی است تجلیل از مادر و پدر شهید والامقام مدافع حرم جواد 
محمدی و بسیجیان نمونه شرکت فولاد مبارکه از دیگر برنامه های 

اجراشده در این همایش باشکوه بود.

تفکر بسیجی در فولاد مبارکه مایه افتخار است
جانشین فرمانده قرارگاه ثارالله در همایش اقتدار بسیجیان فولاد مبارکه:

سرتیپپاسدارحسیننجات
فرماندهقرارگاهثارالله

محمدیاسرطیبنیا
مدیرعاملشرکتفولادمبارکه

سرگردپاسدارعباسعلیمالکی
فرماندهحوزهمقاومتبسیجشهید

موحدیانفولادمبارکه

با نصب پنل های گرمایشی حاصل شد؛

رضاانصاری
کارشناسانبارهایواحدکنترلمواد

با نصب پنل های گرمایشی در انبارهای مصرفی فولاد 
، شاهد  مبارکه و در نتیجه بهبود شرایط محیط کار
ارتقای سطح روحی و روانی و افزایش بهره وری کارکنان 

در این انبارها خواهیم بود.
رضا انصاری، کارشناس انبارهای واحد کنترل مواد فولاد مبارکه، ضمن 
اعـلام ایـن خبـر گفـت: بـا توجـه بـه در مضیقـه بـودن و عـدم دسترسـی 
کارکنـان انبارهـای مصرفـی واحـد کنتـرل مـواد در فصـل زمسـتان بـه 
گرمایـش مناسـب، مشـکلات عدیـده ای را در انبارهـای مصرفی شـاهد 

بودیـم.
وی در تشریح اجرای پروژه تأمین گرمایش این انبارها گفت: بعد از گذشت 
۳۰ سال با همت و اراده مدیریت و همکاری واحدهای مختلف شرکت، 

در راستای بهینه سازی و بهبود شرایط کاری همکاران در قسمت های 
آماده سازی و قرنطینه انبارهای مصرفی که حساس ترین محیط کاری 
فعالیت کارکنان و نقطه پاسخ گویی به نواحی و واحدهای مختلف در 
سطح فولاد است، پنل های تابشی گرمایش از سقف در محیط های 

مذکور نصب گردید.
وی خاطرنشان کرد: بهبود شرایط محیطی کار، ارتقای روحیه کارکنان 

و در نتیجه افزایش بهره وری از نکات برجسته اجرای این پروژه است.
انصاری در خاتمه از مدیریت و مجموعه انبارهای مصرفی واحد کنترل 
مواد، واحدهای طراحی و مهندسی، تعمیرات مرکزی و مرکز اجرای 
پروژه های اصلاحی و بهینه سازی که در اجرای این پروژه همکاری 

داشتند تشکر و قدردانی کرد.

 افزایش بهره وری کارکنان در انبارهای مصرفی فولاد مبارکه

کسینخوزستان اعطاینشانعالیمدیرسال۱۴۰۲بهمدیرعاملشرکتفولادا
،ارائهراهکارهاینویندرپیشبرداهدافاقتصادمقاومتی، درهشتمیناجلاسسراسرینشانعالیمدیرسال،تندیسونشانعالیمدیرسال۱۴۰۲بهمهندسعلیمحمدیمدیرعاملشرکتفولاداکسینخوزستاناهداشد.ارزیابینقشمدیریتوکارآفرینی،رشدتولیدوکسبرتبهصادرکنندهنمونهکشور

ارائهراهکارهایانجامپذیردرتوسعهورشدتولیدوفناوریدرسایهمدیریتجهادی،ارزیابیراهوروشمدیرانموفقملیدرمواجهبابحرانهایاقتصادیوتحریمهایبینالمللیو….ازجملهمحورهایبرگزاریایندورهازنشستسراسریمدیرعالیسالبود.
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پروژهعظیمنیروگاهبرقبادیفولادسنگان
برایتأمینپایدارانرژی

برگزاریبزرگترینمزایدهعمومیمعادن
آذربایجانشرقی

مدیرعامل فولاد سنگان در حاشیه نمایشگاه ایران متافو گفت: این 
شرکت با توجه به چالش کمبود انرژی برق، مگاپروژه احداث نیروگاه 
برق بادی به ظرفیت ۲۰۰ مگاوات را در دستور کار دارد. با بهره برداری 
از این نیروگاه بادی ۲۰۰ مگاواتی که بزرگ ترین در نوع خود است، 
نیاز فولاد سنگان به انرژی برق برطرف خواهد شد. این نیروگاه با 
همکاری شرکت های متشکل از مجموعه فولاد مبارکه، در دست اجرا 
قرار گرفته است.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی از برگزاری مزایده 
۳۵۹ فقره محدوده معدنی در استان خبر داد و گفت: این مزایده ۲۹ 
آذر سال جاری برگزار می شود. در بین ۳۵۹ محدوده معدنی موردنظر 
۱۲۷ فقره پروانه بهره برداری سلب صلاحیت شده، ۴۲ فقره گواهی 
کتشاف، ۷۱ فقره  کشف، ۳۵ فقره مجوز برداشت، ۷۸ فقره پروانه ا
کتشاف و شش فقره هم در قالب بسته سرمایه گذاری در این  محدوده ا
مزایده وجود دارد.

خـبــــــــــــــــــر    
خبــــــــر کوتاه

سمینار آموزشی روش های تحلیل خرابی تجهیزات 
طی دو روز با حضور جمعی از رؤسا، سرپرستان و 
کارکنان حوزه نگهداری و تعمیرات شرکت با همکاری 
اداره آموزش و توسعه سرمایه های انسانی در سالن نگین برگزار شد.

به گزارش خبرنگار فولاد، در بخش نخست این سمینار، مدیر دفتر فنی 
نگهداری و تعمیرات شرکت گزارشی از عملکرد حوزه نت شرکت و فرایند 

تحلیل خرابی تجهیزات ارائه کرد.
محسن کفیل در این باره گفت: سالانه حدود ۸۰۰ آنالیز خرابی توسط 
کارشناسان حوزه نت شرکت انجام می شود که تأثیر بسزایی در کاهش 
توقفات خطوط تولید، حوادث انسانی، هزینه های تعمیرات و افزایش 

آماده به کاری تجهیزات داشته است.
وی در ادامه به فراوانی انواع علل بروز خرابی های تجهیزات در هفت ماهه 
سال 1۴۰۲ پرداخت و متذکر شد: در جلسات تحلیل خرابی حضور فعال 
کثری کارکنان تولید، تعمیرات و دفتر فنی تعمیرات  و مشارکت حدا

لازم است.
در ادامه این سمینار، امین ابوعطا، رئیس برنامه ریزی و تعالی نت شرکت 
نیز نحوه استفاده از سیستم مدیریت تحلیل های خرابی در بستر EIS و 
گزارشی از بهبودهای انجام شده در این سیستم جهت افزایش اثربخشی 

آنالیزهای خرابی ارائه کرد.
کبر برزگر از اساتید  پس از سخنان رئیس برنامه ریزی و تعالی نت، علی ا

ح کشور در این حوزه به معرفی انواع روش های تحلیل خرابی  مطر
تجهیزات پرداخت و در زمینه افزایش کیفیت تحلیل های خرابی نکاتی 

کاربردی  را مطرح کرد.
در بخش پایانی این کارگاه آموزشی، کارشناسان، تحلیل های خرابی 
منتخب از نواحی تولیدی و پشتیبانی را با هدف توسعه فرهنگ بهبود 
مستمر و ارائه بهترین تجربیات در زمینه تحلیل خرابی های تجهیزات 

خطوط تولید ارائه کرد.
گفتنی است تجلیل از ارائه دهندگان تحلیل های خرابی برتر یکی دیگر از 

رویدادهای برگزارشده در این سمینار آموزشی بود.
عناوین آنالیزهای ارائه شده در این سمینار به شرح ذیل عنوان شد:

برگزاری سمینار آموزشی روش های تحلیل خرابی تجهیزات 
در شرکت فولاد مبارکه

مدیر ایمینو و دبیر جشنواره ایده های ارزش آفرین معدن 
و صنایع معدنی اعلام کرد: در چهارمین جشنواره اینوماین، 
شناسایی ایده های نوآورانه در 10 محور فناورانه را در برنامه 

داریم.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از  روابط عمومی ایمیدرو، مجید 
وفایی فرد در نشست خبری با بیان این مطلب، اظهار داشت: 
برای شناسایی ایده های نوآورانه، برگزاری تورهای فناورانه در 
مجتمع های معدنی و صنعتی، برگزاری مسابقه ایده و رویدادهای 
کوسیستم نوآوری بخش معدن و صنایع  همرسانی بازیگران ا
کز  معدنی )شامل استارتاپ ها، شرکت های دانش بنیان، مرا

نوآوری و شتاب دهنده ها و سایر بازیگران(، در برنامه است.
وی ادامه داد: همچنین، ارائه نیازهای فناورانه شرکت های 
معدنی و صنایع معدنی و معادن و مجتمع ها، کارگاه های آموزشی 
و نشست های تخصصی، زیست بوم دانش بنیان را در بخش 

معدن و صنایع معدنی در دستور کار داریم.
طراحیجایزهسرآمداننوآوریوفناوریمعدنو

صنایعمعدنی
دبیر چهارمین جشنواره اینوماین با اشاره به اهمیت ورود 
طرح های نوآورانه در صنعت و کاهش ارزبری بیان داشت: طی 
، اقدامات مناسبی در زمینه بومی سازی انجام  سال های اخیر
شده، اما بخش معدن نیازمند ایده های جدید و شناسایی 

راهکارهای نوآورانه است.
وی افزود: ازجمله رویکردهای جدید در این دوره از جشنواره، 
طراحی جایزه سرآمدان نوآوری و فناوری معدن و صنایع معدنی 
با هدف ترغیب شرکت های نوپا به سوی خلاقیت و نوآوری، رشد 
مالی و ارتقای بهره وری شرکت ها با به کارگیری فناوری های نوین و 
ایجاد فرصت رشد و یادگیری از رهبران نوآوری در فازهای مختلف 
اجرایی است. این جایزه، طراحی شده و از دوره های بعدی به 

ایده پردازان اعطا می شود.
توجهسهدورهقبلیاینوماینبهتولیدکنندگان

دبیر چهارمین جشنواره اینوماین با اشاره به دستاوردهای سه 
دوره پیشین این جشنواره گفت: با توجه به اهمیت ارتقای سهم 
توسعه فناوری و افزایش رقابت پذیری در معدن و صنایع معدنی 
و تعامل تمامی ارکان نوآوری در آن، جشنواره اینوماین در سه 
دوره پیشین توانست علاوه بر مخاطبان دانشگاهی، شرکت های 
تولیدی و بهره بردار معدن و صنایع معدنی نیز را هدف گذاری کند.

وی ادامه داد: غالب ایده های دانشگاهی متمرکز بر کاربرد 
فناوری های نوین فاوا، نانو و بایو و جنبه های نرم مدیریتی 
در معدن و صنایع معدنی و اغلب ایده های شرکت ها، حول 

بهبودهای فرآیندی و تجهیزات نوین بوده است.
حمایتصددرصدیایمینوازطرحهاینوآوران

دبیر جشنواره اینوماین با بیان اینکه تنها ۵ درصد شرکت های 
دانش بنیان کشور در حوزه معدن فعال هستند، افزود: ایمینو 
در ۳ سال گذشته تلاش کرده با تسهیل گری، هم آواسازی، به 
همرسانی، تنوع بخشی و تقویت کنندگی از ۸۲ شرکت دانش بنیان 

و ۲۸ استارتاپ حمایت کند.
کنون 7 رویداد همرسانی دایان،  وی افزود: در این راستا، ایمینو تا
6 تور فناورانه و ۳۲ دوره آموزشی برگزار کرده است و با تکیه بر این 
اقدامات، چهارمین دوره جشنواره اینوماین نیز برگزار خواهد شد.
حفظمالکیتمعنویایدههاینوآورانهدرجشنواره

اینوماین
از سوی دیگر ضیاءالدین شفایی تنکابنی، رئیس موسسه 
یونیدرو و دبیر علمی جشنواره اینوماین در این نشست با اشاره 
به مهم ترین اهداف سه دوره پیشین مطرح کرد: در سه دوره 
کوسیستم نوآوری معدن و صنایع  گاه سازی ا قبلی، تلاش ما آ
معدنی، جلوگیری از رقابت های درون خوشه ها و تغییر رویه های 

واحدهای معدنی با استفاده از رویکرد نوآوری باز بوده است.
وی ادامه داد: در هر دوره، ایده ها واضح تر و اینوماین بالغ تر شده 
است. در چهارمین دوره نیز یونیدرو به عنوان موسسه پژوهشی 

مشترک ایمیدرو و دانشگاه تهران ،ایده ها را داوری می کند.
کید بر حفظ مالکیت معنوی ایده های  شفایی تنکابنی با تأ
نوآورانه و محرمانه بودن ایده های جذب شده در جشنواره، 
گفت: اینوماین به دنبال فراهم کردن بستر رشد و ایجاد انگیزه 
برای صاحبان ایده های نوآورانه و خلاق از طریق ترویج و 
تجهیز ملزومات نوآوری و کمک به تجاری سازی این ایده ها 
در هر سطحی از رشد است و تلاش دارد فرصت های همکاری 
و همرسانی شرکت های دانش بنیان و صاحبان کسب وکار به 

معادن را ایجاد کند.
نوآوریلازمهرقابتپذیریوتوسعهپایداراست

احمدرضا صیادی، رئیس انجمن مهندسی معدن ایران و عضو 
شورای سیاست گذاری چهارمین جشنواره اینوماین در ادامه 
، دو رکن  این نشست مطرح کرد: رقابت پذیری و توسعه پایدار
گر  اصلی جهانی در توسعه صنایع کشورها محسوب می شود و ا
بخواهیم صنعت معدنکاری را با این دو اصل همراه کنیم بدون 

شک، نوآوری نقش پررنگی دارد.
وی ادامه داد: سیاست های حمایتی از طرح های نوآورانه در 
دهه های قبل کمتر بوده و خوشبختانه جامعه دانشگاهی متوجه 
این خلأ شده اند و سعی می شود پل ارتباطی میان دانشگاه، 

صنعت و نوآوری تقویت شود.
وی ادامه داد: ایمیدرو با توجه به مأموریتی که در آبادانی و رشد 
بخش معدن و صنایع معدنی دارد، تلاش می کند با شناسایی و 
جذب طرح های نوآورانه، زمینه حمایت از طرح های نوآوران و 

نخبگان کشور را فراهم کند. 

شناسایی ایده های نوآورانه در 10 محور 

فناورانه در چهارمین جشنواره اینوماین

دستیار رئیس جمهوری و رئیس ستاد ملی روایت 
پیشرفت کشور روز دوشنبه ششم آذرماه سال 
جاری به همراه جمعی از مدیران و کارشناسان این 
حوزه ضمن دیدار با مدیرعامل فولاد مبارکه از خطوط تولید این 

شرکت بازدید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حامد تقدیری در مصاحبه با خبرنگار 
فولاد گفت: باید اذعان داشته باشیم که در کنار عظمت بسیار زیاد 
فولاد مبارکه و دستاوردهای این مجموعه برای کشور، مردان آهنین و 
پولادینی در این شرکت مشغول فعالیت اند که از ابتدای بهره برداری 
، با قوت بسیار زیاد و همت آهنین  کنون، به ویژه طی دو سال اخیر تا
پای کار ایستاده اند؛ بنابراین بیش از تجهیزات فولادی که در اینجا نصب 
شده است باید قدردان مردان بلندهمتی باشیم که طی این سال ها 
در این شرایط سخت و فراز و فرودهای بسیار زیاد اقتصادی و تحریم ها 
ایستادگی کرده اند و انقلاب و نظام مقدس جمهوری اسلامی را به فراز 

قله ها رهنمون ساخته اند.
کید کرد: آینده نزدیک به قله ای را که مقام معظم رهبری از آن  وی تأ

صحبت می کردند می توانیم در همت  کارکنان فولاد مبارکه مشاهده 
کنیم؛ همت هایی که فقط به تولید فولاد ختم نشده؛ بلکه در تربیت و 
رشد و تعالی نیروی انسانی، توجه به محیط زیست و استفاده بهینه از 
آب، توجه به تولید کمّی و کیفی، تولید محصولات جدید، بی اثر کردن 
تحریم ها با بومی سازی تجهیزات و حرکت در مسیر توسعه نوآوری و 
فناوری انجام شده است. به طور خلاصه دستاوردهای فولاد مبارکه 
فقط اجرای مأموریت های شغلی نیست، بلکه مجموعه ای از دغدغه ها 
و مأموریت انقلاب اسلامی است که به همت همین مردان آهنین تحقق 

 یافته و باید به آن ها خداقوت گفت.
رسانههامیتوانندباروایتصحیحفولادمبارکه،عظمت

پیشرفتهایتکنولوژیکشوررانشاندهند
دستیار رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود بابیان این که 
در ستاد ملی روایت پیشرفت کشور نیز رئیس جمهوری محترم سه 
عرصه و به تعبیر دیگر سه قالب را تعیین کرده اند، گفت: در روایتگری 
فولاد مبارکه باید از این قالب ها بهره برد. یکی از این قالب ها این است که 
باید از فولاد مبارکه به عنوان یک الگو استفاده کرد و همه اقشار در قالب 

اردوهای مختلف باید دوربین به دست، دست به قلم و دست به موبایل 
به این شرکت بیایند و فولاد مبارکه را روایت کنند. در این میان جوانان 
و نوجوانان باید سهم بیشتری از بازدید از فولاد مبارکه و دستاوردهای 
انقلاب اسلامی در این شرکت داشته باشند و با استفاده از ظرفیت این 
اردوها، روایت های مردمی را از کارخانه هایی مانند فولاد مبارکه شاهد 
باشیم. بخش دوم مربوط به رسالت رسانه هاست. رسانه هایی که به 
نظر می رسد فقط نباید خود را به تولید گزارش کار محدود کنند؛ بلکه 
باید از این دستاوردها روایت تولید کنند. جنگ امروز مربوط به جنگ 
روایت هاست و رسانه ها می توانند با روایت صحیح فولاد مبارکه عظمت 

پیشرفت های تکنولوژی کشور را نشان دهند.
به گفته حجت الاسلام تقدیری عرصه سوم را رویدادها و نمایشگاه ها 
تشکیل می دهند. ما می توانیم برای مخاطبین خود در این رویدادها و 
نمایشگاه ها شرایطی فراهم کنیم که آن دسته از عزیزانی که امکان حضور 
در فولاد مبارکه را ندارند، تا حدی با این دستاوردها آشنا شوند. علاوه بر 
این در همین نمایشگاه ها باید شرایطی فراهم کرد که بازدیدکنندگان 

بین المللی نیز بتوانند با پیشرفت های صنعتی کشورمان آشنا شوند.

وی با اشاره به برخی اقدامات شاخص فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: علاوه 
بر مزیت هایی که این شرکت در حوزه های تولید و دانش ایجاد کرده است، 
یکی دیگر از مهم ترین اقدامات مربوط به استفاده بهینه در حوزه آب 
است. روایت آب در فولاد مبارکه نیز به نوع خود بسیار جالب و ارزشمند 
است. امروز متأسفانه در کشورمان در حوزه آب بهره وری صحیحی انجام 
نمی شود؛ درحالی که در فولاد مبارکه شاهد اتفاقات بسیار خوبی در حوزه 
استفاده بهینه از آب هستیم. فولاد مبارکه برای خود الگوی مصرف آب 
تعریف و اجرایی کرده و با استفاده از این الگو نه تنها از آب به بهترین شکل 
ممکن در شرکت استفاده می کند و آب را در چرخه تولید چندین بار 
تصفیه و بازچرخانی می نماید؛ بلکه در راهبردهای خود در همه حوزه ها 
به ویژه در آب، فرابخشی نگاه کرده و با جمع آوری پساب شهرهای اطراف 
و استفاده از آن ها به جای برداشت آب خام به نوعی دغدغه کل کشور را 
دارد. اینکه در فولاد مبارکه تلاش شده به بهترین شکل ممکن بهره وری 

در حوزه آب انجام شود، خود یک روایتگری مستقل می طلبد.
وی در بخش پایانی سخنان خود مدیریت و کارکنان فولاد مبارکه را مردان 

آهنین خستگی ناپذیری که همت های فولادی دارند توصیف کرد.

اراده و همت مردان پولادین فولاد مبارکه انقلاب و نظام اسلامی را به فراز قله ها رهنمون ساخته است
: دستیار رئیس جمهوری و رئیس ستاد ملی روایت پیشرفت کشور

01CD01 حرکت و چرخش ناگهانی کالسکه کاردامپ

تش سوزی در تونل برق رسانی قدیم فولادسازی آ

R1 شکست شافت اسپیندل قفسه

سوختن موتورلوپ کار خروجی
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تحلیل

گیر ذوب آهن اصفهان گفت: ممیزی خارجی مراقبتی  مدیر کیفیت فرا
گواهینامه همولوگیشن آلمان جهت صادرات میلگردهای تولیدی 
ذوب آهن اصفهان به آلمان و سایر کشورهای اروپایی، در شرکت 
ذوب آهن اصفهان با موفقیت انجام شد. با توجه به گستره تولیدات 
شرکت و جهت صادرات این محصولات، دور جدید ممیزی مراقبتی 
یک روزه تمدید گواهینامه همولوگیشن آلمان توسط الکساندر بایر سرممیز 
موسسه پریف اشتال، در کارگاه ها و مدیریت های مرتبط انجام گردید.

کشور چین از دستاوردهای ۹ شرکت دانش بنیان از اصفهان در بیستمین 
نمایشگاه بین المللی ایران متافو تهران استقبال کرد. این شرکت های 
فعال در عرصه فولاد و صنایع وابسته موفق شدند به نحو مطلوبی 
محصولات و دستاوردهای فناورانه خود را به بازدیدکنندگان داخلی و 
خارجی معرفی کنند و گام های عملیاتی در توسعه بازار خود بردارند. این 
پاویون با استقبال چندین شرکت چینی روبرو شد که به توانمندی بالقوه 
کید داشتند. و بالفعل شرکت های مستقر در آن تأ

 خـبــــــــــــــــــر    

صادراتمیلگردذوبآهناصفهان تأییدمجوز
آلمان بهکشور

استقبالچینیهاازشرکتهایدانشبنیاناصفهانیدر
صنعتفولاد

غفلت ایران در غیاب روسیه در بازار فولاد

تحلیلگر ارشد حوزه معدن و صنایع معدنی با اشاره به 
عوارضی که روسیه بر روی صادرات محصولات معدنی خود از 
کتبر وضع کرده است، گفت: این یک امتیاز بزرگ برای  اول ا
کشوری مثل ایران به شمار می رود؛ اما از ابتدای جنگ روسیه 
و اوکراین، صنایع معدنی ما نتوانسته از این فرصت زمانی 
خوب که در چندماهه اول که قیمت محصولات زنجیره فولاد 

هیجانی افزایش پیدا کرد، استفاده کند.
عوارضصادراتی،فرصتهاراازبینبرد

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از آرتان پرس، صنعت فولاد ایران 
فرصت های جدیدی پیش رو دارد. به خصوص اینکه دومین 
تولیدکننده بزرگ فولاد دنیا یعنی روسیه، به دلیل اولویت دهی 
به تأمین نیازهای داخلی خود و ساخت تسلیحات، عوارض 
صادراتی را بر روی فولاد خود اعمال کرده است تا بیشتر فولاد 

تولیدی، در صنایع داخلی مصرف شود.
اینجا است که فرصتی بی نظیر برای کشوری مثل ایران فراهم 
می شود که با درک صحیح از موقعیت خود در بازارهای جهانی، 
روند تولید را تسریع بخشیده و با کاهش موانع و مشکلات 
پیش روی صادرات فولاد و محصولات فولادی، زمینه را برای 
کسب سهم بیشتر از بازارهای جهانی مهیا نماید؛ موضوعی 
که به نظر نمی رسد خیلی موردتوجه دولت قرار داشته باشد و 
سیاست گذار، برنامه جامعی برای آن داشته باشد؛ به خصوص 
، در صنعت فولاد  اینکه برخی موانع همچون کمبود برق و گاز
ایران ماندگار به نظر می رسند و عدم سرمایه گذاری و توسعه در 
، مشکلات تولید فولاد را هم  زیرساخت ها ظرف سنوات اخیر

دوچندان کرده است.
کیوان جعفری طهرانی، تحلیلگر ارشد حوزه معدن و صنایع 
کنون با سیاست های جدیدی که  معدنی، بر این باور است که ا
روسیه بر روی صادرات فولاد خود اعمال کرده است، فرصتی 
بی نظیر برای ایران مهیا کرده است که باید از خواب خرگوشی 
بیدار شد و به سیاست گذاری صحیح برای کسب بازار بیشتر 

پرداخت.
صنایع معدنی این روزها یکی از ارزآورترین کالاهای کشور به 
شمار می روند که به تناسب همین نقش آفرینی، دولت هم 
دخالت بسیاری در حوزه بازگشت ارز صادراتی این تولیدکنندگان 
می نماید و بیشتر با وضع الزاماتی همچون عرضه در بورس یا 
قیمت گذاری تلاش دارد کنترل های سخت گیرانه ای بر روی 

بخش تولید و صادرات داشته باشد.
گر بخواهیم نمایه ای آماری از   جعفری طهرانی در مورد اینکه ا
وضعیت تولید فولاد در ایران داشته باشیم، به چه نکاتی می توان 
توجه کرد و در چه شرایطی قرارگرفته ایم؛ گفت:  این موضوعی 
است که کم وبیش همه در جریان آن هستند و البته انتقاداتی 
غ از مسائلی که بر  هم به آن وارد می دانند. درعین حال فار
صنعت فولاد ایران در داخل کشور می گذرد؛ مروری بر آمارهای 
بین المللی نشان می دهد که وضعیت و شرایط ما در دنیا از سال 

کنون، به روند کم نوسانی بوده است. ۲۰۲۰ میلادی تا
درواقع، ایران به عنوان دهمین تولیدکننده فولاد جهان مطرح 
غ از اینکه بعضی از ماه های سال رتبه صنعت این  است و فار
صنعت ترقی کرده، به علت اتفاقاتی که در کشورهای جهان 
که  خ داده، ایران توانسته جایگاه نهم را به دست آورد؛ چرا ر
به عنوان مثال در ماه فوریه ۲۰۲۳ میلادی یا اواخر بهمن و اوایل 
اسفند سال گذشته، به دلیل وقوع زلزله در ترکیه، جایگاه این 
کشور در تولید فولاد دنیا که عموماً به عنوان نهمین کشور مطرح 
بوده، به یازدهم تنزل یافت و ایران توانست جایگاه نهم را به دست 
بیاورد. این روند با نوساناتی برای کشور ترکیه همراه بوده و به 
تغییر جایگاه ایران هم انجامیده است. اما به طور عمومی، ایران 
دهمین تولیدکننده فولاد جهان به شمار می رود و عمدتاً جایگاه 

نسبتاً مناسبی داریم.
با توجه به اینکه ایران تا سال ۲۰17 میلادی، یعنی حدود 6 سال 
پیش یکی از واردکنندگان فولاد دنیا به شمار می رفت و درصد 
واردات آن نسبت به صادراتش بیشتر بود، ولی سال به سال 
واردات کاهش یافت و به صادرات افزوده شد که این خود روند 
مثبتی بود که باید با مجموعه سیاست های حمایتی حفظ شود 
نه اینکه سیاستی در پیش گرفته شود که منجر به کاهش صادرات 

شود. این خود نیاز به مراقبت دارد.
در حال حاضر، صادرات فولاد ایران حدود سالانه ۹ تا ۹/۵ میلیون 
تن فولاد رسیدیم، پس درمجموع جایگاه نسبتاً خوبی برای ایران 
در بازارهای جهانی وجود دارد که همان طور که اشاره کردم، به 
گر امکانش هست ترقی این  نظرم حفظ این جایگاه و حتی ا
جایگاه، باید جزو اولویت های سیاست گذاران در حوزه معدن 
که  و صنایع معدنی و وزارت صنعت، معدن و تجارت باشد؛ چرا
صنعت فولاد به عنوان یک صنعت مادر، همچنان در طول ۴۰ تا 
۵۰ سال آینده، اهمیت خاصی دارد و کشورهای جهان ازجمله 
چین و هند، با برنامه ریزی دقیقی که صورت داده اند تلاش دارند 
تا در افق سال های ۲۰6۰ و ۲۰7۰ میلادی، فولاد خود را به سمت 
فولاد سبز حرکت داده و بنابراین، این دیدگاه با افق طولانی مدت 
یعنی حداقل ۳۰ تا ۵۰ سال آینده نشان می دهد که حداقل برای 
۵ دهه پیش رو، صنعت فولاد یک صنعت حائز اهمیت برای 

کشورهای دنیا به شمار می رود.

پروفایل حرفه ای کارکنان؛ مسیری برای شناسایی استعداد و شایستگی سرمایه های انسانی
واحد سازماندهی و طبقه بندی مشاغل فولاد مبارکه 
با ایجاد سیستم »پروفایل حرفه ای کارکنان« بستر 
ک گذاشتن  لازم را فراهم آورده تا کارکنان با به اشترا
استعداد، شایستگی، توانمندی ها و علایق خود، سازمان را جهت 

نیل به این هدف متعالی یاری کنند.
مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل با بیان مطلب فوق گفت: امروزه 
استفاده صحیح و بهینه از منابع موجود در شرکت ها در دستور کار تمامی 
ارگان ها و سازمان های جهان تراز قرار دارد که از مهم ترین این منابع، 
می توان به سرمایه های انسانی موجود در شرکت اشاره کرد. مدیریت 
صحیح سرمایه انسانی می تواند باعث کاهش هدررفت سایر منابع 
سازمان گردد. یکی از ارکان اصلی جهت مدیریت صحیح سرمایه انسانی، 
ایجاد زمینه لازم جهت شکوفایی استعداد و شایستگی نهفته کارکنان 
و استفاده از این توانمندی ها در سازمان است. با توجه به این رویکرد، 
»پروفایل حرفه ای کارکنان« طراحی شده و در دسترس کلیه همکاران 

سازمان قرار گرفته است.
کثر سازمان ها در زمینه سرمایه انسانی با  کید کرد: ا بهزاد کمال پور تأ
چالش هایی روبه رو هستند که از مهم ترین آن ها می توان به ناتوانی در 
شناسایی و استفاده بهینه از قابلیت های بالقوه کارکنان و یا عدم ایجاد 

زمینه هایی برای بروز این قابلیت ها اشاره کرد.
وی با بیان اینکه این امر در سازمان هایی که افراد احساس امنیت شغلی 
بیشتری دارند، چالشی بارزتر است افزود: عموماً در سازمان ها استعداد، 
شایستگی و توانمندی های ناشناخته ای وجود دارد که باید برای بهینه 
، شرایط و زمینه  کردن توان خود به منظور تحقق اهداف کسب وکار
لازم را جهت شکوفایی آن ها فراهم آورد. از طرفی ایجاد تناسب شغل و 
شاغل )job fitness( یکی از ارکان اساسی در فرایند برنامه ریزی سرمایه 
انسانی است. برای این کار وجود یک بانک اطلاعاتی از دانش، مهارت، 

توانمندی و استعدادهای کارکنان امری ضروری است.
کمال پور خاطرنشان کرد: در همین راستا واحد سازماندهی و طبقه بندی 
مشاغل با ایجاد سیستم »پروفایل حرفه ای کارکنان« بستر لازم را فراهم 
ک گذاشتن استعداد، شایستگی، توانمندی ها  آورده تا کارکنان با به اشترا

و علایق خود، سازمان را جهت نیل به این هدف متعالی یاری کنند.
در همین زمینه، میلاد مهاجری، رئیس برنامه ریزی، هزینه یابی و 
کنترل فرایندهای سرمایه انسانی فولاد مبارکه نیز افزود: در عصر حاضر، 
به دلیل وجود رقابت بین سازمان ها و شرکت ها جهت کسب منافع 
، تسلط بر منابع موجود اهمیت ویژه ای یافته است. بر اساس  بیشتر
آمارهای منتشرشده، نقش اول ثروت آفرینی در سازمان ها در کشورهای 
توسعه یافته را سرمایه انسانی با 67 درصد به خود اختصاص داده و 
این در حالی است که مجموع سهم منابع طبیعی و منابع فیزیکی در 

این سازمان ها ۳۳ درصد است. در چنین فضایی که رقابت رمز بقا و 
ماندگاری سازمان هاست، سیستم اطلاعاتی کارآمد سرمایه انسانی و 
استفاده مناسب از آن، سلاحی رقابتی در پدید آوردن فرصت ها و غلبه بر 
تهدیدات برای سازمان هاست و درعین حال یک مزیت نسبی و چراغ راه 

مدیران به حساب می آید.
وی ادامه داد: سازمان ها دریافته اند که استعدادها و شایستگی کارکنان 
منابعی است که برای دست یابی به بهترین نتایج، نیازمند مدیریت 
صحیح است؛ بنابراین اولین گام در این راستا، ایجاد یک بستر مناسب 
جهت ثبت استعداد و توانمندی کارکنان است. ازاین رو سیستم پروفایل 
حرفه ای کارکنان ایجاد گردیده و جهت جمع آوری استعداد و توانمندی 

نهفته موجود در سازمان در اختیار کارکنان قرار گرفته است.
کارشناس برنامه ریزی، هزینه یابی و کنترل فرایندهای سرمایه انسانی 
نیز در تشریح هرچه بیشتر این سیستم چنین گفت: سیستم پروفایل 
حرفه ای با تشکیل کارگروهی از واحدهای سازماندهی و طبقه بندی 
مشاغل و سیستم ها و فناوری اطلاعات از تابستان 1۴۰۰ شروع به طراحی 
و پیاده سازی شده و در نهایت از ابتدای آذرماه در بستر پرتال کارکنان 
راه اندازی شده است و این امکان را برای کلیه کارکنان فراهم کرده تا افراد با 
رجوع به آن، تمامی شایستگی ها، تحصیلات، افتخارات، گواهینامه های 
ویژه و... را که در حوزه حرفه ای و یا در حوزه علایق خود دارند وارد نمایند.

 به گفته زهرا سعیدپور، نحوه عملکرد پروفایل حرفه ای کارکنان بدین 
صورت است که کارکنان پس از مطالعه راهنما به قسمت ویرایش 
پروفایل رجوع می کنند و در شش حوزه مشخصات فردی، تحصیلات، 
سوابق خارج از شرکت، شایستگی )مهارت/دانش، نرم افزار، گواهینامه 
ویژه، فرهنگ، زبان خارجی، ورزش و هنر(، سوابق داخلی و افتخارات 
)مقاله، اختراع و کتاب( اطلاعات خود را ثبت می نمایند. در ادامه به 

شرح مختصری از کلیات پروفایل حرفه ای کارکنان پرداخته می شود:
1(مشخصات فردی: این قسمت مشخصات فرد به صورت سیستمی 
وارد شده که قابلیت ویرایش ندارد. فرد می تواند در صورت تمایل تلفن 

داخلی و ایمیل سازمانی خود را وارد کند.
۲(تحصیلات: در این قسمت می توان تمامی مدارک تحصیلی را )اعم از 
مدارکی که به سازمان ارائه شده یا فرد هنوز نتوانسته است به سازمان ارائه 
دهد( با ذکر مشخصات محل تحصیل و ارائه توضیحات )به طور مثال: 

رتبه برتر در دانشگاه و...( بارگذاری کرد.
ج از شرکت: در این قسمت می توان کلیه سوابق و  3(سوابق خار
تجربه هایی را که هر فرد در خارج از سازمان دارد )اعم از سابقه بیمه ای و 

غیر بیمه ای(  وارد و مدارک مربوطه را در صورت نیاز بارگذاری کرد.
4(شایستگی: مهم ترین قسمت پروفایل حرفه ای، شایستگی است. 

شایستگی ها شامل هفت قسمت به شرح زیر است:

1-4( دانش و مهارت: مجموعه ای از معلومات، اصول، قوانین، تئوری ها 
و الزامات استانداردها، مدل ها و تکنیک ها و به کارگیری آن هاست که 
هر فرد دانش و مهارت مربوطه را ثبت و سطح تسلط خود را تعیین و در 

صورت داشتن مدارک مربوطه، آن را پیوست می نماید.
۲-4( نرم افزار: در این قسمت هر فرد می تواند کلیه نرم افزارهایی را که با 
آن آشنایی دارد ثبت و سپس با تعیین سطح تسلط خود مدارک لازمه را 

جهت تصدیق پیوست نماید.
کلیه  می تواند  فرد  هر  قسمت  این  در  ویژه:  گواهینامه   )4-3
گواهینامه های حرفه ای خود را که از مراجع ذی صلاح خارج از شرکت 

اخذ نموده است انتخاب و جهت تصدیق مدارک آن را بارگذاری نماید.
4-4( فرهنگ: در این بخش هر فرد می تواند کلیه فعالیت های فرهنگی 

خود را در سه حوزه مذهبی، ادبی و نشریات ثبت کند.
۵-4( زبان خارجی: در این بخش هر فرد می تواند کلیه زبان های خارجی 
را که با آن آشنایی دارد با تعیین سطح موردنیاز ثبت و در صورت نیاز 

مدارک مربوطه را پیوست نماید.
6-4( ورزش: در این قسمت فرد می تواند کلیه سوابق ورزشی را ثبت و 

مدارک مربوطه را بارگذاری کند.
: در این قسمت فرد می تواند کلیه هنرها را در حوزه های  7-4( هنر

متفاوت وارد نمود و جهت تصدیق، مدارک مربوطه را ثبت کند.
۵(سوابق داخل شرکت: در این قسمت کلیه سوابق داخل شرکت هر 

فرد به صورت سیستمی ثبت شده است
6(افتخارات: در این قسمت هر فرد می تواند افتخارات خود را در سه 
حوزه کتاب، مقاله و اختراع ثبت نماید تا در صورت مرتبط بودن با 

فرایندهای سازمان، مورد استفاده قرار گیرد.
گفتنی است در لینک زیر راهنمای جامع استفاده از این سامانه در 

دسترس همکاران محترم است.

تعمیر و بهینه سازی تجهیز ویج سیستم ناحیه نورد سرد
برای نخســتین بار در تعمیــرگاه مرکــزی فــولاد مبارکه 
عملیات تعمیر و بهینه ســازی تجهیز ویج سیســتم 
)پاس لاین( ناحیه نورد ســرد با موفقیت انجام و این 

 در فرایند خط تولید مورد بهره برداری قرار گرفت.
ً
تجهیز مجددا

 مهدی صبوری، رئیس کارگاه تعمیرات مکانیک تعمیرگاه مرکزی فولاد 
مبارکه، ضمــن اعــلام ایــن خبر گفــت: تجهیــز ویج سیســتم، یــا همان 

پاس لاین وظیفه تنظیم غلتک های پشتیبان در نورد دوقفسه ای واحد 
نورد سرد را بر عهده دارد و در مواردی که پس از عملیات سنگ زنی قطر 
غلتک ها کاسته می شود، این سیستم توسط اسکروها داخل ویج این 

کاهش قطر را جبران می کند.
در همین زمینه، سرپرســت کارگاه تجهیزات دوار تعمیــرگاه مرکزی نیز 
ضمــن تشــکر از زحمــات تیــم تعمیــرات عمومــی ســبک )10sp( بیان 

داشت: تجهیز طی ۲۰ ســال کارکرد دچار لقی در اســکروها و مهره های 
برنزی شــده بود. این میــزان لقی در بعضی از شــرایط نــورد باعث قفل 
شــدن یا بعضاً مانیتورینگ اشــتباه اعداد می شــد؛ بنابرایــن در توقف 
اخیر، تجهیــز به تعمیــرگاه مرکزی ارســال و تمامــی مهره ها و اســکروها 

تعویض و لقی ها گرفته شد.
سعید مرادی افزود: همچنین یک سیستم روانکاری مجزا به آن اضافه 

ک کم و عمر مهره ها افزایش یابد. گردید تا با روانکاری مداوم اصطکا
رئیـس کارگاه تعمیـرات مکانیـک تعمیـرگاه مرکـزی فـولاد مبارکـه 
کارگاه تعمیـرات  در خاتمـه از زحمـات تیـم تعمیـرات عمومـی 
مکانیـک، حمایت هـای مدیریـت تعمیـرگاه مرکـزی و نـورد سـرد و 
سـایر همکارانی کـه در انجـام ایـن پـروژه ایفای نقـش کردند، تشـکر 

و قدردانـی کـرد.

بهزادکمالپور
مدیرسازماندهیوطبقهبندی

مشاغل

میلادمهاجری
رئیسبرنامهریزی،هزینهیابیو
کنترلفرایندهایسرمایهانسانی

زهراسعیدپور
کارشناسبرنامهریزی،هزینهیابیو
کنترلفرایندهایسرمایهانسانی

تجدید پیمان و ادای احترام فرزندان شهدای فولاد مبارکه به مقام شامخ شهدا به مناسبت هفته بسیج در محل معراج الشهدا

عكس نوشت

مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل مطرح کرد:
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غول آهنی مهربان 

یا کانون اثربخش

جهش۱۱۰درصدیصادراتآهنوفولادارفعرکوردشکنیشرکتصبانوردرتولیدکنسانترهسنگآهن

کارنامه »ارفع« در هفت ماهه ابتدایی سال  جهش صادرات از نکات 
جاری است. آهن و فولاد ارفع در این مدت موفق به صادرات بیش 
از ۲۰۵ هزار تن شمش فولادی شده که حدود ۴۲ درصد تولید بیلت 
و بلوم این شرکت را شامل می شود و البته رشد ۱۱۰ درصدی نسبت به 
گذشته میزان  مدت مشابه پارسال داشته است. در هفت ماهه سال 
صادرات ارفع حدود ۹۸ هزار تن بوده است.

شرکت توسعه معدنی و صنعتی صبانور آذرماه ۱۴۰۲ را با رکوردشکنی 
کرد. این شرکت با تولید ۳  کنسانتره سنگ آهن آغاز  در تولید روزانه 
هزار و ۳۰۷ تن کنسانتره سنگ آهن در مجتمع شهرک واقع در استان 
کردستان، توانست رکورد درخشانی ثبت کند. متوسط نرخ تولید روزانه 
کنسانتره در این واحد ۲ هزار و ۶۸۲ تن و رکورد قبلی شرکت مربوط به 
آبان ماه بوده است.

یادداشت

خبــــــــــــــــــر

فـولاد مبارکه در اصفهـان را می توان یک اسـتثنای مهم 
در رونـد غالـب تأسـیس و توسـعه بنگاه هـای صنعتـی ایـران 
دانسـت. ایـن غـول آهنـی کـه یک سـوم فـولاد کشـور را تولیـد 
می کنـد، به طـور مسـتمر حتـی در اوج تحریم هـای شـکننده، 
شبکه بنگاه های وابسته و مکمل خود را از هرمزگان تا بروجن 
توسـعه داده و مرزهای عمـودی خود را تا اسـتخراج معدنی در 
سـنگان ادامـه داده و در پاییـن زنجیـره ارزش خـود، تـا تولیـد 

ورق های فولادی با فناوری نوین پیش رفته است.
نیم قـرن سیاسـت گذاری صنعتـی در ایـران در تقابـل آشـکار 
بـا اصـول اقتصـاد صنعتـی گذشـته اسـت. دسـت کم به جـای 
توجـه بـه اقتصـاد مقیـاس و مزیت هـای مکانـی بنگاه هایـی 
ریزدانـه و آسـیب پذیر از تحـولات و شـوک های درونـی و بیرونـی 
در فـولاد، پتروشـیمی، خودروسـازی، حمل ونقـل هوایـی و... 
بـا مجوزهـای رسـمی تأسـیس شـده اند و در همـه ایـن دوران از 
موهبت انـرژی ارزان، دلارهـای ارزان و وام های ریالـی ارزان )یارانه 
خ سـودی پایین تـر از تـورم  نقـدی وام هـا یـا دسـت کم یارانـه نـر
رسـمی( برخـوردار بوده انـد. در هر نقطـه ای از سـرزمین بی توجه 
بـه مزیت هـای طبیعـی و انسـانی و چندوچـون دسترسـی بـه 
زیرسـاخت های سـخت و نـرم یا دسترسـی بـه منبع نهـاده یا بـازار 
مناسـب، بنگاه هـای فـولاد و پتروشـیمی و خودروسـازی ها مثـل 
قـارچ روییده انـد. بی تردید در پشـت هـر یـک از این تأسـیس ها و 
بنیان گذاری هـا و بنگاه کوبی هـا روی زمیـن، منافعی یا دسـت کم 
رقابت هـا و کل کل هـای آشـکار و پنهانـی بین منطقـه ای و حتـی 
بیـن شـهرهای هم جـوار می تـوان یافـت؛ امـا گمـان نمی کنـم کـه 
برای بخش بزرگی از اسـتقرار بنگاه های صنعتی بتـوان نظریه ای 
توسعه ای یا راهنمایی توضیح دهنده و متقاعدکننده نشان داد. 
ازایـن رو به زعـم بیشـتر کارشناسـان و صاحب نظـران اقتصـادی، 
این الگوی موجود صنعتی شدن در ایران را بهتر از هر چارچوبی 
با منطق اقتصاد سیاسـی می تـوان فهمید و تحلیـل کـرد. در کنار 
ایـن فقـر نظـری سیاسـت گذاران و فشـارهای منافـع گروهـی و 
منطقـه ای، بخشـی از کارشناسـان و اندیشـه ورزان اقتصـادی بـا 
پرچم »کوچـک زیباسـت« بی آنکه در منطـق و مبنـای آن تأملی 
کنند، الگوی صنعتی شدن با تکثیر بنگاه های کوچک و متوسط 
را به عنـوان نمـادی از صنعت مسـتقل، خودکفـا، عادلانه، سـبز و 

بومـی را ترویـج کردنـد.
چهـار دهـه طـول کشـید تـا بـا دیدگاهـی روشـنگرانه برمبنـای 
از  بخشـی   ، پایـدار تجربـی  شـواهد  و  معتبـر  نظریه هـای 
سیاست گذاران و اندیشه ورزان دریافتند »بزرگ زیباست«. تجربه 
شوک های پیاپی درونی و بیرونی و تحریم های بنیان افکن مالی، 
تجـاری، فنـاوری و شـوک های ارزی، کمبودهـای بـرق تابسـتانه، 
گاز زمسـتانه و بدتـر از همـه نوسـانات تعرفه هـای صادراتـی، نـرخ 
ک و... البتـه در تقویـت اندیشـه بـزرگ زیباسـت بی تأثیـر  خـورا
که فقـط چنـد بنـگاه بزرگ مقیـاس برخـوردار از زنجیره  نبـود؛ چرا
کامـل توانسـته اند در مقابـل ایـن شـوک ها پایـداری و تـاب آوری 
نشـان دهند. فولاد مبارکـه در اصفهـان را می توان یک اسـتثنای 
مهـم در رونـد غالب تأسـیس و توسـعه بنگاه هـای صنعتـی ایران 
دانست. این تفاوت البته در برخورداری از موهبت حمایت های 
بی دریـغ دولتـی نیسـت بلکـه در انتخـاب مقیـاس بـزرگ اسـت. 
به زعـم مـن حتـی مکان یابـی آن در کنـار ذوب آهـن اصفهـان و 
پهنه تاریخی تولید صنعتی مدرن باوجود ملاحظـات منابع آب 
و زیسـت محیطی )با هر انگیزه و ملاحظه ای که چهار دهه پیش 

پشـت آن بـوده( اینـک درسـت و قابـل دفـاع می نمایـد.
این غول آهنـی که یک سـوم فـولاد کشـور را تولید می کنـد، به طور 
مسـتمر حتـی در اوج تحریم هـای شـکننده، شـبکه بنگاه هـای 
وابسـته و مکمـل خـود را از هرمـزگان تـا بروجـن توسـعه داده و 
مرزهـای عمـودی خـود را تـا اسـتخراج معدنـی در سـنگان ادامـه 
داده و در پایین زنجیـره ارزش خـود، تا تولید ورق های فـولادی با 
فناوری نویـن پیش رفتـه اسـت. سـودهای افسـانه ای و بی نظیر 
در میـان بنگاه هـای صنعتـی ایـران و برخـورداری از صرفه هـای 
مقیاس و مکان، مزیت های برند و سرمایه انسانی نوآور، فرصتی 
بـرای رهایـی از تنگناهـای آب، انـرژی و جایگزینـی نهاده هـای 
تعیین کننده و قطعات و ماشین های کلیدی داده است. توسعه 
مستمر محیط سبز در پهنه کویری اصفهان، تأمین نیمی از آب 
مصرفی خود از بازیافت پسـاب شـهری، صنعتی و سرمایه گذاری 
بـرای تولیـد انـرژی سـبز و تجدیدپذیـر کـه در ایـن مجتمـع انجام 
می شـود، دسـت کم بـرای بسـیاری از بنگاه هـای صنعتـی ایـران 
گـر در  شـدنی نیسـت. همین رفتـار و رویه هـای مبـارک در مبارکه ا
بنگاه های بزرگ دیگر فولاد و پتروشیمی و خودروسازی ها تکثیر 
شـوند، ایـن بنگاه هـا را بـه کانون های اثربخـش ملـی و منطقه ای 
برای گـذار با هزینه و آسـیب کمتر از کمنـد محدودیت هـای آب و 
انـرژی و تحریم های تجـاری تبدیل خواهد کـرد که گویا تـا دورانی 
دراز بـر زندگـی ما سـایه خواهنـد افکنـد. تقریبـاً در همـه الگوهای 
متأخـر صنعتـی در آسـیا، آمریـکای لاتیـن، کشـورهای رقیـب و 
همسـایه همیـن بنگاه هـای بزرگ انـد کـه زمینـه عبـور از اقتصـاد 
مبتنی بر منابـع طبیعـی بـه دوران کارایی محـور و در آخر اقتصاد 
مبتنـی بـر نـوآوری و دانایـی را فراهـم کـرده و مسـیر رقابت پذیـری 
گزیر  گـر ایـن گـذار نا و پایـداری را همـوار کرده انـد. تردیـدی نـدارم ا
کام و ناتمام بماند،  توسط بنگاه های بزرگ ایرانی رقم نخورد یا نا
آخریـن امیدهـا بـرای پایـداری صنعتـی نیـز بـه ناامیـدی خواهـد 
گراییـد. ایـن گـذار البتـه کـه تدبیـر و خردمنـدی کلان و پایمـردی 

عیـان نیـاز دارد.
حجت میرزایی، اقتصاددان 
منبع: ایراسین

یان از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه تحویل بيش از 6 میلیون و 60 هزار تن محصول به مشتر

در یکی دیگر از برنامه های رادیوفولاد،مجید فخاری، 
مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات، به 
تشریح دستاوردها و عملکرد این بخش پرداخت. 
در ادامه مطلب ماحصل گفت وگوی مجری این برنامه با ایشان را 

می خوانید.
دربارهنقشوجایگاهواحدبرنامهریزیفروشوحمل

محصولاتتوضیحدهید.
معاونت فروش و بازاریابی شامل چهار مدیریت فروش داخلی، صادرات، 
برنامه ریزی فروش و حمل محصولات و پشتیبانی فروش و بازاریابی 
است. برنامه ریزی فروش و حمل محصولات در این معاونت وظیفه 
برقراری ارتباط دائمی و دوطرفه بین نیاز بازار و توانایی های تولید را دارد 
تا هم نیاز مشتریان به صورت بهینه تأمین شود و هم از ظرفیت خطوط 
تولیدی شرکت به طور صحیح استفاده گردد. برای تهیه برنامه فروش، 
فرایندی داریم که از مردادماه هر سال شروع می شود و طی آن، تقاضای 
بازار محصولات تخت فولادی کشور، ترند محصولات و مسیر حرکت بازار 
رصد می شود. سپس بازار را بر اساس زمینه فعالیت بخش بندی می کنیم 
و با تهیه گزارش های تحلیلی سعی می کنیم مسیر بازار و نیاز مشتریان را با 
توانمندی های تولیدی مقایسه کنیم که شامل همه محصولاتی می شود 
که در شرکت تولید می شود و همچنین محصولاتی که شاید الآن تولید 
نشود، ولی می تواند جزو توسعه های شرکت و استراتژی های شرکت قرار 
بگیرد. ما تقاضای این محصولات و اطلاعات مربوط به آن را هم به دلیل 
اینکه موردنیاز واحدهای توسعه است جمع آوری و در قالب کتابچه ای 

با عنوان تقاضای بازار، هر سال منتشر می کنیم. در کنار این فرایند که 
موجب به روز نگه داشتن شرکت خواهد شد، واحد برنامه ریزی فروش 
و حمل محصولات در همراهی با برنامه ریزی تولید، واحد مالی و کنترل 
مدیریت و حسابداری صنعتی، بعد از برنامه تولید، در تعیین و نحوه 
بودجه بندی شرکت هم نقش عمده ای دارد. قیمت گذاری محصولات، 
استفاده از ابزارها و گردش کارها در بحث کنترل برنامه ها و فرایندها نیز 
برای اینکه برنامه به طور صددرصد اجرا شود صورت می گیرد. پایش 
تأخیرات، پایش تولیدات زودتر از موعد و سایر مسائل حوزه فروش هم در 
این واحد کنترل می شوند. بررسی اقتصادی ادعاهای فنی هم از وظایف 
این واحد است، اقدامی که در راستای جلب نظر مشتریان و همین طور 
بازخورددهی به تولید انجام می شود. در مجموع می توان گفت این واحد 
با به روز نگه داشتن فروش در بازار رقابت و ایجاد قدرت تصمیم گیری 
به موقع برای مواجه شدن با بحران ها و نوسانات بازار، دیده بانی است 

برای حفظ جایگاه و تعالی و توسعه هرچه بیشتر در شرکت فولاد مبارکه.
فولاد مبارکه در جایگاه یک صنعت مادر، تغذیه کننده طیف گسترده ای از 
صنایع کشور است؛ صنایع بزرگ و کوچک از خودروسازی و لوازم خانگی 
گرفته تا لوله سازی و انتقال سیالات و صنعت ساختمان. با توجه به 
ماهیت این صنعت و تنوع بسیار زیاد تولید با توجه به نیاز بازار، ساختار 
« طراحی  تولید در فولاد مبارکه »بر اساس سفارش« یا »میک تو اوردر
شده است؛ یعنی ما اول ثبت سفارش می کنیم و می فروشیم و بعد تولید 
می کنیم. ما همه ساله اطلاعات را از مشتریان بالقوه و بالفعل جمع آوری 
می کنیم و تحلیل زمینه فعالیت های در حال انجام را با جزئیات کامل 
انجام می دهیم تا بدانیم محصولات فولادی کشور، شامل محصولات گرم 
و سرد و پوشش دار در ابعاد و ضخامت و همچنین گرید چه تقاضاهایی 
در بازار دارد. اطلاعات در یک پروسه چندماهه آنالیز می شود و تقاضای 
بازار مشخص می شود. مبنای برنامه فروش و تولید ما در افق کوتاه مدت 
تقاضای بازار است. برای سال آینده و در افق بلندمدت نیز جهت دهی 
طرح های توسعه شرکت هم بر اساس بازار داخل و هم صادرات شکل 
می گیرد. همه ساله این رویه وجود دارد و طبق آن برنامه تولید و فروش 

سال آینده مشخص می شود.
باتوجهبهنوساناتشدیدقیمتها،چقدرتوانستهایمبه

اهدافپیشبینیشدهازنظرتناژودرآمدبرسیم؟
تنظیم برنامه های فروش در حوزه میکس ابعادی و تناژی بر عهده 

کنون  ماست، ولی مسائل درآمدی مربوط به ما نیست. از ابتدای سال تا
بیش از 6 میلیون و 6۰ هزار تن محصول تحویل مشتریان شده است. 
بخشی از فعالیت های ما هم تحویل کالاست و مجموعه ما علاوه بر 
تدوین برنامه فروش، تحویل کالا به مشتریان را بر عهده دارد. تحویل 
این میزان محصول بیش از ۲۲۰ هزار تن از برنامه فروش جلو بوده است 

و تا پایان سال رکورد خوبی را در فروش و تحویل کالا شاهد خواهیم بود.
سبدمحصولاتفولادمبارکهبامحصولاتجدیدیکه
شدناست.باتوجهبه حالپر ارزشافزودهزیاددارنددر

تقاضایبازار،هدفگذاریسالآیندهچهمحصولاتیاست؟
یکی از اهداف شرکت توسعه محصولات جدید است، با رویکرد ایجاد 
ارزش افزوده بیشتر برای سازمان و تأمین نیازهایی که توانمندی تولید 
آن در داخل وجود نداشته و از محل واردات تأمین می شده است. حوزه 
گاز ترش یکی از پروژه های بزرگی بود که انجام شد و این قابلیت پدید آمد 
که بتوانیم تختال API گاز ترش را در فولاد مبارکه تولید کنیم. با توجه 
به رویکرد سازمان در خصوص توسعه محصولات جدید به همراهی 
واحدهای دیگر مثل متالورژی و روش های تولید، رویکرد خود را مبتنی 
بر تولید طبق نیاز صنایع مختلف به محصولات جدید قرار داده ایم 
و نیازمندی های صنایع مختلف را به محصولات جدید استخراج 
می کنیم. یکی از این نیازمندی ها حوزه نفت و گاز است تا بتوانیم نیاز 
خطوط انتقال نفت و گاز کشور را برآورده کنیم. در حوزه های دیگر هم 
مثل خودروسازی، تولید محصولات جدید زیادی را در دستور کار داریم. 
در محصولات زنگ نزن هم نیازمندی های کامل بازار شناسایی شده و 

مسیر مشخص است.
آیاشمابامشتریانبهعنوانیکبازاربالقوهدرارتباطهستید
برنامهریزیهایسالیانهاستفاده آنهادر نظر وتاچهحداز

میکنید؟
 در رویکرد فولاد مبارکه حضور مؤثر در بازارهای صادراتی و تأمین نیازهای 
ارزی و ارتقای کیفی محصولات دیده شده است؛ یعنی یکی از اهداف 
فولاد مبارکه این است که با بازخوردهای دریافت شده از بازار صادراتی، 
کیفیتی ارائه دهد. با برگزاری همایش ها ارتباط مستقیمی با  محصول با
مشتریان داریم. علاوه بر این، جلسات فنی با مشتریان استراتژیک دیگر 
مثل خودروسازان برگزار می شود. در این جلسات، نیازها را به صورت 
مستقیم از مشتریان اخذ می کنیم و این اطلاعات به سطوح دیگر شرکت 

انتقال داده می شود.
قیمتگذاریمحصولاتفولادمبارکهباتوجهبهافزایش
نرخحاملهایانرژینسبتبهرقبایجهانیچهوضعیتیدارد؟
 قیمت محصولات ما از دو بخش تشکیل می شود، قیمت پایه و قیمت 
نهایی که با هزینه های اضافی محصول مشخص می شود. قیمت پایه در 
قالب 6 نمادی که در بورس کالا عرضه می شود در فرایند عرضه و تقاضا 
شناسایی می شود. طیف تولیدات ما متنوع است. ابعاد و ضخامت ها 
و گریدهای مختلف فرایند خاص خودشان را در تولید دارند و همین ها 
قیمت تمام شده را متنوع می کنند. به طورکلی قیمت گذاری و تعیین 
قیمت برای هزینه های اضافی در این واحد انجام می شود و قیمت پایه 

در بورس کالا شناخته می شود.
کنترلاجرایفروشازوظایفواحدشماست.منظورازاین

عبارتچیست؟
بعد از اینکه برنامه سال تدوین شد، این برنامه به برنامه ماهانه تبدیل 
می شود و بر اساس آن، سهمیه های فروش در اختیار مدیریت فروش 
داخلی و ادارات فروش داخلی و صادرات قرار می گیرد. برنامه هایی که 
تدوین می شود مشخص می کند چقدر فروش داخلی و چقدر فروش 
صادراتی خواهیم داشت. جذب سهمیه هایی که در اختیار فروش 
کثر  داخلی قرار می دهیم به صورت ماهانه کنترل می شود تا بتوانیم حدا
بهره وری را از تولید داشته باشیم؛ درعین حال با توجه به شرایط و 
واقعیت های تولید، وضعیت  به صورت ماهیانه رصد می گردد و برنامه 
به روز می شود. حتی ممکن است طی برنامه های عملیاتی که اجرا 

می شود اولویت ها تغییر کند.
سخنآخر؟

در حوزه حمل محصولات به یاری خدا امسال قرار است رکورد زده شود. 
در تحویل محصولات، هم به مشتریان داخلی و هم صادراتی، چند پروژه 
خوب ازجمله عارضه یابی فرایند حمل محصولات انجام شده که با توجه 
به طرح های توسعه فولاد مبارکه، حجم حمل و تحویل کالا افزایش 
پیدا می کند. در حوزه ارتقای ایمنی حمل محصولات هم فعالیت های 
مشترکی با مدیریت بهداشت حرفه ای انجام شده است. همکاران ما 
در مجموعه مدیریت فروش و حمل محصولات همکاران متخصص و 
متعهدی هستند که در راستای اهداف فولاد مبارکه همه تلاش خود 

را به کار می گیرند.

مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات مطرح کرد:

مجیدفخاری
مدیربرنامهریزیفروشوحملمحصولات

لنجان،  ناحیه مقاومت سپاه  با حضور فرمانده 
روحانیون، جمعی از مدیران و کارکنان فولاد سبا و 
جانبازان دوران دفاع مقدس آیین نکوداشت هفته 

بسیج در سالن اجتماعات فولاد سبا برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد در این آیین، مدیر عملیات فولاد سبا طی 
سخنانی، ضمن خیرمقدم به میهمانان حاضر و گرامیداشت ایام هفته 
بسیج، درباره نقش روحیه و تفکر بسیجی در پیشبرد اهداف این مجتمع 
گفت: همه مدیران و کارکنان فولاد سبا در اقدامات و پروژه های مختلف 
مهم در دست اجرا از رویکرد و منش بسیج استفاده می کنند. به ویژه هرجا 
که نیاز باشد پروژه ها با سرعت بیشتر و کیفیت بهتر انجام شود، رویکرد و 
کم می شود و پروژه به قول معروف، بسیجی وار انجام  روحیه بسیجی حا

می شود که البته دستاوردهای خوبی هم در پی داشته است.
بهمن خلیلی با بیان تاریخچه ای از فولاد سبا گفت: این مجتمع در 
سال 1۳۸۵ به فولاد مبارکه ملحق شد و امروز به عنوان یکی از بخش های 
زیرمجموعه فولاد مبارکه در جایگاه دومین کارگاه تولیدکننده ورق های 
فولادی در کشور وظیفه راهبردی تولید محصولات فولادی تخت را بر 
عهده گرفته و در حال حاضر به عنوان چهارمین تولیدکننده محصولات 

فولادی در زیرمجموعه فولاد مبارکه مشغول فعالیت است.
 وی با بیان اینکه در این مجتمع یک مگامدول 1.۵ میلیون تنی تولید آهن 
اسفنجی وجود دارد گفت: گندله موردنیاز این مجموعه از شرکت های 
مختلف، ازجمله فولاد سنگان خواف در استان خراسان رضوی تأمین 
می شود. در این مجتمع دو کوره قوس الکتریکی و دو واحد متالوژی 
ثانویه هریک با ظرفیت 1۵۰ تن مشغول فعالیت است و همچنین دو خط 

ریخته گری تولید اسلب نازک و یک خط نورد ورق گرم وجود دارد.

خلیلی از تولید بدون توقف و بدون نیاز به سرد کردن اسلب و مجدداً 
گرم کردن آن به عنوان یکی از ویژگی ها و مزیت های بارز فولاد سبا نام برد 
و اضافه کرد: با روش تولید منحصربه فرد در فولاد سبا به میزان زیادی از 
هدررفت انرژی جلوگیری می شود؛ به نحوی که اسلب نازک بلافاصله پس 
از تولید در خط نورد گرم به انواع ورق های گرم در ضخامت های مختلف 
تبدیل می شود و این ویژگی بارز باعث شده روش تولید فولاد سبا در کشور 

بی نظیر و در منطقه خاورمیانه کم نظیر باشد.
وی ظرفیت تولید ورق های فولادی در مجتمع فولاد سبا را یک میلیون 
و 6۰۰ هزار تن کلاف گرم در سال ذکر کرد و افزود با توجه به تحریم های 
که با پیشرفت تکنولوژی، هر روز نیاز به محصولات  ظالمانه و ازآنجا
جدیدتری در حوزه صنعت فولاد پدید می آمد، از حدود بیش از دو سال 
پیش، تولید محصولاتی که در کشورمان کمتر توان تولید آن وجود داشت و 
یا عمدتاً وارداتی بودند و به عبارت بهتر تولید انواع محصولات تیسن کروپ 
آلمان در دستور کار و در زمره اهداف استراتژیک فولاد سبا قرار گرفته است.
مدیر عملیات فولاد سبا خاطرنشان کرد: خوشبختانه امروز علی رغم 
همه تحریم ها، به جایی رسیده ایم که سبد محصولات فولاد سبا 1۰ برابر 
افزایش پیدا کرده و از ۸ گرید به 7۰ تا ۸۰ گرید متنوع محصولات فولادی 
رسیده ایم و خرسندیم که اعلام کنیم بیش از ۸۰ درصد محصولات 
تیسن کروپ آلمان که عمدتاً وارداتی بوده، امروز در فولاد سبا تولید 
می شود. وی از تولید گریدهای موردنیاز در تولید موتورهای الکتریکی، 
ورق های دوفازی موردنیاز در ساخت شاسی خودروها و ورق های فولاد 
زنگ نزن به عنوان برخی از محصولات ویژه تولیدی مجتمع فولاد سبا 
نام برد و ادامه داد: به طورکلی این قبیل ورق ها در دنیا فقط توسط ۴ یا 

۵ شرکت تولید می شوند.

خلیلی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: با توجه به هم جواری 
مجتمع فولاد سبا با شهرهای شهرستان لنجان، این مجتمع همواره 
الزامات زیست محیطی و حرکت در مسیر فولاد سبز را به عنوان یکی از 
سرفصل ها و تعهدات اصلی شرکت در حوزه مسئولیت های اجتماعی در 

دستور کار خود داشته و دارد.

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان لنجان:
امروز در صنعت بیش از هر جای دیگر به تفکر بسیج به عنوان 

کسیر نیاز داریم خون و اِ

در ادامه این آیین، سرهنگ خدامیان، فرمانده ناحیه مقاومت بسیج 
گر بسیج را خوب بشناسیم، باید  شهرستان لنجان نیز در بیاناتی گفت: ا
این تصور را از ذهن خود بیرون کنیم که آن را فقط با نمادهای خاص، 
مانند کلاه و چکمه و به طورکلی هیئت نظامی بشناسیم. در سال 1۳۵۸ 
که هنوز جنگی در کار نبود، ما شاهد تشکیل بسیج بودیم و بعدها با شروع 
جنگ، نقش آفرینی بسیج را در جریان دفاع مقدس مشاهده کردیم. 
بسیج در طول ۸ سال دفاع مقدس خوش درخشید و گل کرد و شرایطی 

فراهم شد که بخشی از ظرفیت های بسیج شناخته شود.
کید بر اینکه بسیج یک تفکر است گفت: ما امروز در صنعت بیش  وی با تأ
کسیر نیاز داریم. بیش از  از هر جای دیگر به این تفکر به عنوان خون و ا
1۰ سال است که مقام معظم رهبری بر موضوع و اهمیت تولید و اقتصاد 

کید داشته و دارند. تأ
کید بر اینکه گره  فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان لنجان با تأ
گر افزایش تولید داشته باشیم،  اقتصاد با تولید حل می شود، تصریح کرد: ا

طبیعتاً افزایش ثروت نیز در پی خواهد آمد. به همین دلیل برای افزایش 
کثری از تفکر بسیج در  تولید به بهترین شکل ممکن به استفاده حدا

فعالیت ها نیاز داریم.
وی خاطرنشان کرد: برای شکستن تحریم ها و غلبه بر دشمن نیاز به تولید 
و ثبات اقتصادی داریم و چنانچه از این پیچ و گذرگاه عبور کنیم، سایر 
مسائل نیز به خودی خود حل می شود و دشمن چیزی برای پتک کردن 
کارآمد است. و زدن بر سر این نظام ندارد و نمی تواند بگوید که این نظام نا

خدامیان گفت: بخش های دیگری از تأثیر بسیج در موضوعات نظامی، 
عرصه جهاد سازندگی، مبارزه با فقر، جهاد علمی و جهاد تبیین است. 
گر این حس به جهادگران عرصه تولید القا شد که هریک از  بنابراین ا
آن ها چگونه می توانند با کار جهادی و وجدان کاری بالا در جبهه تولید 
ایفای نقش کنند و تولیدکنندگان متوجه شوند که ارزش کار آن ها همانند 
ارزش کار کسی است که سلاح در دست گرفته و در مرزها از تمامیت ارضی 
کشور دفاع می کند، به طورقطع شاهد افزایش بهره وری خواهیم بود. 
مسلماً در چنین شرایطی افراد با عشق و با میانگین بالاتری از کار مفید به 
فعالیت های خود ادامه خواهند داد. امروز همه جهادگران عرصه تولید 
گر می خواهیم کشورمان پیشرفت کند و به جایی برسد،  باید بدانند که ا

هر فرد در هر جایگاهی باید به بهترین شکل ممکن کار کند.
فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان لنجان تصریح کرد: امروز برای 
بهبود بهره وری و افزایش تولید به جهاد فرهنگی نیاز داریم؛ همچنان که در 

آموزه های دینی ما نیز از کار به عنوان عبادت یاد شده است.
گفتنی است خاطره گویی جانباز سرافراز سردار علی صادقی، اجرای 
برنامه تواشیح و تجلیل از بسیجیان نمونه فولاد سبا از دیگر بخش های 

این آیین بود.

برگزاری آیین نکوداشت هفته بسیج در مجتمع فولاد سبا
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از  )هیمکو(  دریا  ریل،  جاده،  شرکت  مدیرعامل 
بهره برداری انبار مکانیزه، پایانه حمل ونقل مواد فله بندری تا 

3 سال آینده خبر داد.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از معدن نامه،محسن نادری 
مدیرعامل شرکت جاده، ریل، دریا )هیمکو( درباره دلایل عدم 
توسعه یافتگی حمل ونقل ریلی مطابق با توسعه بخش معدن و 
صنایع معدنی به »معدن نامه« می گوید: در حال حاضر صنعت 
ریلی باوجودآنکه دولت متولی آن محسوب می شود، سودده 
نیست و برای تبدیل شدن به صنعتی سودده علاوه بر لزوم 
بهره گیری از برنامه های صحیح و جلوگیری از عقب گرد به راه های 
تجربه شده، به افزایش ظرفیت های حمل ونقلی با استفاده از 

سرمایه گذارهای داخلی و خارجی نیازمند است.
وی در ادامه با عنوان اینکه در استاد بالادستی بر توسعه صنعت 
کید شده است گفت: در این راستا گسترش خطوط ریلی  ریلی تأ
از حدود 1۲ هزار کیلومتر به ۲۴ هزار کیلومتر اجتناب ناپذیر است. 
البته برای تحقق این موضوع ممکن است، روش های مدیریت 
باهم متفاوت باشند، اما درنهایت آنچه حائز اهمیت است 
تهیه برنامه های اجرایی )نقشه راه( و اجرای صحیح برنامه های 
که باید با استفاده از ظرفیت های بخش  توسعه ای است 

خصوصی، به ویژه زنجیره معدن و فولاد، صورت گیرد.
محسن نادری با عنوان اینکه حدود 7۰ درصد بهره برداری 
حمل ونقل ریلی کشور به صنایع زنجیره فولاد اختصاص دارد، 
افزود: بدون تردید صنعتی که این سهم از حوزه حمل ونقل را به 
خود اختصاص می دهد باید نقشی پررنگ در سرمایه گذاری و 
توسعه ریلی ایفا کند و دولت باید از اهرم های نظارتی جهت اجرای 

بهینه بهره گیری کند.
مدیرعامل شرکت جاده، ریل، دریا )هیمکو( درباره دلایل 
تمرکز این شرکت برای احداث پایانه مکانیزه حمل ونقل مواد 
فله مواد معدنی در بندر شهید رجایی در شرایطی که بسیاری 
کارشناسان معتقدند بندر چابهار از پتانسیل لازم برای  از 
تبدیل شدن به هاب مواد معدنی برخوردار است، گفت: طبق 
آخرین مطالعات ظرفیت تجارت مواد فله معدنی کشور در 
حال حاضر بالغ بر 1۰ میلیون تن در سال است که در برنامه های 
توسعه ای هدف گذاری تولید ۲۰ میلیون تنی در نظر گرفته شده 
است؛ از سوی دیگر باید توجه داشت که بندر چابهار علاوه بر 
فاصله بیشتر که هزینه دسترسی شرکت ها و صنایع را افزایش 
کنون از ظرفیت کامل در عملیات بندری استفاده  می دهد، هم ا
می کند؛ بنابراین بندر چابهار می تواند در طرح های توسعه ای 
گزینه  که در جوار این بندر ساخته می شوند  زنجیره فولاد 

مناسبی باشد.

بهره برداری از انبار مکانیزه »هیمکو«

 تا سه سال آینده

خبر  کوتاه

چین در حال افزایش تولید، واردات و مصرف زغال سنگ و گاز طبیعی 
است، زیرا تقاضای برق این کشور در نیمه دوم سال افزایش یافت و به 
نظر می رسد به رکورد بالای تقاضای زمستانی برسد تا از تکرار کمبودها 
و افزایش قیمت ها در سال گذشته جلوگیری کنند و به شرکت های برق 
و تولیدکنندگان دستور داده اند تا قبل از زمستان واردات و تولید را به 
کثر برسانند. چین برای پاسخ گویی به اوج تقاضای برق نسبت به  حدا
زمستان گذشته در آمادگی بهتری است.

قیمت پیشنهادی ورق گرم صادراتی هند به بازار اروپا در حدود ۶۹۵ 
تا ۷۰۰ دلار هر تن سی اف آر در ثبات است و اخیراً معامله جدیدی 
نهایی نشده است. در بازار داخلی اروپا قیمت ورق گرم علی رغم 
که عرضه  رکود تقاضای مصرف کننده های نهایی صعودی است؛ چرا
محدود شده و خریدها برای پرکردن انبارها بیشتر شده است. انتظار 
می رود قیمت ورق گرم صادراتی هند در اروپا در کوتاه مدت در سطوح 
بالا باقی بماند. 

 خبــــــــــــــــــــــــر    

درچین افزایشمصرفزغالسنگوگاز آخرینتحولاتبازارصادراتورقگرمهند

شرکت فولادسنگ مبارکه؛

 نخستین معدن طرح پایلوت صدور بارنامه 

در کشور

  معدن فولادسنگ مبارکه در استان اصفهان به عنوان 
نخستین معدن طرح پایلوت صدور بارنامه در کشور انتخاب 

شد.
 به گزارش روابط عمومی شرکت فولادسنگ مبارکه، مهرداد 
فقیهیان، مدیرعامل شرکت فولادسنگ مبارکه ضمن اعلام این 
خبر اظهار کرد: در راستای حفظ و نگهداری راه ها و ایمنی عبور 
و مرور و جلوگیری از تخریب جاده ها و حمل بار بدون بارنامه و 
بارگیری تناژ اضافه در معادن و همچنین سهولت تهیه بارنامه 
برای رانندگان، شرکت معدنی و صنعتی فولادسنگ مبارکه 
به عنوان نخستین معدن طرح پایلوت صدور بارنامه در کشور 

انتخاب شده است.
 وی افزود: شرکت فولادسنگ مبارکه در راستای مسئولیت 
اجتماعی و جلوگیری از خسارت به راه ها برای حمل بار تحت 
که حمل ونقل قانونمند از  صحابت بارنامه اقدام می کند؛ چرا
ارکان مهم در این شرکت معدنی است. از سوی دیگر، اخذ کارت 
هوشمند رانندگان شرکت فولادسنگ مبارکه از دیگر اقدامات این 

شرکت در راستای ساماندهی بار معادن بوده است.
 به گفته مدیرعامل شرکت فولادسنگ مبارکه، پیش از این 
به علت فاصله دفاتر شرکت های حمل ونقل از معادن، تهیه 
بارنامه نیازمند طی مسافت و هزینه های جانبی برای رانندگان و 
خرابی راه ها می شد که جانمایی و استقرار این دفاتر در ورودی 
شرکت فولادسنگ مبارکه باعث ساماندهی، تسهیل و حمل بار 
تحت صحابت بارنامه می گردد. با همین هدف شرکت معدنی 
و صنعتی فولادسنگ مبارکه به عنوان اولین معدن استان 
اصفهان به عنوان طرح پایلوت صدور بارنامه در کشور انتخاب 

گردیده است.

مهردادفقیهیان
مدیرعاملشرکتفولادسنگمبارکه

لزوم تدوین سند راهبردی برنامه ها و توسعه شرکت های گروه فولاد مبارکه
محمدیاسر طیب نیا در نشست صمیمانه با مدیران عامل گروه توکافولاد که روز 
سه شنبه هفتم آذرماه برگزار شد، پس از استماع گزارش عملکرد شرکت های این 
گروه سرمایه گذاری گفت: باید در همه شرکت های زیرمجموعه گروه فولاد مبارکه 
در حوزه هایی ازجمله برنامه های تولید و توسعه، صنایع نسوز، حمل ونقل ریلی و جاده ای، 

معدن، خدمات و... به صورت تخصصی سند راهبردی داشته باشیم.
کید بر اینکه در مرتبه بالاتر، هلدینگ ها نیز باید سند راهبردی  مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با تأ
توسعه داشته باشند، تصریح کرد: بر اساس سندهای بالادستی و مبتنی برسند حوزه تخصصی، 
سند راهبردی هر شرکت باید ایجاد و مشخص شود و شرکت ها باید حداقل برنامه سه سال آینده 
که بر اساس سند بالادستی باید نقاط تمرکز خود را مشخص  خود را تدوین کرده باشند؛ چرا

سازند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بر اهمیت و لزوم رشد و توسعه هوشمندانه و هدفمند در 
کید کرد و گفت: این راهبرد باتوجه به اینکه طرح های توسعه متعدد و  همه شرکت های گروه تأ

متنوعی در همه شرکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه در حال اجراست اهمیت بیشتری دارد.
به گفته مدیرعامل گروه فولاد مبارکه توسعه تخصصی فعالیت های بازرگانی، تأمین به موقع و باصرفه 
، فروش و صادرات در قالب برنامه ها و راهبردهای  اقتصادی تجهیزات و مواد مصرفی موردنیاز

تخصصی می تواند در انجام موفقیت آمیز فعالیت ها مؤثر باشد.
کید کرد: امروز شرکت ها، کارگاه ها و کارخانه های گروه فولاد   طیب نیا در بخش پایانی سخنان خود تأ
مبارکه به وسعت جغرافیای کشور و به ویژه در بسیاری از مناطق کمتر توسعه یافته کشور، گسترده 
شده و در حال فعالیت است؛ ازاین رو انتظار می رود پروژه های توسعه آن ها نیز به شکل هوشمندانه 
و دقیق و در زمان مقرر و با کمترین تعدیل به بهره برداری برسند تا در ادامه نیز برای ذی نفعان و کل 

جامعه منشأ خیروبرکت باشند.
گفتنی است مدیرعامل فولاد مبارکه در بازدید از شرکت تولیدی و خدمات صنایع نسوز توکا نیز با بیان 
اینکه سرمایه گذاری هوشمندانه ای در مجموعه توکافولاد انجام شده است گفت: هدف گذاری اول 

در مجموعه توکافولاد باید بر مبنای رفع نیازهای گروه فولاد مبارکه باشد.

کید کرد: مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در نشست صمیمانه با مدیران عامل گروه توکافولاد تأ

ثبت رکورد کاهش مصرف نسوز در فولاد سبا
مصرف نسوز در مجتمع فولاد سبا در آبان ماه 140۲ با 6.۸۵ کیلوگرم بر تن مذاب 

به کمترین حد خود در تاریخ بهره برداری این مجتمع خود رسید.
بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا، ضمن تأیید این خبر گفت: رکورد 

قبلی مصرف نسوز 7.۳۸ کیلوگرم بر تن مذاب در اردیبهشت سال جاری به ثبت رسیده بود.
وی با بیان اینکه این میزان مصرف مربوط به کوره های قوس الکتریکی، کوره پاتیلی و ریخته گری 
است، از عواملی نظیر نصب، کنترل و بهره برداری از نسوز مصرفی در قسمت های مختلف، افزایش 
سرعت تولید، افزایش تعداد ذوب در کوره های قوس الکتریکی، افزایش تعداد ذوب بر سکوئنس 
ریخته گری و هماهنگی در فرایندهای تولیدی در خطوط پیوسته سبا به عنوان مهم ترین دلایل 
این میزان کاهش مصرف مواد نسوز در فولاد سبا نام برد. خلیلی ضمن قدردانی از همکاران و 
پیمانکاران سخت کوش فولاد سبا اظهار امیدواری کرد رکوردشکنی ها در تولید کاهش مصارف در 

همه حوزه ها همچنان ادامه یابد.
در پی ثبت این رکورد ارزشمند برخی از رؤسا و کارشناسان فولاد سبا در مصاحبه با خبرنگار فولاد 

چنین گفتند:
احمدرضابخشائی،رئیستعمیراتنسوزمجتمعفولادسبا

در آبان ماه 1۴۰۲ با تلاش و همت همکاران در واحد نسوز، LTS، تولید و دفتر فنی، رکورد ارزشمند 
مصرف نسوز به مقدار 6.۸۵ کیلوگرم بر تن مذاب ثبت شد که از نظر کمّی قابل مقایسه با 
استانداردهای جهانی در خطوط پیوسته تولید فولاد است. با توجه به حساسیت و شرایط خاص 
خطوط پیوسته تولیدی قطعاً رکورد به دست آمده حاصل تلاش شبانه روزی و همکاری قابل تقدیر 

تمامی واحدهاست.
مهدییزدانی،کارشناستعمیراتنسوزفولادسبا

جهت دست یابی به اهداف تعیین شده در سازمان با استفاده از روش تأمین و اجرای نسوز به صورت 
برون سپاری، اصلاح و بهبود برخی از روش های کاری و دستورالعمل های اجرایی در نصب و 
بهره برداری از نسوز، استفاده بهینه از نسوز نصب شده در تجهیزات در خط تولید، کنترل و رصد 
متریال مصرفی نسوز از زمان تولید، نصب و در نهایت تخریب در تجهیزات ذوب گیری باعث کسب 

این رکورد افتخارآمیز برای کارکنان و مدیریت مجتمع فولاد سبا گردید.
حمیدرضاصادقی،کارشناسدفترفنیتولید

با توجه به اینکه یکی از اهداف مهم در سازمان افزایش بهره وری و کاهش هزینه های تولید است، 
با همکاری و مساعدت همکاران در واحدهای دفتر فنی، تولید و تعمیرات نسوز در آبان ماه 1۴۰۲، 
مصارف نسوز در کوره های قوس ۲.۰1، در پاتیل ۲.۴۵ و در تاندیش ۲ کیلوگرم بر تن مذاب ثبت و در 
مجموع رکورد 6.۸۵ کیلوگرم بر تن مذاب به دست آمد که در مقایسه با میانگین مصارف سال 1۴۰1 
دارای کاهش چشمگیری بوده است. از جمله مهم ترین عوامل تأثیرگذار در این کاهش مصرف 

می توان به افزایش تعداد ذوب گیری از نسوز کوره ها، ارتقای کیفیت نسوز مصرفی و بهبود برخی از 
روش های عملیاتی و تعمیراتی اشاره کرد.

روحاللهجمالی،کارشناستولیدفولادسازیوکورههایقوس
با توجه به اهمیت نسوز از لحاظ ایمنی و هزینه های تولید در قالب کار گروهی با انجام برخی از 
پروژه های بهبود مانند افزایش مقدار تناژ ذوب باقی مانده در کوره )هات هیل(، افزایش راندمان 
کسیژن در هر دو کوره جهت ایجاد یک سرباره فومی مناسب  و ظرفیت لانس های تزریق کربن و ا
با پوشش کافی و افزایش قطر دایره PCD در کوره شماره 1 علاوه بر افزایش ظرفیت تولید، شاهد 

کاهش مصارف در نسوز بودیم.
حسنادیب،کارشناسدفترفنیتولید

جهت کاهش توقفات در ریخته گری با برگزاری جلسات فنی متعدد با کارشناسان خط تولید و 
تأمین کنندگان و استفاده از متریال با کیفیت مناسب مدت زمان ذوب گیری از تاندیش تا 1۴ ساعت 
متوالی افزایش پیدا کرد. همچنین با بازرسی، کنترل مستمر و انجام بازآموزی و اصلاح برخی از 
روش ها و دستورالعمل های شرایط اجرا، نصب نسوز و نحوه آماده سازی ارتقا داده شد. با اصلاح 
و تفکیک اشکال ویژه نسوز مصرفی از توقفات اضطراری شکست نازل جلوگیری و توانستیم در 
قسمت تاندیش به مصرف ۲ کیلوگرم بر تن مذاب در تاندیش دست یابیم. از این رو، از همه کارکنان 

واحدهای ذی ربط به ویژه تمامی همکاران واحد نسوز و LTS تشکر و قدردانی می کنم.

بهمنخلیلی
مدیرعملیاتمجتمعفولادسبا

مهدییزدانی
کارشناستعمیراتنسوزفولادسبا

روحاللهجمالی
کارشناستولیدفولادسازیوکورههایقوس

احمدرضابخشائی
رئیستعمیراتنسوزمجتمعفولادسبا

حمیدرضاصادقی
کارشناسدفترفنیتولید

حسنادیب
کارشناسدفترفنیتولید

ــود، حضــرت فاطمــه  ــاس کب ــه مناســبت شــهادت ی آییــن عــزاداری و نوحــه ســرایی ب
زهرا)س( در مســجد جامع شــرکت فولاد مبارکــه با حضور مدیــران و کارکنــان این شــرکت و با 
ســخنرانی حجت الاســلام ماندگاری و نوحه ســرایی مداح اهل بیــت، حاج آقا یزدخواســتی 

برگزار شد.

فولاد مبارکه عزاخانه شهادت 
حضرت فاطمه زهرا)س(
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مدیر ساخت ایمیدرو از ثبت سفارش ۸0 دستگاه 
لوکوموتیو توسط شرکت ها با راهبری ایمیدرو و با هدف توسعه 

حمل ریلی معدن و صنایع معدنی خبر داد.
ثبت سفارش ۸۰ دستگاه لوکوموتیو توسط شرکت های معدن و 
صنایع معدنی با راهبری ایمیدرو/ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی 

تا پایان آبان ماه به بهره برداری رسید
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، منیژه غلامرضایی که در نشست 
خبری ایمیدرو در نمایشگاه ایران متافو سخن می گفت، افزود: 
تأمین ماشین آلات یکی از الزامات توسعه در حوزه معدن و صنایع 

معدنی است که راهبری ایمیدرو در این بخش انجام می شود.
وی گفت: در تأمین ماشین آلات و لوکوموتیو با چالشی مواجه 
نیستیم و در این راستا واردات ۳۰۰ دستگاه لوکوموتیو طی یک 
برنامه پنج ساله توسط شرکت های معدن و صنایع معدنی 

هدف گذاری شده است.
مدیر ساخت ایمیدرو افزود: 1۰ دستگاه لوکوموتیو برای توسعه 

ناوگان ریلی این حوزه به زودی وارد کشور می شود.
بهرهبرداریازهزارمگاواتظرفیتنیروگاهیتاپایان

آبان
غلامرضایی همچنین با اشاره به برنامه احداث نیروگاه توسط 
شرکت های معدنی و صنایع معدنی با راهبری ایمیدرو، عنوان 
کرد: در این راستا تا پایان آبان ماه امسال هزار مگاوات ظرفیت 

نیروگاه برق به بهره برداری رسیده است.
وی ادامه داد: تا انتهای سال جاری ۳۰۰ مگاوات ظرفیت جدید 

نیروگاهی نیز از سوی این شرکت ها به بهره برداری می رسند.
وی ادامه داد: برنامه احداث نیروگاه در این مسیر با راهبری 
ایمیدرو انجام می شود که در قالب امضای تفاهم نامه بین 

وزارتخانه های صمت و نیرو اجرایی شده است.
مدیر زیرساخت ایمیدرو اعلام کرد: طبق این تفاهم نامه 1۰ 
هزار مگاوات ظرفیت تولید برق توسط شرکت های معدنی و 
صنایع معدنی ایجاد می شود که برای مصارف صنعتی و معدنی 

خواهد بود.
وی افزود: از این میزان ظرفیت نیروگاهی، ۲ هزار مگاوات تا پیک 

مصرف سال آینده )ابتدای تابستان( به بهره برداری می رسند.
غلامرضایی اظهار داشت: مطابق قانون مانع زدایی از صنعت 
برق، قیمت سوخت این پروژه ها در زمان بهره برداری، معادل 

تعرفه سوخت نیروگاه ها محاسبه می شود.

خبر کوتاه

ثبت سفارش ۸0 دستگاه لوکوموتیو 

توسط شرکت های معدن و صنایع 

معدنی با راهبری ایمیدرو

زیرساختایمیدرودرنشستخبرینمایشگاهایرانمتافو مدیر
اعلامکرد:

مناطق ویژه اقتصادی ایمیدرو به دنبال 

افزایش درآمد باشند

رئیس هیئت عامل ایمیدرو اعلام کرد: مناطق ویژه 
اقتصادی لامرد و پارسیان به دنبال راهکارهای افزایش 
درآمد باشند و این مجموعه ها باید با یک برنامه زمان بندی 

به درآمدزایی مورد انتظار برسند.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، 
محمدرضا موثقی نیا در بازدید از مناطق ویژه اقتصادی 
پارسیان و لامرد، طی سخنانی افزود: سرمایه بلااستفاده در 
کشور بسیار است و باید به دنبال جذب آن در جهت توسعه 

این حوزه و کشور باشیم.
کشورهای اطراف  از مردم لامرد در  گفت: بسیاری  وی 
خلیج فارس زندگی می کنند و باید فرصتی فراهم شود تا 
مناطق  این  در  کنسرسیوم  قالب  در  سرمایه گذاران 

سرمایه گذاری کنند.
موثقی نیا با بیان اینکه ایمیدرو حمایت لازم را در زمینه 
قوانین برای جذب سرمایه گذار خواهد داشت، عنوان کرد: 
ما در ایمیدرو مصمم به توسعه معادن و صنایع معدنی کشور 
هستیم و در این زمینه مناطق ویژه اقتصادی ابزارهایی در 
راستای توسعه واردات، صادرات، انتقال تکنولوژی و... هستند 

که یک مزیت به شمار می رود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: بنابراین باید این 
مناطق توسعه یابد تا این موضوع به توسعه معدن و صنایع 

معدنی تسری یابد.
وی اعلام کرد: با توجه به عقب ماندگی در حوزه معدن به تعبیر 
رهبر معظم انقلاب، برای جبران آن نیاز به انقلاب معدنی 
داریم. امیدواریم با اقدامات انجام شده و برنامه های پیش 
رو مناطق ویژه اقتصادی، بیش ازپیش شاهد توسعه در این 

حوزه باشیم.

بازدیدازمنطقهویژهاقتصادیلامرد: موثقینیادر

گهی آ

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی خرید و تأمین کنندگان، مناقصات مراجعه و 
طبق راهنمای موجود، نسبت به انتخاب مناقصه موردنظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( اقدام نمایید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس است.

روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان

موضوع

ج از کشور ارائه خدمات مسافرتی داخل و خار

فروش اقلام ضایعاتی شرکت فولاد مبارکه از طریق مزایده عمومی

فروش اسلب درجه )2فاقد مشخصات فنی( در انواع مختلف ) سه دپوی ده هزارتنی( شرکت فولاد مبارکه 

مزایده عمومی روغن سوخته ضایعاتی مجتمع فولاد سبا

یكی شرکت فولاد مبارکه یكی و درایو های الكتر انجام عملیات وتعمیر و بازسازی کارت های الكتر

اجرای عملیات برون سپاری نت باتری شارژر و UPSهای فولاد مبارکه

انجام تعمیرات)حجمی-پروژه ای( نسوز درکلیه نواحی شرکت فولاد مبارکه

فروش غلتک های چدنی فولاد سبا از طریق مزایده عمومی  

ک ر ا مــد ل  ســا ر ا مهلــت 

1 4 02 /09 /1 5
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1 4 02 /09 /2 7

1 4 02 /09 /2 7
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گهی فراخوان شــرکت فــولاد مبارکه اصفهان  آ

نوع فراخوان

مناقصه عمومی

مزایده 

مزایده 

مزایده 

مناقصه عمومی
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مزایده
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یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

   تهیه کننده:دفتر استراتژی واهداف

در ادامه رصدهای نزدیک و دور رصدخانه استراتژیک 
و آینده پژوهی نگاهی به وضعیت منابع صنعت فولاد 
در آینده خواهیم افکند. برای بررسی این صنعت با دید 

بررسی کلان روندها با ما باشید:
کمبود )Scarcity( یکی از مفاهیم مهم اقتصاد است و به معنای این 
است که تقاضا برای یک کالا یا خدمت بیشتر از در دسترس بودن آن 
است. در نتیجه کمبود می تواند انتخاب های موجود افراد را محدود 
کند. مدیریت و دست وپنجه نرم کردن با این چالش است که علم اقتصاد 
را شکل می دهد. البته این کمبود تنها منحصر به کالا یا خدمت نیست. 
روزبه روز از مقدار ثابت منابع کاسته می شود، ذخایر نفت در حال 
کاهش اند، برای مواد معدنی مجبوریم اعماق دریاها را کندوکاو کنیم، 
در آینده با تنش آبی دست وپنجه نرم خواهیم کرد و ده ها چالش دیگر.

این چالش همین حالا نیز به سراغ صنعت فولاد آمده است و در آینده 
بیشتر گریبان فولادسازی را خواهد گرفت. سه ماده برای تولید فولاد 
در سطح جهانی مهم تلقی می شوند: سنگ آهن، زغال سنگ و قراضه 
فولاد. سنگ آهن به همراه کک کلسیت )آهک( برای تولید آهن مذاب 
به کوره های بلند اضافه می شود. آهن مذاب کربن بیشتری نسبت به 
آلیاژهای کربنی دارد. برای خالص سازی این ترکیب از دو روش کوره های 
بلند و کوره های الکتریکی استفاده می شود که هر دو نوع از فولاد قراضه 
در فرایند خود بهره می برند. از زغال سنگ به عنوان سوخت کوره های 

بلند استفاده می شود.
 یک تخمین بیان می کند که ۸۰۰ میلیارد تن منابع سنگ آهن خام 
در جهان باقی مانده است که ۲۳۰ میلیارد تن آن آهن خالص است. 
برآوردی دیگر نشان می دهد که 1۸۰ میلیارد تن منابع سنگ آهن وجود 
دارد که میزان آهن آن ۸۵ میلیارد تن است. با توجه به اینکه میزان تولید 
سنگ آهن در جهان در سال های اخیر ثابت مانده است، می توان 
گر اتفاق غیرمنتظره ای رخ ندهد، به همین زودی ها  نتیجه گیری کرد که ا
شاهد تمام شدن منابع سنگ آهن نخواهیم بود. برخی تخمین ها 
بیان می کنند که ممکن است تا سال ۲۰7۰ میلادی منابع سنگ آهن به 
پایان برسند، اما این فقط یک تخمین است. شکل شماره 1 میزان تولید 

سنگ آهن را در سال های اخیر نشان می دهد.
در فرایند فولادسازی در سطح جهانی، از زغال سنگ به عنوان منبع 
انرژی برای کوره های بلند و تولید برق برای کوره های قوس الکتریکی 
استفاده می کنند. برای ساخت فولاد موردنیاز یک خودرو با اندازه 
کیلوگرم زغال سنگ مصرف می شود. شکل  متوسط، حدود 77۰ 
شماره ۲ میزان تولید زغال سنگ را در گذر زمان تا سال ۲۰۵۰ میلادی به 
تفکیک کشورها نشان می دهد. روند تولید زغال سنگ تا مدتی صعودی 
کسیدکربن بالای فرایند سوزاندن  خواهد بود، اما به دلیل انتشار دی ا
زغال سنگ، به ویژه برای تولید برق و با توجه به سناریوی صفر خالص 

۲۰۵۰، تقاضا و تولید زغال سنگ نزول پیدا خواهد کرد.
 در سال ۲۰17 میلادی تخمین زده شد که 1.۰۴ تریلیون تن ذخایر 

زغال سنگ در سراسر جهان وجود داشته باشد که با سرعت مصرف 
، تا 1۵۰ سال دیگر زغال سنگ خواهیم داشت؛  چند سال اخیر
البته با توجه به دلایل گفته شده، بعید نیست که همین مقدار هم 
بدون استفاده بماند و دیگر مصرفی برای سوزاندن نداشته باشد. 
 Millennium Alliance( البته اتحادیه هزاره برای بشریت و زیست کره
for Humanity and the Biosphere: MAHB(، یک سازمان واقع در 
دانشگاه استنفورد، بر این باور است که منابع زغال سنگ در سال ۲۰۹۰ 
میلادی به پایان خواهد رسید. گاز طبیعی را می توان به عنوان یکی از 
جایگزین های زغال سنگ برای تولید برق موردنیاز کوره های قوس 
الکتریکی بیان کرد. طبق نظر این اتحادیه، ذخایر گاز طبیعی نیز تا سال 

۲۰6۰ میلادی به پایان می رسد.
تا به اینجا دریافتیم که سنگ آهن و زغال سنگ یا گاز طبیعی برای صنعت 
که منابع کافی از آن ها  فولادی چنان چالش برانگیز نخواهد بود؛ چرا
وجود دارند. صدالبته که در آینده ای نه چندان دور زغال سنگ و گاز 
طبیعی دیگر منابع تأمین انرژی صنعت فولاد نخواهند بود و انرژی های 
تجدیدپذیر وظیفه تأمین انرژی برای این صنعت را بر عهده خواهند 
گرفت؛ اما قراضه فولادی چطور؟ شکل شماره ۳ پیش بینی میزان قراضه 

در دسترس تا سال ۲۰۵۰ میلادی را نشان می دهد.
طبق پیش بینی ها در سال ۲۰۳۰ میلادی، تقاضای جهانی به 77۸ 
میلیون تن و در سال ۲۰۵۰ میلادی، این عدد به ۹6۴ میلیون تن 
خواهد رسید. با توجه به شکل شماره ۳ مشاهده می شود که مقدار 
پیش بینی شده قراضه در دسترس در این سال ها به ترتیب 6۰۰ و ۹۰۰ 
میلیون تن خواهد بود. این نزدیک بودن میزان تقاضا با مقدار قراضه 
در دسترس می تواند موقعیتی بسیار چالش برانگیز برای سازندگان فولاد 
به وجود بیاورد. مخصوصاً اینکه استفاده از فولاد قراضه می تواند میزان 
کسیدکربن را در مقایسه با عدم استفاده از آن تا ۵۸ درصد  انتشار دی ا
کاهش دهد. در نتیجه تمرکز صنعت فولاد برای مقابله بر کمبود منابع، 
بیش از سنگ آهن که ذخایری غنی دارد و زغال سنگ یا گاز طبیعی که 
به هرحال با انرژی های تجدیدپذیر جایگزین می شوند، باید بر قراضه 

فولادی باشد.
  منابع:

1.https://education.nationalgeographic.org/resource/scarcity/
2.https://blog.tatanexarc.com/da/how-is-steel-
manufactured/
3.https://bettermeetsreality.com/how-much-iron-is-left-in-
the-world-will-we-run-out-what-happens-if-we-do/
4.https://www.statista.com/statistics/589945/iron-ore-
production-gross-weight-worldwide/
5.https://www.bhp.com/what-we-do/products/
metallurgical-coal
6.https://peakoilbarrel.com/world-coal-20182050--world-
energy-annual-report-part-4/
7.https://infinity-renewables.com/1622-/
8.https://mahb.stanford.edu/library-item/fossil-fuels-run/
9.https://worldsteel.org/steel-topics/raw-materials/
10.https://gmk.center/en/news/global-scrap-demand-will-
reach-778-million-tons-in-2030-forecast/
11.https://www.stenarecycling.com/news-insights/insights-
inspiration/guides-articles/the-value-of-recycling-metals/

منابع صنعت فولاد  در آینده

 

شكل 1- تولید سنگ آهن از سال 2010 تا 2021 میلادی )برحسب میلیون تن(

شكل 2- تولید جهانی زغال سنگ تا سال 2050 میلادی به تفكیک کشورها )برحسب میلیون تن(

چین 

هند 

ایالات متحده

استرالیا

اندونزی

روسیه

آفریقای جنوبی

سایر کشورهای جهان

اروپا + آمریكای شمالی + ژاپن    چین                                                               دیگر کشورهای آسیا                                      دیگر کشورهای جهان

شكل 3- میزان قراضه های فولادی در دسترس تا سال 2050 میلادی

بورس
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آمــار معاملات محصولات شــرکت فــولاد مبارکه در بورس کالای ایران

نماد

G

محصول

ورق گالوانیزه

تاریخ معامله
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واحد فروش داخلیجمع کل

بورس و سهام
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روز یخ تار
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>>>>>>        جدول معاملات ســهام شــرکت فولاد مبارکه       <<<<<<

تغیيرپایانی

 تغیير
)درصد(

 حجم معامله
)میلیون سهم(
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شنبه یکشنبه دوشنبه سه شنبه چهارشنبه

یال(       <<<<<< >>>>>>       نمــــــــــودار تغیيــــــر قیمــــت  سهـــــام  )ر
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امروزه صنعت فولاد با چالش جدیدی دست وپنجه نرم می کند که کاهش ردپای 
کربن از دو منظر زیست محیطی و اقتصادی است. در حال حاضر این صنعت جزو 
کسید است و درحالی که باید خود را با  کربن دی ا سه تولیدکننده بزرگ 
محدودیت های جدید تطبیق دهد، می تواند از آن به عنوان فرصتی برای عبور از چالش های 

خود در بلندمدت استفاده کند.
در سال ۲۰1۵، جامعه بین المللی در پاسخ به تهدید تغییرات آب و هوایی گام مهمی برداشت که در 
آن 1۹۰ کشور توافق نامه پاریس را پذیرفتند. در سال ۲۰1۹ سازمان ملل اعلام کرد که 6۰ کشور ازجمله 
 Carbon( متعهد به رسیدن به شرایط کربن خنثی )انگلستان و اتحادیه اروپا )به جز لهستان
Neutrality( تا سال ۲۰۵۰ شده اند. البته برخی کشورها متعهد به رسیدن به این سطح در زمان های 
کوتاه تر شدند. این توافقات در مجموع منجر به افزایش فشار بر کلیه بخش های صنعت به منظور 
تدوین اهدافی در راستای کربن زدایی شده است. به ازای هر تن فولادی که در سال ۲۰1۸ تولید شده، 
کسید کربن به هوا تزریق شده است که برابر ۸ درصد از کل میزان انتشارات CO۲ در  1.۸۵ تن دی ا
جهان است. در نتیجه تولیدکنندگان فولاد در سراسر جهان و به طور ویژه در اروپا، به طور روزافزون 
درگیر چالش با پدیده کربن زدایی هستند. این چالش به طور خاص توسط سه محرک القا می گردد 

که چیزی فراتر از صرف توافق نامه پاریس است:
Carbon-( 1-تغییر نیازهای مشتریان و افزایش تقاضا برای محصولات فولادی با انتشار کربن مناسب

گون ازجمله صنعت خودرو مشاهده شده که  Friendly Steel(: این روند سابقاً در صنایع گونا
گن و تویوتا تمایل شدیدی به زدودن انتشارات کربن به طور  تولیدکنندگان بزرگی ازجمله فولکس وا

کامل از زنجیره ارزش خود دارند )شامل تأمین کنندگان(.
۲-سخت گیرانه تر کردن قوانین مربوط به انتشار کربن و همچنین افزایش هزینه انتشار کربن که 

به طور واضح در قرارداد سبز اروپا )European Green Deal( مشخص شده است.
۳-افزایش سرمایه گذاری و تمایل عمومی به پدیده پایداری: به عنوان مثال، سازمان سرمایه گذاران 
بر تغییرات آب وهوایی، که شبکه ای متشکل از بیش از ۲۵۰ سرمایه گذار و بالغ بر ۳۰ تریلیون دلار دارایی 
تحت مدیریت خود است، انتظاراتی را برای صنعت فولاد به منظور محافظت از بقای تولید در 

مواجهه با تغییرات آب و هوایی وضع کرده است.
گر در کاهش  مطالعات اخیر نشان می دهد که ارزش بالقوه 1۴ درصداز شرکت های فولادی جهان، ا
اثرات زیست محیطی خود ناتوان باشند، با خطر جدی روبه رو است. در نتیجه، کربن زدایی باید یک 
اولویت مهم در راستای حفظ بقای اقتصادی و حفظ مجوز این صنعت عظیم برای ادامه فعالیت 

باشد.
در مواجهه با این چالش، ابزارهای کربن زدایی مانند احداث یا تغییر به سمت فولادسازی هیدروژنی 
می تواند هم در واحدهای تولیدی آینده )greenfield( و هم واحدهای موجود )brownfield( مورد 
استفاده قرار گیرد. مورد دوم نیازمند این است که یا تجهیزات فعلی به روزآوری شده یا برخی از آن ها 
به طور کامل بازسازی شوند تا بتوانند یک فرایند تولید کربن زدایی شده را به مرحله اجرا برسانند. 

گام های بهینه جهت کربن زدایی در موقعیت ها و سایت های مختلف، بسته به نوع توانمندی های 
، هزینه های اجرایی )به عنوان مثال هزینه الکتریسیته  فنی، زیرساخت های موجود، نیاز بازار
تجدیدپذیر، قیمت قراضه و...( و قوانین زیست محیطی متفاوت است. تقریباً تمام تولیدکنندگان 
فولاد اروپا، در حال حاضر در حال  توسعه استراتژی های کربن زدایی و اجرای پروژه های پایلوت 

به منظور ارزیابی تکنولوژی های مختلف هستند که شامل موارد زیر است:
:BF/BOFبرنامههایافزایشبازدهیخطوط

این برنامه ها بازده تولید را افزایش و یا اتلافات تولید را به طرق مختلفی کاهش می دهد. ازجمله 
می توان به این موارد اشاره کرد: 1- بهینه سازی بار کوره بلند به واسطه افزایش خلوص آهن در مواد 
کننده؛ ۲- افزایش میزان تزریق  خام ورودی به منظور کاهش استفاده از کک به عنوان یک احیا
سوخت با روش های نظیر تزریق پودر کک )PCI(، گاز طبیعی، پلاستیک، زیست توده یا هیدروژن؛ 
۳- استفاده از گاز خروجی کوره کک سازی در کوره بلند به عنوان یک منبع انرژی و موارد متنوع دیگر. 
کسید را کاهش دهند، ولی امکان خنثی  این فرایندها ممکن است پتانسیل کاهش انتشار کربن دی ا

شدن کربنی را به طور کامل فراهم نمی کنند.
کنندههایزیستتوده: احیا

کالیپتوس  این فرایند از مواد زیست توده مانند شکر حرارت دیده و خشک شده، نیشکر حرارتی و یا ا
کننده و یا سوخت استفاده می کند. در این  پیرولیزشده به عنوان جایگزین هایی برای عامل احیا
مورد وابستگی شدیدی به منطقه موردنظر وجود دارد و عمدتاً در مناطقی که تأمین مواد 

زیست توده تضمینی است، مانند آمریکای جنوبی و روسیه، حائز اهمیت است. در اروپا، دسترسی 
به زیست توده به منظور کاهش انتشارات کربنی در مقیاس وسیع کافی نیست.

جذبواستفادهکربن:
ک و  این مورد از انتشارات کربنی برای تولید محصولات جدید برای صنایع شیمیایی مانند آمونیا
بایواتانول استفاده می کند. در حال حاضر، جذب و استفاده از کربن از نظر تکنولوژیکی به رشد کافی 

نرسیده و نیاز به فرصت برای اثبات اقتصادی بودن دارد.
EAFباافزایشسهمقراضه:

این فرایند جریان ثانویه مواد و فرایند بازیافت را با استفاده از ذوب قراضه در کوره های EAF تسهیل 
می کند. تولیدکنندگان فولاد با استفاده از کوره قوس EAF، از لحاظ زیست محیطی بسیار مناسب تر 
بوده و انعطاف بیشتری در تولید محصولات متنوع از خود نشان می دهند. با این وجود، حرکت به 
سمت تولید فولاد با استفاده از کوره قوس الکتریکی، نیاز دارد که دسترسی به برق تجدیدپذیر در 
آینده مقرون به صرفه و اقتصادی باشد و همچنین دسترسی کافی به قراضه فولادی وجود داشته 
باشد. افزایش سهم تولید فولاد با استفاده از کوره قوس الکتریکی، نقش کلیدی در کربن زدایی از 
کیفیت  صنعت فولاد بازی می کند. اما این نقش وابستگی شدیدی به در دسترس بودن قراضه با
کیفیت تولید نمی گردد، استفاده از تکنولوژی های دیگر  دارد و در مناطقی که مقدار کافی از قراضه با
کیفیت می تواند منجر به افزایش هزینه های  یک ضرورت است. افزایش میزان تقاضای قراضه های با

تولید فولاد با روش کوره قوس گردد.
EAFوDRIهیدروژنی: استفادهاز

این فرایند از آهن اسفنجی تولیدشده با استفاده از هیدروژن سبز و همچنین قراضه، در فرایند تولید 
با کوره قوس الکتریکی استفاده می کند. این فرایند استفاده از سوخت های فسیلی در تولید آهن 
اسفنجی را با استفاده از هیدروژنی که توسط انرژی تجدیدپذیر تولیدشده، جایگزین می کند. در واقع 
بیانگر یک روش تولید است که تولید فولاد با میزان انتشار آلاینده های صفر را محقق می کند. تمام 
فولادسازان بزرگ اروپا در حال ساخت یا تست فرایندهای احیا مستقیم با استفاده از هیدروژن یا 

جایگزینی PCI با هیدروژن هستند.
کسید  برنامه های افزایش راندمان در کوره بلند/کنورتور تنها منجر به کاهش میزان انتشار کربن دی ا
می شود )بدون برطرف نمودن کلی آن ها(، بنابراین نمی توانند به عنوان یک راه حل بلندمدت لحاظ 
کننده های زیست توده ای و همچنین جذب و استفاده از کربن تنها در بعضی مناطق  شوند. احیا
قابل استفاده است و یا در مراحل ابتدایی توسعه قرار دارد. در نهایت می توان گفت که تکنولوژی کوره 
کیفیت فولادی، بهترین گزینه  قوس الکتریکی با ورودی آهن اسفنجی هیدروژنی در ترکیب با قراضه با
و یک راه حل طولانی مدت به منظور دست یابی به تولید فولاد کربن خنثی در سراسر جهان و به طور 

ویژه در اروپاست.
    مرجع:

McKinsey & Company, “Decarbonization Challenge for Steel”.
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براساس گزارش آژانس محیط زیست اروپا )EEA(، آلودگی هوا یا آلودگی 
ذرات ریز سال ۲۰۲۱ باعث مرگ بیش از ۲۵۰ هزار نفر در اتحادیه اروپا 
که معمولاً   PM۲.۵ کوچک تر از ۲.۵ میکرون یا شده است. ذرات ریز 
از طریق دود خودروها یا نیروگاه های زغال سنگ ایجاد می شوند، عامل 
اصلی آلودگی هوا هستند. درواقع این ذرات به دلیل ریزبودن به اعماق 
دستگاه تنفسی انسان ها می رسند و خطر ابتلا به بیماری هایی ازجمله 
برونشیت، آسم و بیماری های ریوی را تشدید می کنند. 

کــوه یــخ جهــان به حســاب  کــه بزرگ تریــن   A۲۳a کــوه یــخ غول پیکــر
کــرده بــود، امــا حــالا  می آیــد نزدیــک ســه دهــه در بســتر اقیانــوس گیــر 
گرفتــه اســت. A۲۳a در  کم کــم حرکــت خــود را از ســر  به نظــر می رســد 
ســال ۱۹۸۶ از ســاحل جنوبــگان جــدا و کمــی بعــد در دریــای وِدِل گرفتــار 
شــد. حرکــت ایــن کــوه بــزرگ که انــدازه آن تقریبــاً ۴۰۰۰ کیلومترمربع اســت 
گونه هــای زیســتی  و ضخامــت آن نیــز بــه ۴۰۰ متــر می رســد، می توانــد 
مختلفــی را تهدیــد کنــد.

هدف قرار دادن کسب وکارها 
توسط گروه باج افزار BlackCat از 

طریق تبلیغات گوگل

هشدار مایکروسافت درباره 
پرتال های تقلبی ارزیابی مهارت که 
جویندگان کار فناوری اطلاعات را 

هدف قرار می دهند

باج افزار ALPHV/BlackCat که از اپراتورهای باج 
 BlackMatter و REvil، DarkSide افزار باتجربه ای مانند
تکامـل یافتـه اسـت و بـه گفتـه واحـد پاسـخ بـه تهدیـد 
 MGM 100 میلیـون دلاری  eSentire، مسـئول نقـض 
Resorts و افشـای تصاویـر حسـاس از بیمـاران مبتـلا بـه 
سرطان سینه است، با استفاده از تبلیغات گوگل اقدام به 
توزیـع بدافـزار می کنـد و کاربـران را بـا تبلیـغ نرم افزارهـای 
محبوبی مانند Advanced IP Scanner و Slack به سمت 
وب سـایت های تحت کنتـرل مهاجم سـوق می دهـد. این 
متخصصان با تصور اینکه در حال بارگیری نرم افزار قانونی 
هسـتند، ناخواسـته بدافـزار Nitrogen را نصـب می کننـد. 
Nitrogen به عنـوان بدافزار دسترسـی اولیه عمل می کند 
کـه بـه مهاجمـان جایگاهـی در محیـط فنـاوری اطلاعـات 
سـازمان هدف می دهـد. پـس از ایجـاد، هکرها قربانـی را با 

باج افزار ALPHV/BlackCat آلوده می کنند.
طبق گفته کیگان کپلینگر، کارشناس ارشد امنیت اطلاعات 
در TRU، افزایـش تهدیدات سـایبری مبتنـی بر مرورگـر که در 
گاهانـه بدافـزار را هنـگام مـرور بارگیـری  آن کاربـران به طـور ناآ
می کننـد یـک رونـد نگران کننـده اسـت. او بـر نیـاز بـه آمـوزش 
بیشـتر کاربـران بـرای مقابلـه بـا تهدیـد فزاینـده بارگیری هـای 
کیـد کـرد. مشـاوره eSentire به سـازمان ها  مبتنی بـر مرورگر تأ
توصیـه کـرد کـه بـر نظـارت نقطـه پایانـی، ثبـت و نظـارت بـر 
پایانـی  نقطـه  نظـارت  از  کـه  سیسـتم هایی  گزارش هـای 
پشـتیبانی نمی کننـد تمرکـز کننـد و قوانیـن کاهـش سـطح 
حملـه را بـرای کاهش حمـلات مبتنـی بـر مرورگر پیاده سـازی 

کنند.
infosecurity-magazine :منبع

یـک زیرگـروه در گـروه بدنـام Lazarus، زیرسـاخت 
جدید جعـل پورتال هـای ارزیابی مهارت هـا را ایجـاد کرده 
است که بخشی از کمپین مهندسی اجتماعی آن هاست. 
 Sapphire Sleet مایکروسـافت ایـن فعالیـت را بـه گـروه
 ،APT3۸ کـه بـا نام هـای Sapphire Sleet .نسـبت داد
BlueNoroff، CageyChameleon و CryptoCore نیـز 
زهـای  ار شـناخته می شـود، در سـازمان دهی سـرقت 

دیجیتال از طریق مهندسی اجتماعی سابقه دارد.
 X طی پست هایی در Threat Intelligence تیم مایکروسافت
)توییتر سابق( نوشت: »Sapphire Sleet معمولاً اهدافی را در 
پلتفرم هایـی ماننـد LinkedIn پیـدا می کنـد و از فریب هـای 
مرتبـط بـا ارزیابـی مهـارت اسـتفاده می کنـد. مهاجـم سـپس 
ارتباطـات موفـق بـا اهـداف را بـه پلتفرم هـای دیگـر انتقـال 

می دهد.«
مایکروسـافت می گویـد کمپین هـای پیشـین هکرهـا شـامل 
ارسـال پیوسـت های مخـرب به طـور مسـتقیم یـا جاسـازی 
لینـک بـه صفحـات میزبانی شـده در وب سـایت های قانونـی 
مانند GitHub بود. بااین حال شناسـایی و حذف سریع این 
محموله ها ممکن است Sapphire Sleet را مجبور کرده باشد 
تـا شـبکه وب سـایت های خـود را بـرای توزیـع بدافـزار ایجـاد 
کنـد. ایـن شـرکت افـزود: چندیـن دامنـه و زیـر دامنـه مخـرب 
میزبان این وب سـایت ها هستند که اسـتخدام کنندگان را به 
ایـن  می کننـد.  تشـویق  حسـاب  یـک  بـرای  ثبت نـام 
وب سـایت ها بـرای جلوگیـری از تجزیه وتحلیـل بـا گـذرواژه 

محافظت می شوند.
thehackernews :منبع

موج های حرکت )ادامه مبحث هفته گذشته(
کنش، موج چهارم  کنش است. در یک وا حرکت بیشتر موج های حرکت یک وا
وارد محـدوده مـوج اول نمی گردد. ایـن قانون بـرای تمـام بازارهای بـدون اهرم 
)Leverage( صـدق می کنـد. در خصـوص پیشـگویی بازارهـا بـا اهـرم زیـاد، می تـوان گفت در 
دوره های کوتاه مدت قیمت بسیار تحریک می شود و این امر در بازارهای ارزی )بدون اهرم( 
رخ نمی دهد و همچنین  روی هــم افتـادن موج هـا )overlap( معمولاً به صـورت روزانه اتفاق 

می افتد و در طـول روز نوسـانات قیمت به نـدرت اورلپ می کنند

در ضــمن ســهم موج هـای 1،۳،۵ از یک تحرک میـزان حرکـت روبه جلوی آن هاسـت و موج سـوم 
مشخصاً حرکت بیشـتری نشـان خواهد داد. این چند قانون ساده از تفسـیر حرکـت امـواج است. 
کـم بـر امـواج را قانـون می گوییـم. به نوعـی چاره ای نیسـت کــه مشخصــات امــواج را  یک رفتـار حا
خطوط راهنمـا بنامیم. خطـوط راهنما اطلاعـات حرکات امواج هسـتند که شـامل کوتاه سـازی، 
تناوب، یکسانی، کانالیزه کردن، خصوصیات و سهم آن ها در ارتباطات بین امواج می شوند. یک 
قانون نباید هرگز نقض گردد. ایجادکنندگان قـوانین طی سال های زیـاد کـار بـا الگوهـای بی شـمار 
آن ها را پیـدا کرده اند. به عنوان مثـال در درجـه Subminuette وقتی تمام قوانین و خطوط راهنما 
نشان دهنده شکست قانون بودند، تحلیلگـران مسیر شکست قانون را جزءبه جزء دنبال کردند 
و قانون جدیدی از اصــل امـواج را یافتنــد. ایــن قوانین ابزار بسیار قوی و صحیحی است که ما در 

این بحث وسـیع تشـریح خواهیم کرد.
گسترش

بیشـتر حرکت هـا دارای چیـزی اسـت کـه الیـوت آن را گسـترش می خوانـد. گسـترش ها کشــیده 
شــدن بــا یـک مـوج فرعـی هسـتند. بیشـتر موج هـای حرکـت )سـیکل های حرکـت(  شــامل تنهــا 
یــک گســترش در درجه روبه جلوی خود هستند )یکی از سه موج 1،۳،۵ با یک گسترش ساخته 

می شـوند(.
هر وقت، یک موج با بخشـی فرعـی )سـیکل از درجه پایین تر( گسـترش داده شـود آن گسـترش از 
نظــر دامنه و مدت زمـان در محدوده چهـار موج دیگر حرکـت خواهد بود. ترجیحاً ایــن ۹ مــوج را 
به صورت ۵ تایی عددگذاری می نماییم. در ۹ موج متوالی خیلی سخت می توان گفـت کـه کـدام 
مــوج گسـترش یافته اسـت. هرچند این موضوع بی ارتباط به سیسـتم الیوت بـوده و عددگذاری 

۹ تایی یــا ۵ تایی یک مفهوم تکنیکال اسـت.

امواج الیوت
یم بورس بياموز

   تهیه کننده: ساسان نوری، کارشناس تحقیق و توسعه

کربن زدایی از صنعت فولاد
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1۲ آذر؛ روز جهانی معلولین

 اجتمـــــا             عـــــــی

رژیمغذاییممکناستبه حذفیکاسیدآمینهاز
کاهشعلائمپیریکمککند

ممکناستبهفرسودگیشغلیو اعتیادبهکار
شود حتیمرگمنجر

آمینه  اسید  یــک  مصرف  کاهش  داده  نشان  جدید  مطالعه  یــک 
ضروری خاص، تأثیرات پیری را کاهش می دهد و حتی باعث افزایش 
آمینه ضروری برای  آنکه یک اسید  طول عمر می شود. ایزولوسین با 
آن تأثیر منفی بر بدن می گذارد.  بدن ماست، مصرف مقادیر بالای 
ایزولوسین یکی از سه اسید آمینه شاخه دار است که در بدن ما برای 
ساخت پروتئین استفاده می شود. این اسید آمینه برای بقای ما ضروری 
است و ما آن را تخم مرغ، لبنیات، سویا و گوشت دریافت می کنیم.

کــاری خود  افزایش حجم  با  کار  به  افــراد معتاد  پژوهش ها،  براساس 
است.  منفی  آن هــا  خلقیات  و  نمی برند  حرفه شان  از  بیشتری  لــذت 
خلق وخوی منفی در این افراد ممکن است نشان دهنده افزایش سطح 
استرس روزانه در آن ها باشد. این استرس می تواند به فرسودگی شغلی 
و مشکلات قلبی-عروقی در این افراد منتهی شود. اعتیاد به کار الگویی 
کار خود متعهد است و سایر  که در آن فرد بیش ازحد به  رفتاری است 
جنبه های زندگی مانند سلامتی، روابط و تفریح را نادیده می گیرد.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله عباس کاویان 
، حسنعلی  شاغل در فولادسازی در غم درگذشت پدر
محمدی   شاغل در  تعمیرگاه مرکزی، بهزاد اسماعیلی 
شاغل در حفاظت فیزیکی و حمیدرضا صفری شاغل در 
فولادسازی  و مجید صفری شاغل در ... در غم درگذشت 
کبر رهنما شاغل در آهن سازی، مهدی  مادر و علی ا
صالحی شاغل در  فولادسازی،  مصطفی صالحی شاغل 
در نورد سرد، ابراهیم صالحی شاغل در انرژی و سیالات و 
جواد ماهر شاغل در فولادسازی در غم درگذشت برادربه 

سوگ نشستند.
همچنین   همکار بازنشسته شادروانمحمد حسین 
قدیری مدرس دار فانی را وداع گفت و به دیار حق 

شتافت.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

 به همان اندازه که مهارت جرئت ورزی و  نه 
ً
مسلما

گفتن اهمیت بسیاری در زندگی ما انسان ها دارد 
توانایی نه شنیدن هم اهمیت زیادی دارد. بعضی افراد 
هستند که نه شنیدن آن ها را برآشفته و عصبانی می کند، به گونه ای 
که حتی به طرف مقابل توهین می کنند یا از او کینه به دل می گیرند و تا 

سال های سال آن پاسخ نه را فراموش نمی کنند.
ما از اوایل کودکی در معرض نه شنیدن از کسانی هستیم که رابطه عاطفی 
با آن ها داریم. از کسی که درخواست دوستی ما را در کودکی رد می کند تا 
کسی که به درخواست ازدواج ما در جوانی نه می گوید. احتمالاً همگی 
ما انسان ها اولین پاسخ های نه را از والدین، اعضای خانواده و فامیل 
شنیده ایم در پاسخ به درخواست نیازهای اولیه گرفته تا مساعدت در 

شرایط بحرانی زندگی.
همه ما مدام در معرض تعاملات اجتماعی قرار داریم و هر چه میزان این 
تعاملات بیشتر باشد احتمال شنیدن پاسخ نه نیز بیشتر می شود. اما 

چرا نه می شنویم؟
 تفکرات ما با شخص مقابل همسو نیست: در اغلب موارد می تواند در 
محیط های کاری اتفاق بیفتد به ویژه در مورد درخواست کار و به این 
معناست که توانمندی های ما با آنچه محیط کار می خواهد همخوانی 

ندارد.
درخواست ما غیرمنطقی است: گاهی درخواستی که ما از دیگران داریم 
اصلاً با منطق سازگار نیست؛ برای مثال اینکه به همسایه خود بگوییم در 

منزل خود راه نرود تا صدای قدم هایش را در طبقه پایین نشنویم.
قبول درخواست ما ممکن است به دیگران آسیب برساند: گاهی اوقات 
قبول درخواست ما عواقب ناخوشایندی برای طرف مقابل به دنبال دارد. 

مثل کودکی که گریه می کند و می گوید دوستم اجازه نمی دهد او را بزنم! 
درخواست ما با منافع دیگران در تضاد است: تصور کنید من از دوستی 
درخواست دارم مرا با نفر سومی آشنا کند جهت برقراری ارتباط کاری ولی او 
مدام این کار را رد می کند. احتمال اینکه با این کار منافع خودش در ارتباط 

با آن شخص به خطر بیفتد وجود دارد.
 پذیرش درخواست ما باب میل طرف مقابل نیست: گاهی هیچ کدام از 
موارد بالا در مورد ما صدق نمی کند، ولی به هر دلیلی طرف مقابل ما دوست 

ندارد درخواستمان را قبول کند.
حال می خواهم به راهکارهایی بپردازیم که توانایی نه شنیدن در شما 

را تقویت کند:
پاسخ نه را حق بدیهی دیگران بدانید: افراد می توانند دیدگاه های متفاوتی 
داشته باشند؛ خانواده تان، همکارتان و دوستانتان حق این را دارند که به 

درخواست شما نه بگویند و این موضوع ارتباطی با ارزشمندی شما ندارد. 
از سویی باید به این فکر کنید که چه پیامی پشت جواب منفی که به شما 
داده شده، نهفته است؟ آیا پیام این است که شما در مسیر اشتباهی 
هستید؟ رسیدن به پاسخ این سؤالات می تواند در بلوغ و رشد شخصیتتان 

تأثیر زیادی داشته باشد و شما را در سطح بالاتری قرار دهد.
پاسخ نه را شکست تلقی نکنید: شکست، بیشتر به معنای نرسیدن به 
کامی است درحالی که نه شنیدن بخشی از مسیر دست یابی  اهداف و نا

به اهداف است. پس باید طرز فکرتان را در این خصوص تغییر دهید.
 نه شنیدن را فرصتی برای تغییر استراتژی ببینید: ممکن است کسب وکاری 
داشته باشید که در تماس های تلفنی بازاریابی بیش ازحد طبیعی پاسخ نه 
از مشتری می شنوید. در این حالت شما فرصت این را دارید که استراتژی 
خود را برای کلماتی که به کار می برید و یا خدماتی که ارائه می دهید تغییر 
دهید. گاهی اوقات نیز پاسخ نه شنیدن می تواند منجر به این شود که شما 

روش خود را تغییر دهید. 
 نه شنیدن را فرصتی برای شناخت نقاط ضعف خود تلقی کنید: زمانی 
که شما بارها و بارها برای درخواستی واحد، پاسخ نه می شنوید بهتر است 
برگردید و به خودتان و درخواستتان دقیق تر نگاه کنید شاید مسئله ای در 

شما و یا درخواست شما وجود دارد.

نه شنیدن را روشی برای افزایش خلاقیت خود در نظر بگیرید: زمانی که 
شما از یک روش خاص به جواب نرسید می توانید برای رسیدن به هدفتان 
راه های مختلف را امتحان کنید و خلاقیت خود را به کار بیندازید. بسیاری 

از نوآوری ها بعد از شکست های پی درپی به وقوع پیوسته اند.
کثر داستان های جذاب معمولاً  پاسخ نه را در اصطلاح »به خود نگیرید«: ا
با یک نه شروع می شوند، البته بدترین خاطرات نیز همین طور. گاهی لازم 
است تا ما پاسخ نه بشنویم تا توانمندی ها و استعدادهایمان شکوفا شود. 
حتماً شنیده اید که محرومیت ها باعث شکوفایی استعداد انسان هاست 

و پاسخ نه آغازی است برای محرومیت ها.
بر ترس خود از نه شنیدن فائق بیایید: ترس می تواند ما را مجبور به 
اجتناب از موقعیت های مختلف کند. درست است که اجتناب می تواند 
ما را از رنج های احتمالی مصون نگه دارد؛ اما ما نباید فراموش کنیم که 
این اجتناب به معنی از دست رفتن فرصت های مختلف نیز هست. 
هنگامی که ما از دیگران نه می شنویم به عوامل خارجی تأثیرگذار بر آن نه 
 آن نه را به بی ارزشی خود ربط می دهیم؛ اما باید بدانیم 

ً
نمی اندیشیم و فورا

که دیگران به دلایل زیادی ممکن است به ما نه بگویند و لزوماً قصدی برای 
تحقیر و بی توجهی به ما را ندارند.
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توانایی 
نه شنیدن

سوم دسامبر مصادف با 1۲ آذر از سال 1۹۹۲ و از سوی   
مجمع عمومی سازمان ملل متحد به عنوان روز جهانی 
معلولین اعلام شده است. بیش از پانصد میلیون نفر به دلیل 
نقص در سیستم مغزی، جسمی و حسی از معلولیت رنج 

می برند.
منشور سازمان ملل روز معلولان را برخاسته از نیازهای افرادی 
می داند که به رغم محدودیت های حسی و حرکتی باید مانند 
دیگران از امکانات رفاهی و اجتماعی برخوردار شوند؛ طبق این 
منشور معلولین نیز صرف نظر از علت، کیفیت، و حدت نقص 
و ناتوانی شان، دارای همان حقوق اساسی هستند که سایر 
هم وطنان همسن شان از آن ها برخوردارند. حق برخورداری از یک 
زندگی دلپذیر و حتی المقدور عادی، در رأس این حقوق قرار دارد، 
حق بهره مندی از خدمات آموزش وپرورش، بهداشت، مسکن، 
اشتغال، امکانات تفریحی، حقوق مدنی، سیاسی و حفظ حیثیت 

انسانی معلولین، حق ذاتی آن هاست.
هدفازنامگذاریروزجهانیمعلولینچیست؟ 

هدف از نام گذاری سوم دسامبر با عنوان روز جهانی معلولین 
گاهی عمومی، درک و پذیرش افراد دارای معلولیت و  افزایش آ

تجلیل از دستاوردها و مشارکت های آن ها است
معلولکیست؟ 

کم توان یا معلول به کسی گفته می شود که به علت نقص جسمی 
یا ذهنی )چه مادرزاد و چه غیر آن( اختلال مستمر و قابل توجهی 
در سلامت و کارآمدی عمومی وی ایجاد شده و تا حدی یا به کلی از 
تأمین ضرورت های زندگی عادی فردی یا اجتماعی ناتوان است.

انواعمعلولیت 
معلولیت ها برحسب امکانات بازتوانی و ترمیمی و نتایج اجتماعی 
در چهار گروه عمده طبقه بندی می شوند و هرکدام از این گروه ها 
شامل معلولیت های متعدد و متنوع می باشند: معلولیت های 
حواسی که شامل معلولیت های بینایی و شنوایی هستند؛ 
معلولیت های احشایی که شامل معلولیت های قلبی عروقی 
تنفسی کلیوی و... می شوند؛ معلولیت های حرکتی که شامل انواع 
معلولیت های دستگاه حرکتی و اعصاب است؛ معلولیت های 

روانی.
  منبع: ایمنا

موفقیت فرزند یکی از کارکنان در 
عرصه فرهنگی

موفقیت

مرسانا محققیان فرزند همکار گرامی محمد محققیان،   
شاغل در واحد برنامه ریزی و کنترل تولید ناحیه نورد گرم، در 
المپیاد آسیایی ساسمو)ریاضی( به کسب عنوان دوم و مدال نقره 

نائل شد.
ثمین عزیزالهی نجف آبادی فرزند همکار بازنشسته سعید 
عزیزالهی در پانزدهمین جشنواره طرح قدس)قرآن در سما( در 

رشته حفظ مدارس متوسطه، رتبه اول کشوری را احراز کرد.

ثمینعزیزالهینجفآبادیمرسانامحققیان

شادروانمحمدحسینقدیریمدرس

نوجوانان به دلایل زیادی می توانند دروغ بگویند. 
گر یکی از فرزندان خود را در حال دروغ گفتن دیدید،  ا
باید بدانید که برای رسیدگی به این وضعیت چه کاری 
می توانید انجام دهید. در این مطلب با بهره گیری از مطالعات علمی، 

راهکارهایی برای مواجهه با دروغ گویی نوجوانان ارائه شده است.
دروغ گفتن در نوجوانی، زمانی به مشکل تبدیل می شود که به طور مکرر 
به عنوان استراتژی به کار گرفته شود. این وضعیت در نوجوانان بیشتر از 
کودکان یا بزرگسالان پیش می آید. زیرا نوجوانان بیشتر مستعد دروغ گویی 

هستند، به خصوص به والدین خود.
دلایلدروغگوییدرنوجوانان 

یکی از دلایلی که نوجوانان به والدین خود دروغ می گویند، این است که 
می خواهند در تصمیم گیری امور مربوط به خود، استقلال داشته باشند. 
باید به خاطر داشته باشیم که نوجوانی مرحله ای از رشد است که در آن 
خودمختاری مهم است. خودمختاری و استقلال در نوجوانی به عنوان 
»داشتن تصور منسجمی از خود، متشکل از اهداف، ارزش ها و باورهایی 

که فرد با آن تعهد محکمی برقرار می کند« تعریف می شود.
دروغ در نوجوانان اغلب به دلیل کنترل بیش ازحد والدین اتفاق می افتد. 
محققان در تحقیقات خود دریافته اند که هر چه والدین کنترل بیشتری بر 
امور روزانه نوجوانان داشته باشند، احتمال دروغ گفتن آن ها بیشتر است. 
این می تواند به تداوم چرخه »کنترل - دروغ« منجر شود: والدین با درک 
اینکه فرزندانشان به آن ها دروغ می گویند، آن ها را بیشتر کنترل می کنند و 

نوجوانان برای گریز از کنترل بیشتر، دروغ بیشتری می گویند.
نوجوانان همچنین از ترس یا شرم، برای به دست آوردن چیزی، محافظت 
از کسی، مواجه نشدن با عواقب کار خود و یا روبه رو نشدن با حقیقت، دروغ 
می گویند. آن ها ممکن است برای پوشاندن احساسات خود یا احساساتی 
که نمی خواهند با والدین خود در میان بگذارند، دروغ بگویند. در واقع، 
وقتی مشکلات زیادی در خانه وجود دارد، نوجوانان تمایل دارند از گفتن 

حقیقت اجتناب کنند.
روان شناسان هشت راه برای مقابله و کاهش دروغ های نوجوانان 

پیشنهاد می کنند:
1- داشتن روابط عمیق و پیوسته

یک رابطه عمیق با فرزندان نوجوان، نیاز به ارتباطی خوب دارد و این یعنی 
پذیرا بودن برای شنیدن برخی حقایق. گاهی نوجوانان به این دلیل دروغ 
می گویند که می دانند والدینشان نمی خواهند حقیقت را بشنوند.  برای 

جلب اعتماد با فرزندان لازم است تا فضای اعتماد وجود داشته باشد.
۲- الگوی صداقت بودن

یکی از راه های اصلی یادگیری در افراد، مشاهده است و نوجوانان نیز از این 
قاعده مستثنا نیستند. پس با مثال ملموس و عینی به آن ها آموزش دهید. 
صادق باشید. سپس، آن ها متوجه خواهند شد که شما الگوی صداقت 

هستید و نه صرفاً فردی که موعظه و نصیحت می کند.
کره کنید 3- مذا

کره کنید. زمانی که آن ها  یاد بگیرید که با فرزند نوجوان خود درباره مرزها مذا
از انجام کاری منع می شوند یا آزادی آن ها محدود می شود، معمولاً سعی 
کره کردن با  می کنند با رفتاری برعکس آن را به دست آورند. بااین حال، مذا
نوجوان موجب می شود تا او کمتر احساس کنترل شدن بکند و با مشارکت 

در تصمیم گیری، بیشتر احساس استقلال کند.
4- از بازجویی بپرهیزید

گر فرزندتان به شما دروغ گفته است، سعی کنید با او گفت وگویی  ا
گر واقعاً عصبانی هستید، سعی کنید  مسالمت آمیزی داشته باشید. حتی ا
گر عصبانی باشید، کمتر به صحبت های  قبل از صحبت آرام شوید. زیرا ا
فرزندتان گوش می دهید و دلایل دروغ گویی او را درک نمی کنید. به یاد 
داشته باشید که با قاطعیت حرف بزنید و مورد آنچه می خواهید به آن ها 

بیاموزید و اینکه چگونه آن را انجام خواهید داد، شفاف و صریح باشید.
۵- تقلب نکنید

گر فهمیدید فرزندتان  ازآنجا که دروغ گفتن در نوجوانان بسیار رایج است، ا
به شما دروغ گفته، منتظر فرصتی نمانید تا بتوانید مچ او را بگیرید. به یاد 
داشته باشید، پنهان کردن حقیقت، خود راهی برای دروغ گفتن است. 
بنابراین، شما با پنهان نگه داشتن دروغ فرزندتان و عدم بیان آن، دقیقاً 

همان کاری را انجام می دهید که نمی خواهید فرزندتان انجام دهد.
6- از تنبیه به نحوی متناسب و هوشمندانه استفاده کنید

هر روشی که شما با آن به رفتار نوجوانتان پاسخ می دهید، بیشترِ رفتارهای 
گر مجازات نامتناسبی اعمال کنید، به سادگی  آینده او را تعیین می کند. ا

ترس از راست گفتن را در دل آن ها کاشته اید.
7- به فرزندتان برچسب دروغ گو نزنید

گر این کار را انجام دهید،  به نوجوان خود برچسب دروغ گو نزنید؛ زیرا ا
ممکن است به همان شیوه رفتار کنند و »برچسب« شما را در رفتارشان 

تأیید کنند. شما با برچسب زدن به افراد، رفتار آن ها را شکل می دهید.
۸- توجه کنید

مراقب دروغ های فرزندتان باشید و سعی کنید انگیزه های او را برای دروغ 
گفتن بشناسید. این به شما کمک می کند درک کنید که آن ها چگونه با 
موقعیت های خاص ارتباط دارند و چه چیزی باعث دروغ گویی آن ها 
می شود. هنگامی که علت انجام این کار را مشخص کردید، از فرزندتان 
دعوت کنید تا در مورد روش های جدید برخورد با موقعیت ها و اهمیت 

صداقت فکر کند.
خلاصه 

دروغ در نوجوانان بسیار رایج و چند علتی است. برای مقابله با آن ها و با 
مشکلاتی که در سطح خانواده ایجاد می شود، یکی از راهکارهای اصلی 
ایجاد تغییر در روابط با جوان است. شما باید فضایی را برای گفت وگوهای 
جدی ایجاد کنید که به درک عمل و دلایل متوسل شدن آن ها به دروغ 

گفتن کمک کند.
savadezendegi.com :منبع  

دروغ گویی در 
نوجوانان
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 ورزش        

 تیم فولاد مبارکه سپاهان در جدال بدون شکست ها 
در هفته ششم لیگ برتر زنان موفق به شکست 

حریف شد.
هفته ششم مرحله مقدماتی مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های برتر 
 ) زنان ایران روز جمعه دهم آذر با سه دیدار در شهرهای تهران )دو دیدار

و رفسنجان پیگیری شد.
در نخستین دیدار این هفته سایپا تهران در سالن فدراسیون والیبال 
میزبان فولاد مبارکه سپاهان بود. حساس ترین دیدار هفته ششم که در 
آن دو تیم بدون شکست رقابت ها برای تداوم این رکورد تلاش کردند و 

نماینده اصفهان موفق به شکست حریف خود شد.
گردان فریبا صادقی در این مسابقه سه بر صفر و با امتیازهای ۲۵ بر ۲1،  شا
۲۵ بر ۲۳ و ۲۵ بر ۲۳ به پیروزی رسیدند تا فولاد مبارکه سپاهان با پنج برد 

متوالی و 1۴ امتیاز در صدر جدول این رقابت ها قرار گیرد.
صغری نژادنایبی و فائزه جعفری شیرازی به عنوان نماینده سازمان لیگ 
و ناظر فنی و داوری، نظارت بر این دیدار را برعهده داشتند که یک ساعت 
و ۲۹ دقیقه طول کشید. زهرا شیری و حوریه رضازاده نیز به عنوان داوران 

گر داشت. اول و دوم، قضاوت این مسابقه را انجام دادند که 1۵۰ تماشا
در دومیــن مســابقه ایــن هفتــه و در ســالن ۹ دی رفســنجان 

تیم هــای مــس و ذوب آهــن بــه مصــاف یکدیگــر رفتنــد.
ذوبی ها در این مسابقه سه بر یک به پیروزی رسیدند تا دومین برد خود 

را به دست آورند و هفت امتیازی شوند.
تیم مس رفسنجان در ست سوم این دیدار ۲۵ بر ۲۲ به پیروزی رسید، اما 
در ست های اول، دوم و چهارم به ترتیب با امتیازهای ۲۵ بر ۲۰، ۲۵ بر 1۲ و 

کامی فصل خود را تجربه کند. گذار کرد تا چهارمین نا ۲۵ بر 1۳ نتیجه را وا
مریم امینی، منصوره خزچین، زینب حقی و زهرا صالحی به ترتیب 
به عنوان نماینده سازمان لیگ، ناظر فنی و داوری، داور اول و داور دوم، 

نظارت و قضاوت این مسابقه را برعهده داشتند. 

اردلان، تنها ایرانی حاضر در دوره مدرسی 

مربیان برتر زن قاره کهن

برگزاری کلاس های ورزش در آب بانوان

دومین دوره آموزش مدرسی مربیان برتر زن در قاره  
آسـیا به میزبانی شـهر بانکـوک در تایلنـد در حـال برگزاری 
اسـت و نیلوفـر اردلان، سـرمربی تیـم فوتبـال بانـوان فـولاد 
مبارکـه سـپاهان به عنـوان تنهـا نماینـده ایـران در دوره 

حضور دارد.
بـه گـزارش روابـط عمومـی باشـگاه فـولاد مبارکـه سـپاهان، 
تصمیـم و اراده کنفدراسـیون فوتبـال آسـیا )AFC( بـرای 
ارتقـای بـازی بانـوان در قـاره بـا آغـاز دومیـن دوره آموزشـی 
مربیـان زنـان AFC ۲۰۲۳ در بانکـوک تایلنـد در روز دوشـنبه 

کیـد قـرار گرفـت. بیشـتر مـورد تأ
دومیـن دوره آمـوزش مدرسـی مربیـان زن فوتبـال آسـیا از 

ششـم آذرمـاه آغازشـده و تـا دهـم آذرمـاه ادامـه دارد.
مسـئولان کمیته آموزش )AFC( ویم کوورمانز مدافع سـابق 
تیم ملـی هلنـد و مربی پیشـین تیم هـای ملـی هلنـد و ایرلند 
کـه در کارنامـه خـود دسـتیاری سـرمربیان بزرگـی چـون دیک 
ادوکات، مارکـو فان باسـتن، بـرت فن مارویـک و جیووانـی 

تراپاتونـی دارد را به عنـوان مـدرس انتخـاب کرده انـد.
نیلوفـر اردلان کـه بـا توجـه بـه مـدرک )A( مربیگـری فوتبـال 
آسـیا به عنـوان نماینـده فوتبـال بانـوان ایـران در ایـن دوره و 
در جمع سـرمربیان نخبـه قـاره آسـیا حضـور دارد، روز جمعه 
دهـم آذرمـاه کنـار تیمـش در هفتـه سـوم رقابت هـای لیـگ 
برتر فوتبال بانوان مقابل تیم ایساتیس کران فارس نخواهد 
بود، هر روز به صورت مستمر تمرینات و عملکرد بازیکنانش 

را رصـد می کنـد.

تقدیرباشگاهفولادمبارکهسپاهانازملیپوشان
بازیهایآسیاییهانگژو

بانویطلایینمایندهفولادمبارکهسپاهان
درجامجهانیهندبال

ملی پوشان سپاهانی تیم های ملی تیراندازی با کمان و هندبال که 
در بازی های آسیایی هانگژو حضور داشتند، مورد تقدیر قرار گرفتند. 
در ادامه تقدیر باشگاه فولاد مبارکه سپاهان از ملی پوشان حاضر در 
بازی های آسیایی هانگژو، سمیه رحیمی دارنده مدال نقره و هادی نوری 
دارنده مدال برنز تیراندازی با کمان و مهدی بهنام نیا، محمدرضا کاظمی 
و مهران رحیمی اعضای تیم ملی هندبال، ورزشکارانی بودند که توسط 
کت مدیرعامل باشگاه سپاهان مورد تقدیر قرار گرفتند. محمدرضا سا

حدیث نوروزی از تیم فولاد مبارکه سپاهان همراه با تیم ملی به 
رقابت های جام جهانی هندبال اعزام شد. بیست و ششمین دوره 
مسابقات قهرمانی بانوان جهان از ۹ تا ۲۶ آذر به میزبانی سه کشور 
، دانمارک و سوئد برگزار می شود و تیم ملی هندبال بانوان کشورمان  نروژ
در هرنینگ دانمارک به مصاف رقبای خود خواهد رفت. حدیث 
نوروزی از تیم هندبال بانوان سپاهان نیز همراه با ۱۵ ملی پوش دیگر در 
رقابت های جهانی حضور خواهد داشت.

 ورزش         ورزش        

اطلاعیه

خبـــــــر کوتاه

پیروزی فولاد مبارکه سپاهان در جدال بدون شکست ها

تیم کوهنوردی صنعت فولاد مبارکه در تاریخ دوم 
آذرماه به قله 4۵01 متری هزار )بام استان کرمان( صعود 
کرد. در این صعود که از جبهه جنوبی و از روستای باب 

زنگی انجام شد نفرات زیر حاضر بودند:
: دکتر رضا اسلامی نیا؛  مربیان: حمید امامی، محمد صباغی؛ پزشکیار
سرپرست: مجتبی یزدخواستی؛ کوهنوردان: پژمان حق وردی؛ مجتبی 
؛ بهرام رفیعی؛جوادهادی؛ مهدی معتمدی؛ بهروز ترابی؛  احسانپور
یوسف جعفری؛ مجتبی معینی؛ علیرضا شیرینی؛ محمد طغیانی؛ محمد 
جمشیدیان؛ محمد اسماعیلی؛ مهدی اسدی؛ مهدی عسگری؛ حامد 

کبری؛ امین سلمانی. امینی؛ حامد ا

صعود تیم کوهنوردی 
صنعت فولاد مبارکه به قله هزار

به اطلاع می رساند جهت افزایش رفاه همکاران محترم  
کلاس های ورزش در آب بانوان در سانس های ذیل برگزار 

می گردد.

نفرات برتر

دانیالمالکی
فرزندهمکارگرامیمحسنمالکی

شاغلدرتعمیرگاهمرکزی
کادمیوالیبالپایگاهصفاییه آ

نوینصالحیتله
فرزندهمکارگرامیبازنشسته

داوودصالحیتله
کادمیشنایاستخررویاهایآبیشهرضا آ

مبینارستمی
فرزندهمکارگرامیمهدیرستمی

شاغلدرپشتیبانیخرید
کادمیوالیبالپایگاهفردوس آ

ستارهدهقان
فرزندهمکارگرامیاحمدرضادهقان

شاغلدرآهنسازی
کادمیشنایاستخررویاهایآبیشهرضا آ

یلدامداحی
فرزندهمکارگرامیحسینمداحی

شاغلدرآهکسازی
کادمیوالیبالپایگاهصفاییه آ

مسیحبکرانی
فرزندهمکارگرامیمحمدرضابکرانی

شاغلدرآزمایشگاهفولادسازی
کادمیوالیبالپایگاهپردیس آ

ابوالفضلاصفهانیوطن
فرزندهمکارگرامیمهدیاصفهانیوطن

نوردسرد شاغلدر
کادمیوالیبالپایگاهفردوس آ

امیرمحمدرحمانی
فرزندهمکارگرامیمحمدامینرحمانی

شاغلدرتعمیراتمرکزی
کادمیشنایاستخررویاهایآبیشهرضا آ

نام استخر

اسپینر مبارکه

ابوذر مبارکه

ینشهر تختی زر

علقمه حسن آباد

نشاط بروجن

شهدای شهرکرد

مجلسی

آفتاب شاهین شهر

اردیبهشت بهارستان

کوهستان نجف آباد

دانشگاه آزاد شهرضا

الماس فولادشهر

امدادگر دهاقان

قصرموج

 ساحل

باغ غدیر

 آزادی

ستاره

پرواز

روز هفته

دوشنبه

جمعه

جمعه

جمعه

 شنبه

پنجشنبه

چهارشنبه

 یكشنبه

چهارشنبه

 شنبه

 یكشنبه

سه شنبه

 یكشنبه

پنجشنبه

چهارشنبه

پنجشنبه

جمعه

پنجشنبه

پنجشنبه

 ساعت

10:30-12

9:30-9:30

10:45-11:45

10:45-11:45

17-18:30

10:00-11:00

16-17

17-18:30

16:30-18

15:30-17

16:30-18

11:30-12:30

17-18:30

8:45-10

17:30-19

17:30-19

9-10:30

9-10:30

9:30-11

ازنصفجهانتاسرزمینمعابدولبخندها؛
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

16 مــاه آذرمــاه در ایــران روز دانشــجو   
اطلاق شده است. این روز به یاد سه دانشجو 
که هنــگام اعتــراض بــه دیــدار رســمی ریچارد 
وقــت  رئیس جمهــوری  معــاون  نیکســون 
ایالات متحــده آمریــکا و همچنیــن ازســرگیری 
روابط ایران با بریتانیا، در تاریــخ 16 آذر 133۲ 
)حدود چهــار مــاه پــس از کودتــای ۲۸ مرداد 
همان سال( در دانشگاه تهران کشته شدند، 

گرامی داشته می شود.
مشارکت سیاسی یکی از مهم ترین و اساسی ترین 
مطالبه هــای دانشــجویی کشــور اســت. مقــام 
معظــم رهبــری، همــواره بــر ضــرورت فعالیــت 
سیاســی دانشــجویان و شــرکت فعــال و مثبت 
کید داشــته و دارند.  آنان در مباحث سیاسی تأ
بــر ایــن اســاس، تبییــن دقیــق سیاســی بودن 
دانشجو، موضوعی اســت که همواره در بیانات 
ارزشــمند رهبــر فرزانــه، آشــکار اســت و همــواره 
کید فراوانی بــر آن دارند. چنان کــه در بیاناتی  تأ
خطاب به دانشجویان می فرمایند: »مسئولیت 
شــما ســنگین اســت؛ هم بایــد درس بخوانید، 
هم محیط سیاســی تان را بشناســید، هم روی 
محیط سیاســی اثر بگذاریــد و هم خودتــان را از 
لحاظ فکری و روحی آماده کنید برای فردایی که 
بلاشک وزن این نظام متکی به معنویت ـ یعنی 
نظام جمهوری اسلامی  ـدر معادله های جهانی 
بین المللی، ده برابرِ امروز خواهد شد. مطمئن 
باشید که ما چنین روزی را در پیش داریم و شما 

شهر  مناطق  قدیمی ترین  از  یکی   
اصفهان، ساختمانی در خیابان هاتف است 
که مجموعه ای از معماری عصر سلجوقی و 
صفوی در آن مشاهده می شود. بقعه شریف 
حضرت شعیا در کنار امامزاده اسماعیل )ع( 

در این ساختمان قدیمی قرار دارد.
مطابق اسناد تاریخی در زمان خلافت امیر 
المومنین علی )ع(، در مکانی که بقعه حضرت 
شعیا قرار داشت، مسجدی بنا شد. این مسجد 
خویشنان نام داشت که بعدها به مسجد شعیا 
تغییر نام داد. با توجه به قدمت زمان ساخت 
این مسجد، ادعا می شود مسجد شعیا اولین 
مسجدی است که در اصفهان ساخته شده 

است.
بنای اولیه ساختمانی که مزار حضرت شعیا در 
آن قرار دارد اوایل اسلام ساخته شده است، اما 
بخشی از ساختمان فعلی در زمان سلجوقیان 
ساخته شده است. در سال های اولیه ساخت 
مسجد، مناره ای هم برای ساختمان ساخته 
نشده بود که در زمان سلجوقیان اضافه شد. 
همچنین در زمان صفویان رواق، صحن و بخش 

دیگری از ساختمان بقعه احداث شد.
سر در رواق بقعه یک کتیبه قدیمی قرار دارد. در 
این کتیبه با خط ثلث سفید و با کاشی معرق بر 
زمینه لاجوردی تاریخ 1۰۴1 هجری قمری حک 
شده است. کتابت خط این کتیبه توسط فردی 

سید احمد هاتف اصفهانی را می توان   
معروف ترین شاعر دوره افشاریان و زندیه 
دانست. اصل خاندان او از قصبه اردوباد 
آذربایجان بوده که در زمان پادشاهان صفوی 
از آن سامان به اصفهان آمده و در این شهر 
قرن  اول  نیمه  در  وی  گزیده اند.  مسکن 
دوازدهم هجری قمری تولد یافت ولی عمرش 
در مسقط الرأس خود اصفهان و مدتی نیز در 

قم و کاشان گذشت.
او در جوانی به تحصیل ریاضی و حکمت و طب 
پرداخته و در این فن گویا از محضر میرزا محمد 
نصیر اصفهانی استفاده کرده است. در شعر نیز 
مشتاق را به راهنمایی و استادی خود پذیرفته 
است. در حلقه درس میرزا محمد نصیر و مشتاق 
با صباحی، آذر و صهبا دوستی تمام یافته و رشته 
گردان مزبور و استادان  این دوستی بین شا
، هاتف و  ایشان از طرفی و بین صباحی، آذر
صهبا از طرف دیگر تا آخر عمر پایدار مانده است.

سید احمد هاتف با ترجیع بند عارفانه و عالمانه 
بی نظیر خود و نیز با غزلیات شیوا و شیرین و 
بدیعش شهرت جهانی یافته و از بنیان گذاران 
نامی تجدد ادبی در ادبیات ایران به شمار 

می رود.
دیوان هاتف مرکب است از قصاید، غزلیات، 

روز دانشجو

آرامگاه شعیای نبی و 
امامزاده اسماعیل )ع(

هاتف اصفهانی
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جوان های امروز، آن روز را خواهید دید. علی القاعده 
آن روز ماها نیستیم؛ اما شماها هستید و خواهید دید 
آن روزی را که وزن، ثقل و اهمیت جمهوری اسلامی 
در معادله هــای جهانــی ـ چه از لحاظ سیاســی، چه 
از لحاظ علمی و چه از لحاظ بیان افکار ســازنده ـ ده 
برابرِ امروز است. باید خودتان را ان شــاءالله برای آن 

روز آماده کنید.«
کنش دولــت کودتا به  وقایــع آذر 1۳۳۲، نمایانگــر وا
فعالیت های دانشجویی بود و به دنبال آن سرکوب 
نظام مند تمامی اشکال دیگر مخالفت ها روی داد. 
، توســط کنفدراســیون دانشــجویان ایرانــی  16 آذر
خارج از کشــور که مرکز اجتمــاع و مباحثه مخالفان 
حکومت پهلوی در خارج از ایران بود، روز دانشــجو 
نامیده شد. دانشــجویان پس از آن، هر سال در این 
روز اعتصاب های دانشــجویی بــه راه می انداختند 
و در واقــع 16 آذرمــاه بــه معیــار خوبــی بــرای ارزیابی 
میزان نفرت از حکومت استبدادی و توانایی و نفوذ 
مخالفان در بین روشنفکران، تبدیل شد. این روز از 
آن زمان، همچنان از اهمیت تاریخی برجسته ای در 

ایران برخوردار بوده است.
   منابع: 

hawzah.net
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به نام محمدرضا امامی انجام شده است. با توجه به 
تاریخ حک شده در کتیبه می توان ادعا کرد که زمان 
کتابت آن به دوران شاه صفی جانشین شاه عباس 

اول برمی گردد.
یکی دیگر از کتیبه های قدیمی دیگری که در بقعه 
حضرت شعیا قرار دارد، در بالای درب چوبی است. 
این کتیبه نیز به خط ثلث سفید کتابت شده است و 
بر اساس آن مشخص می شود که بازسازی و مرمت 

بنا در زمان شاه سلطان حسین انجام شده است.
قبر شعیای نبی حدود 1 متر و 7۰ سانتی متر بلندتر 
از سطح زمین قرار دارد و روی آن یک ضریح چوبی 
با  نفیس قرار دارد. روی ضریح حضرت شعیبا 

پارچه های مخمل سیاه رنگ پوشانده شده است.
داخل حیاط ساختمانی که امامزاده و بقعه شعیای 
نبی قرار دارد دو سنگاب در دو نبش شرقی و غربی 
حوض وجود دارد. سنگاب شرقی کتیبه ای است که 
صلوات به چهارده معصوم با خط ثلث و به صورت 
برجسته در اطراف آن تراشیده شده است و در 
سایر قسمت های آن نقش های گل وبته مشاهده 
می شود. پایه سنگاب غربی هم مانند سنگاب شرقی 
است و روی بدنهٔخارجی آن صلوات به خط ثلث و 

نقش های تزئینی مشاهده می شود. 
hamsafarha.com :منبع  

مقطعات و رباعیات. او از سبک سعدی و حافظ 
را پیروی می کرد و قطعات نغز زیبا می سرود که در 
میان آن ها مرثیه ای در مرگ بزرگان و دوستان با 

ماده تاریخ ساخت. 
هاتف شهرت خود را مدیون ترجیع بند بی نظیری 
است که درباره یک واقعه عرفانی سروده است. 
این منظومه آراسته به کلیه خصوصیات و مزایای 
باستانی یعنی عشقیات و خمریات و در عین حال 
دارای شیوه بیانی سهل و ممتنع، و تجسمی است 
کی از عالی ترین درجه معرفت و عرفان، به صورتی  حا
روشن و خالی از تصنعات و تعقیدات غیرقابل فهم 
دوره پیشین. این ترجیع بند یکی از بهترین تجلیات 
هنر شاعری فارسی در سده دوازده هجری قمری و 

به مراتب رفیع تر از آثار دیگر این شاعر است.
وفات این شاعر به سال 11۹۸ در قم اتفاق افتاد و 
صباحی در رثایی که ساخته ماده تاریخ وفات او را 
چنین گفت: به آیین دعا گفتا صباحی بهر تاریخـش/ 

که یارب منزل هاتف به گلزار جهان بادا.
taghvimetarikh.com :منبع

روز جمعه دهـم آذرماه بالغ بـر 1۲0 نفر از اسـاتید، فرهیختـگان و جوانان  
حوزه شعر و ادب به فولاد مبارکه آمدند تا پس از مشاهده زنجیره تولید 
در این شرکت که با عشق، صمیمیت و همدلی درآمیخته است، دست 
 به  قلم شوند و با زبان شعر، روایتگر دستاوردهای نظام اسلامی در حوزه فولاد باشند.

به گزارش خبرنگار فولاد، محمدجواد براتی، مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه، در خصوص 
اهمیت بازدید اقشار مختلف از فولاد مبارکه گفت: حماسه های تولید و دستاوردهای 
ارزشمندی که امروز بیش از هر زمان دیگر در گروه فولاد مبارکه به دست متخصصان و کارکنان 
دلسوز این مرزوبوم حاصل می شود و به طورکلی این جهاد در عرصه تولید و اقتصاد نیاز به 
کثری بر معیشت،  انتشار و بازنمایی و تبیین داشته است و امروز در شرایط تحریم و فشار حدا
اقتصاد و روحیه مردم، این نیاز بیش ازپیش احساس می شود؛ ازاین رو از حدود یکی دو سال 
کید مقام معظم رهبری بر جهاد تبیین، این حرکت را به طور جدی در دستور  کارخود  قبل و با تأ

قراردادیم.
وی گفت: در این راستا سعی کردیم از همه ظرفیت های کشور، به ویژه نخبگان و همه کسانی 
که در جامعه به نحوی تریبونی در دست دارند و یا صاحب قلم و اندیشه اند، استفاده کنیم و 
شرایطی فراهم سازیم که این افتخارآفرینی ها و حماسه های خلق شده در صنعت فولاد کشور 

را به سمع و نظر آحاد مختلف جامعه برسانیم.
کید بر اینکه وقتی دستاوردها از زبان مردم گفته شود بالطبع اثربخشی بیشتری خواهد  وی با تأ
داشت، گفت: در همین راستا گروه های مختلف در بسیاری از سطوح مدیریتی و اجرایی اعم از 
گروه های مرجع، مسئولان و کارگزاران را به فولاد مبارکه دعوت می کنیم تا هریک از این عزیزان از 

نزدیک نظاره گر و در ادامه، روایتگر این موفقیت ها باشند.
وی درباره همایش ادبی شعر حدید نیز گفت: امروز هم با هماهنگی مسئولان حوزه هنری، در 
خدمت جمعی از اساتید و شعرای بزرگ، باسابقه، جوان و فرهیخته کشور بودیم که خوشبختانه 
همچنان که در جریان برگزاری این رویداد مشاهده کردیم، اشعار زیبایی در وصف تولید و جهاد 
اقتصادی و همت والای کارگران این واحد صنعتی کشور به عنوان یکی از دستاوردهای ارزشمند 

کشور پس از انقلاب سروده شد.
وی خاطرنشان کرد: بدون شک زبان شعر یکی از ظرفیت های مؤثر برای روایت کردن این 
است که پولادمردان فولاد مبارکه چگونه در برابر تحریم ها کوتاه نیامده اند و تحریم ها را به 
فرصت تبدیل کرده اند. هرگونه اطلاع رسانی می تواند ابزار کارآمدی باشد در مقابله با تبلیغات 
سوء و برنامه هایی که دشمن برای ناامید کردن مردم جامعه از آن استفاده می کند. بدون 
شک شاعران حاضر در این رویداد با ذوق و قریحه های مختلف و با سرودن اشعار متناسب 
با این دستاوردها در محافل گستره و متعدد، روایتگر این مجاهدت ها و دستاوردها در فولاد 
مبارکه و سایر مجموعه های صنعتی کشور خواهند بود و اشعار و آثار آن ها در این زمینه ضمن 

اثربخشی به یادگار خواهد ماند.
در این رویداد تعدادی از شاعران در مصاحبه هایی درباره بازدید خود از فولاد مبارکه چنین 

گفتند:
ناصرفیضی: 

در شرایط کنونی بازدید از دستاوردهای نظام در حوزه صنعت و به ویژه بازدید فولاد مبارکه 
می تواند به اندازه بازدید از مناطق جنگی تأثیرگذار باشد

این اتفاق جزو معدود اتفاقاتی است که معمولاً کمتر برای قشری که نسبتی با صنعت فولاد 
ندارند رخ می دهد و امیدوارم مقدمه ای برای ادامه  چنین رویدادهایی باشد. بسیاری از 
گاهی مردم، مخصوصاً نسل جوان از اتفاقات  مشکلات موجود در کشور بیشتر به جهت ناآ

مثبت و درستی است که در کشور افتاده است.
به اعتقاد من در شرایط کنونی بازدید از دستاوردهای نظام در حوزه صنعت و به ویژه بازدید از 
فولاد مبارکه می تواند به اندازه بازدید از مناطق جنگی تأثیرگذار باشد.  وقتی مردم از نزدیک این 
کارآمدی  دستاوردها را می بینند خودشان متوجه می شوند تبلیغاتی که دشمن در وصف نا
کشور ما می کند تا چه حد صحیح است. مردم باید ببینند در این کارخانه چه اتفاقات بزرگی 
می افتد و در قالب یک چارچوب و ساختار نظام یافته، اتفاقاتی در حال رخ دادن است که بعضاً 
گاهی ها داده شود، قشری که دست به قلم و  بالاتر از تراز منطقه و جهان است. قطعاً وقتی این آ
اهلِ ذوق است، بدونِ تردید با نگاه درست تری این موفقیت ها را نقل خواهد کرد و تأثیر مثبت 

خود را خواهد گذاشت.

قطعاً کسی که حتی یک بار از فولاد مبارکه بازدید کند، نگاه بسیار متفاوتی نسبت به قبل از 
بازدید خواهد داشت و صددرصد نگاهش را به بسیاری از مسائل، مثبت و سازنده می کند.

امروز متأسفانه بسیاری از جوانان از این مباحث اطلاع چندانی ندارند؛ بنابراین وقتی همین 
جوان یک سخن به قاعده را در حوزه ای که در آن تخصص و اطلاع نداشته از زبان فرهیختگان 
بشنود، مسلماً در تصمیمات بعدی خود، با نگاه متفاوتی ورود می کند و در نهایت، تغییر این 

نگاه در حرکت های بعدی جامعه تأثیرگذار خواهد بود.
به یقین یکی از قله هایی که باید به آن دست یافت صنعت فولاد است. وقتی روایت دفاع و جنگ 
در جبهه ها و جهاد در واحدهای صنعتی را کنار هم می گذاریم، می بینیم هر یک در جای خود 
اثربخشی و زیبایی های خود را داشته و دارد. اینکه به واسطه این مجاهدت ها امروز از واردات 
بسیاری از محصولات فولادی بی نیاز شده ایم و دیگر محتاج بیگانه نیستیم، اینکه می توانیم 

روی پای خود بایستیم، بسیار ارزشمند است.
مردم، مخصوصاً قشر جوان باید در قالب تورهای مختلف به فولاد مبارکه هدایت شوند و فقط 
شرکت و خطوط تولید آن را ببینند. به نظرم همه دستاوردها و موفقیت های این شرکت موعظه 
و درس است. تبلیغات دشمن این گونه القا می کند که ما توانایی ساخت یک واشر را نداریم؛ اما 
وقتی مردم از فولاد مبارکه بازدید کنند، متوجه می شوند این ها فقط تبلیغات منفی و سوء است. 

به طورکلی بازدید امروز برای من و سایرین بسیار شگفت انگیز بود.
حمیدبابایی: 

شعرا از دل کوره عشق و صنعتگران از دل کوره های قوس الکتریکی و مذاب ارزش افزوده 
ایجاد می کنند

شعر و صنعت دو موضوع شبیه به هم هستند. شعرا از دل کوره عشق و واژه هایی که مثل 
سنگ هستند اشعار خود را می سازند و ارزش افزوده ای ایجاد کنند و صنعتگران هم باید از دل 

کوره های قوس الکتریکی و مذاب.
امروز روز بسیار خوشی برای ما بود. مواجه شدن با این تلاش ها و رفتارها در مسیر عزت و اقتدار 

ملی برای ما بسیار اثرگذار و امیدآفرین بود.
وقتی شاعر نسبت به موضوعی معرفت پیدا می کند مسلماً می تواند در آن حوزه بهتر از قبل 
گاهی می تواند کمک کند تا بهتر  قلم فرسایی کند. با توجه به محبتی که به وطن داریم این آ

بتوانیم با زبان شعر در بین مردم شور و امید به آینده ایجاد کنیم.
غلامرضابکتاش،شاعرکودکونوجوان: 

 از دل صنعتی عظیم مانند فولاد 
ً
کشف فضای تازه، دیدن و شنیدنِ اتفاقات مخصوصا

مبارکه می تواند ظرفیت جدیدی برای سرودنِ شعر و نوشتنِ داستان نو ایجاد کند
واقعیت این است که وظیفه شاعر توصیف است و وقتی که با توصیف شروع می کند به فضایی 
تکراری می رسد؛ بنابراین وقتی می خواهیم نگاه تازه ای داشته باشیم، باید از کارخانه های 
صنعتی، به ویژه فولاد مبارکه بازدید کنیم. در جریان چنین بازدیدهایی اتفاقات دیگری در 
درون شاعر و نویسنده رخ می دهد و کاش این اتفاقات بسیار زودتر رخ بدهد؛ به عبارت بهتر، 
فرزندان ما نباید لزوماً به ۵۰ سالگی برسند تا درباره این حوزه ها شعر بگویند و بنویسند، بلکه 
گر ذوقی برای نوشتن فیلم نامه و  باید در همان 1۰ و 1۲ سالگی با روند کار صنعت آشنا شوند و ا
ساخت اثر دارند در چنین مسیرهایی به بار بنشیند. کشف فضای تازه، دیدن و شنیدنِ اتفاقات 
مخصوصاً از دل صنعتی عظیم مانند فولاد مبارکه می تواند ظرفیت جدیدی برای سرودنِ شعر 

و نوشتنِ داستان نو ایجاد کند.
مریمکرباسینجفآبادی: 

زبانِ شعر زبانی است که می تواند به عنوان رسانه بسیار مهم بر مخاطب تأثیر بگذارد و این 
مجموعه را بهتر به مردم معرفی کند

بسیار خوشحالم که بعد از سال ها که در این استان زندگی کرده ام، امروز افتخار داشتم 
از این مجموعـه عظیـم و گسـترده بازدید کنـم. اینکه به همـراه بسـیاری از شـعرای بزرگ 
کشور از نزدیک فولاد مبارکه را دیدیم بسـیار حس خوبی بود. به هرحال زبانِ شعر زبانی 
اسـت که می تواند به عنوان رسـانه بسـیار مهم بـر مخاطب تأثیـر بگـذارد و این مجموعه 
را بهتـر بـه مـردم معرفـی کنـد. امیـدوارم کارکنـان ایـن مجموعـه در آینده نیـز بهتـر از قبل 

بدرخشـند.
گفتنی است در این گردهمایی شاعران اشعار بداهه زیبایی در وصف دستاوردهای فولاد مبارکه 

و صنعت فولاد کشور سرودند که مورد استقبال حاضران قرار گرفت.

برگزاری »همایش ادبی حدید« در فولاد مبارکه
با حضور جمعی از شاعران و اساتید و جوانان فرهیخته در حوزه شعر انجام شد؛


